
یکشنبه 2 دی 1403 
20جمادی الثانی 1446   22 دسامبر 2024

سال هشتم   شماره 1969 
8 صفحه   قیمت:10000تومان

4

واردات تجاری آیفون 
در  هاله ای از ابهـام

گروه اقتصادی: پس از رفع ممنوعیت رجیستری سری های جدید 
گوشی های آیفون، همچنان ابهاماتی در رابطه با واردات تولیدات 
شرکت اپل به ایران وجود دارد و قاچاقچیان بازی با قوانین واردات 
را آغاز کرده اند. به شکلی که گذرنامه مسافران در فرودگاه ها به 

ابزاری برای ثبت گوشــی های قاچاق تبدیل شده است.در حالی 
که حدود دو ماه از آزادســازی واردات و رجیســتری گوشی های 
آیفــون می گذرد، اما همچنان ابهاماتی درباره اجرای این قانون، 

به ویژه در رویه تجاری، وجود دارد...

بلاتکلیفی رجیستری آیفون های تجاری 14 به بالا

هادی محمدپور 
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس

 مجلس مدافع
 رفع فیلترینگ

دکتر رئوف پیشدار
استاد دانشگاه

حمیدرضا صارمی
معاون شهرسازی و معماری شهرداری تهران

آیا استفاده از پنل خورشیدی 
در تهران الزامی می شود؟

»نقش اقتصاد« گزارش جدید آژانس 
بین المللی انرژی را بررسی می کند

یک فناوری ارزان جایگزین 
انرژی خورشیدی

  اسرائیل به دنبال اقدام علیه
 تاسیسات اتمی ایران است؟

 مَکـر »اتمـی«
 بـی بـی!

تولیدکنندگان پوشاک هشدار دادند

صنعت پوشاک در بحران

 چینی ها به دنبـال
 بلوکه دارایی های ایران!

 افزایش دوباره 
 حقوق  بازنشستگان

 در 4 ماه پایانی سال

حسینعلی حاجی دلیگانی در گفتگو با »نقش اقتصاد« مطرح کرد

مجلـس مخالـف
 بودجه پیشنهادی دولـت است

 رتبه پایین مشارکت زنان ایرانی در اقتصاد

تبعیض شغلی زنان و مردان در گفتگو با یک جامعه شناس بررسی شد

حسینعلی حاجی دلیگانی، نماینده 
مجلس، با اشاره به نوسانات اخیر بازار ارز 
و مشکلات ساختاری بودجه، از انتظارات 
مجلس برای ارائه برنامه ای جامع توسط 

دولت خبر داد. عضو کمیسیون بودجه و 
محاسبات مجلس، در گفتگو با »نقش 
اقتصاد« در  تشریح برنامه های مجلس 

برای مدیریت مسائل کلان اقتصادی کشور  
با اشاره به بحران های ارزی و...
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فنــاوری فراکینگ )ترکیبــی از حفاری افقی و 
شکست هیدرولیک لایه های سطحی زمین( که 
ابتدا به منظور استخراج منابع نفتی و گازی توسعه 
پیدا کرده بود، اکنون توانسته مسیر جدیدی برای 
بهره برداری از نوعی تازه از منابع تجدیدپذیر انرژی 
در پوســته زمین بگشــاید. طبق ادعای آژانس 
بین المللی انرژی این منبع تازه می تواند طی دهه 

آینده رقیبی بالقوه برای...
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علی مروی
 اقتصاددان

 الزامـات
 ارز تک نرخی

آقای آقازاده!
 آب به آسیاب دشمن نریز!
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فراخوان نوبت اول

اداره کل زندانهای خراســان رضوی در نظر دارد فراخوان تکمیل ابنیه و تأسیسات 
زندان 250 نفره درگز به شماره )سیستمی( 2003003312000021 را از طریق سامانه 

تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید.
کلیه مراحل برگزاری فراخوان از دریافت و تحویل اسناد فراخوان تا بازگشایی پاکتها 
 از طریــق درگاه ســامانه تــدارکات الکترونیکــی دولت )ســتاد( به آدرس

 www.setadiran.ir انجام خواهد شد.
متقاضیان شرکت در فراخوان در صورت عدم عضویت در سامانه، نسبت به ثبت نام 
و دریافت گواهی امضای الکترونیکی )به صورت برخط( برای کلیه صاحبان امضای 

مجاز و مهر سازمانی اقدام لازم را به عمل آورند.
مواعد زمانی:

- تاریخ انتشار فراخوان: 1403/10/02

- مهلت دریافت اسناد فراخوان: 1403/10/05
- مهلت ارسال پیشنهادات: 1403/10/19 ساعت 8:30

- زمان بازگشایی پاکت ها: 1403/10/19 ساعت 9:00
نوع و مبلغ تضمین شرکت در فرایند ارجاع کار: 

ضمانتنامه بانکی به مبلغ 9/000/000/000 ریال
اطلاعات تماس و آدرس دستگاه :

جهت کســب اطلاعات بیشــتر با شــماره تلفــن 37272686-051 یا همراه 
09151600797 )مهندس قاســم اف( تماس حاصل نموده و یا به صورت حضوری به 
آدرس مشــهد- قرنی 6 – اداره کل زندانهای خراسان رضوی – اداره فنی عمرانی 

مراجعه نمائید.
شناسه آگهی: 1849098 شماره میم الف: -1  

مناقصه عمومی همزمان با ارزیابی )یکپارچه( یک مرحله ای

گذرنامه مسافران در فرودگاه ها به ابزاری برای ثبت گوشی های قاچاق تبدیل شده است

 یک کارشناس اقتصاد مسکن در گفتگو با 
»نقش اقتصاد« مطر ح کرد:

 مهاجرت سالانه
  15 درصد از مردم
 به حاشیه شهرها

نوبت اول- آگهی اول

دهیاری فخرآباد رفسنجان

دهیاری فخرآباد در نظر دارد نسبت به تهیه و اجرای عملیات بهسازی بوستان مادر از طریق برگزاری مناقصه عمومی اقدام نماید.لذا از پیمانکاران واجد شرایط 
دعوت می شود حداکثر تا تاریخ شنبه 1403/10/08  جهت دریافت اسناد مناقصه به دهیاری فخرآباد مراجعه نمایند و یا با شماره 09139925104 )آقای عسگری(تماس حاصل 

فرمایید. بدیهی است دهیاری در انتخاب یا رد پیشنهادات مختار می باشد.زمان عودت اسناد مناقصه حداکثر سه روز پس از پایان زمان مناقصه می باشد.

آگهی مناقصه عمومی

مومنی - شهردار ورامین

شهرداری ورامین در نظر دارد به استناد مجوز شماره 8246/1274 مورخه 1403/09/18 شورای اسلامی شهر ورامین مکان بازار روز حصارک را از طریق
برگزاری مزایده عمومی به اشخاص حقوقی واجد شرایط به صورت اجاره واگذار نماید.

-زمان و محل دریافت اسناد مزایده : داوطلبان میتوانند از روز دوشنبه مورخ 1403/10/03 لغایت روز پنج شنبه مورخ 1403/10/06 به منظور دریافت اسناد به سامانه تدارکات 
الکترونیک دولت )ستاد( مراجعه نمایند. 

-مهلت و محل تسلیم اسناد مزایده : متقاضیان می بایست تا ساعت 14 روزدوشنبه مورخ 1403/10/17، ضمن بارگذاری تصاویر پیشنهادات خود به همراه مستندات درخواست شده 
در ســامانه ســتاد نســبت به ارســال پاکت الف )سپرده شرکت در مزایده( خود تا مهلت تعیین شده به صورت فیزیکی به دبیرخانه شــهرداری ورامین اقدام نمایند. تلفن تماس : 

7-36242525 داخلی 366-364(
-ملاک پذیرش ،پیشنهادات بارگذاری اسناد در سامانه تدارکات دولت میباشد.

-شهرداری در رد یا قبول یک یا کلیه پیشنهادات مختار است.
-هزینه درج آگهی و کارشناسی به عهده برنده یا برندگان مزایده خواهد بود.

-سایر اطلاعات و جزئیات در فرم شرایط مزایده موجود میباشد.

)) اصلاحیه آگهی مزایده عمومی ((

دروغ واردات گاز از ترکمنستان!

امیرحسین ثابتی، یکی از نمایندگان جبهه پایداری 
در مجلس شورای اسلامی، با حضور در یکی از مساجد 
تهران نکات عجیبی را درباره وضعیت ناترازی گازی 
کشــور بیان کرده و مطالبی را که اغلب غیرواقع و 
خلاف بوده را به فضای رسانه ای – مجازی کشانده 

است.
گرچه نگاهی به روند مصاحبه ها و سخنرانی های او 
طی ماه های گذشــته، غالب بودن فضای سیاسی بر 
اتمســفر کارشناسی را نشان می دهد؛ اما نگاهی به 
گزاره هایی که او مطرح کرده، در نوع خود قابل تأمل 

است.
ثابتــی کــه می دانــد دولت چهاردهــم میراث دار 
ناترازی های بزرگ و عمیق در حوزه انرژی اســت، 
تبعــات این ناترازی در دولت جدید را به بی تدبیری 
دولت ربط داده و برای آن، یک شاهد خیالی تراشیده 
اســت. او گفته سال گذشته که کمبود گاز داشتیم، 
خود آقای رئیسی شخصاً به ترکمنستان رفت و گاز 

گرفت در حالی که ما بدهی گازی داشتیم.
او معتقد اســت آن ســفر به عشق آباد و تأمین گاز از 
این کشــور، توانست مشکلات را برطرف کند؛ شاید 
»راه انداختن« این مطالب مبهم مقدمه ای باشــد بر 
»جا انداختن« اما برای تنویر افکار عمومی و بررسی 
اظهارات اشــتباه ثابتی، توجه به نکات زیر ضروری 

است:
۱ – ســال گذشــته به اذعان جواد اوجی وزیر سابق 
نفت و مدیران وزارت نفت، کسری گاز بین ۲۵۰ تا 
۳۰۰ میلیون مترمکعب در روز بوده اســت؛ یکی از 
راه هایی که می توانست این کسری را کاهش دهد، 
واردات گاز ترکمنســتان بود. از قضا دولت گذشــته 
تلاش بسیاری کرد تا قرارداد جدیدی را با عشق آباد 

تنظیم و اجرایی کند؛ اما در تحقق این مهم باز ماند. 
از سوی دیگر، این عدم توفیق دولت سیزدهم چندان 
به چشم نیامد؛ چراکه زمستان سال گذشته، در مقابل 
پاییز و نه زمستان سال جاری، شبیه به یک بهار بود 
و بر همین اساس، میانگین مصرف گاز خانگی چندان 
بالا نبود. بااین وجود، کســری گاز به چشــم می زد تا 
دولــت مجبــور به قطــع گاز صنایــع، نیروگاه ها و 
پتروشیمی ها شود. قطعی گازی که ضرر ۶ میلیارد 

دلاری به بار آورد.
۲ – موضوع بعدی به بدهی ایران به ترکمنســتان 
ارتباط دارد؛ ماجرای بدهی به روزهایی بر می گردد 
کــه ایــران به دلیل تحریم و ممنوعیت نقل و انتقال 
پول نمی توانســت پول خرید گاز از ترکمنســتان را 
پرداخــت کند. به همین دلیــل ترکمن ها از ایران 
شکایت کردند و با حکم محکمه بین المللی، موفق 
به محکومیت تهران شدند. در دولت مرحوم رئیسی، 
ایــران به دنبال راهکاری برای پرداخت بدهی خود 
بــود که پیــش از این تمهید، قرار شــده بود طلب 
ترکمنســتان از محل پول های بلوکه شده ایران در 
بانک TBI عراق پرداخت شود. در یک مکانیزم بین 

المللی و حقوق تجاری.
اصولاً رئیس جمهور وقت و دولت ایران، ارتباطی به 
پرداخت بدهی به ترکمنستان نداشتند؛ زیرا در یک 
مکانیــزم بین المللــی، پول ترکمن ها از محل منابع 
غیرقابل دسترس ایران در عراق پرداخت می شد، چه 
ایــران می خواســت و چه نمی خواســت؛ بنابراین، 
موضــوع بدهی، هیچ ارتباطی به موفقیت مذاکره با 

ترکمنستان نداشته و ندارد.
۳ - همه آن چیزی که ثابتی به آن اشــاره کرده، به 
قرارداد سوآپ گاز ترکمنستان به آذربایجان مربوط 
است که این قرارداد، در ابتدای دولت سیزدهم منعقد 
شد. ترکمنستان که سال ها به دنبال صادرات گاز به 
آذربایجــان بود، هیچ راهی جــز ایران برای تحقق 
برنامه اش نداشــت. فلذا قراردادی ســه جانبه میان 

ایران، ترکمنســتان و آذربایجان امضا شــد تا گاز 
ترکمن ها، از طریق ایران به آذربایجان برود و تهران 
برای این واسطه گری، به جای پول، گاز دریافت کند 
که سهم ایران تنها ۲ میلیون مترمکعب بود. این رقم 
در برابر کسری ۳۰۰ میلیون مترمکعبی گاز شوخی 
بیس نیست و فقط برای مصرف ۷ دقیقه روزانه گاز 
کشــور جوابگو است! نکته جالب تر اما اینجاست که 
همین گاز هم سال گذشته و در تاریخ ۱۲ دی ماه از 
دسترس خارج شد زیرا ترکمنستان تصمیم گرفت 
جریان گاز را قطع کند. حالا آقای ثابتی از چه چیزی 
می گوید و معتقدند با گاز ترکمنستان، بحران گازی 

ختم به خیر شد، الله اعلم.
۴ – قراردادی که ثابتی به آن اشاره می کند، مربوط 
به تابســتان ســال گذشته است که اوجی گفته بود 
جدای از قرارداد سوآپ، قرار است روزانه ۱۰ میلیون 
مترمکعب گاز هم از ترکمنســتان وارد شــود؛ حتی 
عکــس گرفتند و امضا نیز کردنــد؛ اما ترکمن ها با 
بهانه تراشــی های بســیار در این مسیر حتی پاسخ 
تماس های تلفنی ایران را هم نمی دادند تا زمستان 
گرم سال گذشته، بدون یک مترمکعب گاز ترکمن ها 

پایان بیاید.
قطعاً دولت سیزدهم همه تلاش خود را به کار گرفت 
تا مجدداً پنجره بسته شده تجارت گازی میان ایران 
و ترکمنستان را باز کند، حتماً دولت سابق به دنبال 
تأمین منافع کشور و مردم بوده اما واقعیت، به روشنی 
می گوید همه این تلاش ها به شکســت انجامیده و 
مطالب نادرســتی که آقای ثابتی و امثال او، در باب 
مدیریت ناترازی گاز اگر نگوییم دروغ، بلکه نادرست 

و خلاف واقع است.
مخلص کلام آنکه ســال گذشته و در زمستان، هیچ 
گازی از ترکمنستان به ایران نیامد و اگر مردم، به مانند 
زمســتان ۱۴۰۱ ناترازی را تجربه نکردند، به دلیل 
 زمســتان گرمــی بود که در کشــور حاکم شــده 

بود.

نگاه روز

وحید حاجی پور
پژوهشگر حوزه انرژی

تبعات ارز تک نرخی

نرخ دلار و سایر ارز های خارجی هر روز رکورد های 
جدیــدی را ثبــت می کند و این انتظار وجود دارد 
کــه وزارت اقتصــاد و بانــک مرکزی در خصوص 
دلایل این افزایش واکنشــی داشته باشند و لااقل 

بدنه کارشناسی کشور را قانع کنند.
بــی تفاوتی و حتــی حمایتی که از کاهش ارزش 
پول ملی در حال جریان است نیازمند ارایه دلایلی 
اســت تا هم جامعه و هم بدنه کارشناســی کشور 

در خصوص این دلایل مطلع یا قانع شود.
چنــدی پیش نماینــدگان مجلس ضمن تقدیر و 
تشکر از رئیس کل بانک مرکزی از تثبیت نرخ ارز 
و مدیریت بازار ارزی کشور ابراز خشنودی کردند 
و به نظر می رســید که همه موافق این تثبیت در 
محدوده ۶۰ هزار تومان هســتند، اما حالا مدافع 
ارز توافقی شده اند و از رسیدن ارز توافقی به بازار 
آزاد ابراز رضایت می کنند و معین نیست از تثبیت 

نرخ ارز رضایت دارند یا از شناور شدن آن؟!
وزیر اقتصاد موافق تک  نرخی  شدن ارز است. قرار 
است ارز نیمایی حذف و با هدف تقویت و تشویق 
صادرکننــدگان ارز توافقــی جایگزیــن شــود. 

قدم هایی نیز که برداشــته شده نشانه حرکت در 
این مســیر است. ارز نیمایی برداشته شده و روی 
نرخ ۶۲ هزار تومان، توافقی حاصل شــده و همه 

به نظر راضی هستند.
اگرچــه بانک مرکزی چنــدان موافق نبود، اما با 
وزارت اقتصاد در این مسیر همگام شده تا از رانت 

توزیع ارز نیمایی در کشور جلوگیری شود.
در وضعیــت کنونی اقتصاد ایران هرگونه اقدامی 
در جهــت حذف رانت حاصل از توزیع ارز نیمایی 
زمینه ساز افزایش نرخ ارز در بازار آزاد خواهد بود 
نتیجــه این وضعیــت و افزایش نرخ ارز ها در بازار 
افزایش بیشتر نرخ تورم خواهد بود و شرایط اکنون 
به گونه ای نیســت که این کودک را رها کنیم تا 
خودش راه برود؛ طبیعی اســت که زمین خواهد 

خورد.
تصمیــم بــرای تک نرخی شــدن ارز در وضعیت 
غیرتحریمی، فروش آزادانه نفت و بازگشــت ارز 
حاصل از آن به کشور است که قابلیت اجرای بدون 

تبعات دارد.
یکی از معضلات مهم بازار ارز کشــور و ارز هایی 
ارزانــی کــه در جهت حمایت از مصرف کنندگان 
ارایه شــد ضعف نظارت بوده اســت. وقتی نظارت 
وجود نداشته باشد طبیعی است کالایی که با ارز 
۲۸ هــزار و ۵۰۰ تومانی تولید شــده با نرخ هایی 
بسیار بالاتر در بازار به فروش می رسد و این ضعف 

نظارت موجب شده تا روند تخصیص با معضلاتی 
همــراه باشــد. اکنون نیز به جــای تقویت بخش 
نظــارت تنهــا راهکار ممکن حــذف ارز نیمایی 

تشخیص داده شده است.
دولت می خواهد این ارز را تخصیص ندهد، چون 
در نظــارت بعــد از تخصیص ناکارآمد عمل کرده 
اســت. حال اگر دولت بخواهد بر بازار نظارت کند 
می گوینــد قیمت گــذاری تحمیلــی و اقتصاد 
دستوری کرده است و اگر بخواهد نظارتی نداشته 
باشد که صادرکننده نرخ بالاتری برای ارز توافقی 
در نظــر می گیــرد و بازار آزاد هم به تبع آن بالاتر 

خواهد رفت.
وزارت اقتصاد می خواهد کسری بودجه را جبران 
کند و بانک مرکزی می گوید تعهدات ارزی را انجام 
دهد و وزارت صمت در نظر دارد موضوعات تجاری 
را حل و فصل کند و اینجا این پرسش مطرح است 

که چه کسانی بازار را ناتراز کرده اند.
اگرچه راه اندازی بازار ارز توافقی اقدامی مناســب 
است، اما به اهداف خود نمی رسد و هر چه بگذرد 
بیشتر به ناکارآمدی منجر می شود. توافق بین دو 
واردکننــده و صادرکننده اســت که صادرکننده 
راضی، اما وارکننده اراضی است. همچنین معین 
نیست که درآمد حاصل از فروش نفت و ... هم به 
این ســامانه می رســد یا خیر و چگونه محاســبه 

می شود.

آلبرت بغزیان
 کارشناس اقتصادی 
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نمی توان با افراد بی سواد و ریاکار به جایی رسید
پزشکیان: 

گروه سیاسی: مسعود پزشکیان رئیس جمهوری در مراسم تجلیل از 
نشــان آوران المپیادهای علمی جهان اظهار کرد: به تصور بنده و با 
نگاه و باوری که داریم وظیفه داریم به همه کسانی که در این کشور 

زندگی می کنند خدمات سلامت باکیفیت ارائه کنیم.
پزشــکیان خاطرنشــان کرد: شما عزیزان برای حل مشکلات کشور 
تلاش کنید و رشد کنید. الحمدلله در رشته پزشکی در بسیاری موارد 
می توانیم مشکلات مان را حل کنیم. باید تلاش کنیم بهترین باشیم. 
نکته مهم این است که در حوزه سلامت باید کاری کنیم همه مردم 
از ســلامت بهره ببرند نه اینکه عده ای از خدمات ســطح بالا بهره مند 

باشند و عده دیگری از آن محروم باشند.
وی ادامه داد: ما با این نیت بخش ســلامت را دنبال می کنیم. ایران 
را می توانیم بسازیم. کسانی می توانند این کشور را بسازند که باور و 
اراده داشته باشند. ایران باید خیلی بالاتر از چیزی باشد که اکنون 

در آن قرار دارد.
رئیــس جمهــور گفت: اگر شــما درگیر امور اداری شــوید و وارد 
دستگاه های اداری و دولتی شوید، وقت شما تلف می شود. برای رشد 

باید در کارهایی که لازم است وارد شوید.
پزشکیان متذکر شد: با آدم های بی سواد، غیر مصمم، فرصت طلب 
و ریاکار هیچ وقت نمی توان به جایی رسید. صداقت، عشق و ذهنیت 
شــما جوانان اســت که آینده این مملکت را می ســازد. نسل من تا 
جایی که توانست در قبل از انقلاب در دعواها شرکت کردند و وقت 
جنگ به جبهه ها رفتیم و مطابق باورهای مان وارد کار شدیم. درس 
خواندیــم امــا دنبال دنیا راه نیفتادیم البته نمی گویم از دنیا چیزی 
نداریم بلکه منظورم این است وقتی قدرت پیدا کنید دنیا خودش 

دنبال شما می آید و اصلًا لازم نیست به فکر دنیا باشید. مهم قدرت 
پیدا کردن است. اینکه برای دنیا کار کنید یا برای ارزش ها، بسیار 

متفاوت است.
رئیس جمهور گفت: یکی از پیشنهاداتی که درباره مسائل دانشجویی 
داده شد اینکه دانشجویان »دستیار جوان« شوند. وقتی انقلاب شد 
ما دانشجو بودیم و بعد از انقلاب هم به این فکر می کردم که در رشته 
سلامت که رشته درسی ام بود، کاری باید انجام دهم و تلاش کردم 
گرفتاری های مردم را هر طور شده حل کنم. آن زمان پیشنهادات 
زیادی به من دادند که رئیس و مدیر بشــوم اما قبول نکردم چون 
تصور می کردم که اگر »مدیر« شوم از حرکت باز می مانم وقتی این 
طور می شد در سرزمین سیاست که بی حساب و کتاب است و خیلی 
اخلاق بردار نیســت، سرگردان می شوم. اگر مدیر می شدم فردا فرد 
دیگری می آمد و من را کنار می گذاشت و فرصت ترقی و رشد از من 
ســلب می شــد. بی ثباتی مدیریتی مانع از رشــدم می شــد و دیگر 
نمی توانســتم آن طور که باید، مفید و مؤثر باشــم. به همین دلیل 

پیشنهادات مدیریتی را قبول نکردم.
وی ادامــه داد: وقتــی تخصــص و فوق تخصص هم گرفتم باز همان 
پیشنهادات را دادند، اما همچنان بر این باور بودم تا جایی که ممکن 

است علم، دانش و مهارت باید کسب کنم.
رئیس جمهور گفت: وقتی به علم و دانش رسیدیم دیگر نباید ترس 
از بیان حقیقت داشــته باشــیم. این روند را به خاطر پســت و مقام 
ملاحظه نکنیم. وقتی از وزارتخانه خارج شدم به برادران گفتم اجازه 
دهید ساختار پزشک خانواده را عملیاتی کنیم چون تصور می کردیم 
باید به همه کسانی که در این کشور زندگی می کنند خدمات سلامت 

با کیفیت بدهیم؛ اینکه یک تیمی به جایی بروند و بگویند می خواهیم 
خدمت کنیم، بعد از ۴۰ سال نباید اینگونه گرفتار می شدیم که به 
خیلی از نقاط کشــور نتوانیم خدمات رســانی کنیم. با نگاه سیاسی 
گفته بودند »راهش ندهید.« به استان هم رفتند دستور داده بودند 
»راهش ندهید.« با همان مدرکی که بودم به بیمارستان دولتی رفتم 
و در عرض ۳ ســال به اندازه ۳۰ ســال پول ریختند در حسابم چون 
علم را برای دنیا نخواسته بودم بلکه برای خدمت به مردم عزیز کشورم 

خواسته بودم.
پزشــکیان در ادامه این مراســم بیان کرد: این مملکت را می توانیم 
بســازیم، ایران ما باید خیلی بالاتر از این باشــد. ما باید مملکت را 
درســت کنیم، مملکت را رها نمی کنیم؛ این مملکت و این جامعه 
نیاز به کسانی دارد که درد این مردم را داشته باشند. این مملکت به 
کسانی نیاز دارد که علم و دانش و وجودشان را برای حل مشکل این 
مردم هدیه کنند و شما می توانید این کار را بکنید که این مسئولیت 
سنگینی است. حل مشکلات کشور با وجود جوانان با انگیزه، مصمم 

و آگاه و عالم امکان پذیر است.
وی گفت: شــما قدرت پیدا کنید، دنیا به دنبال شــما خواهد آمد، 
توانمند باشید همه چیز با شماست؛ اما اینکه برای این دنیا کار کنید 
یا برای ارزش ها بسیار متفاوت است. علم خود را برای گره گشایی از 
مشکلات مردم و کشور بکار بگیرید؛ آن وقت است که ارزش آفرین 
و ماندگار می شوید و می توانید مشکلات مردم کشور و جامعه را حل 

کنید.
در این مراسم از تعدادی از مدال آوران رشته های مختلف المپیادهای 

علمی جهانی با حضور رئیس جمهور تجلیل شد.
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اسحاق جهانگیری: جلیلی یک کارخانه 
ساخته که از رشد ۸ درصدی حرف می زند؟

اســحاق جهانگیری، چهره شــاخص اصلاح طلب با تاکید 
براینکه »با دعوا در اداره کشــور موافق نیســتم«، گفت: 
معتقدم که فصل دعوا، فصل انتخابات اســت. شــاید دعوا 
تعبیر خوبی نباشــد. فصل نقد و تندی به یک دیگر فصل 
انتخابات است. هرکسی حرفی در نقدِ نقطه مقابلش یا در 
اثبات خودش داشته باشد، وقتش زمان انتخابات است. چه 
انتخابات مجلس باشد یا ریاست جمهوری. بعد از انتخابات 
فصل کار است. هر گروهی که روی کار می آید باید آن قدر 
بلوغ داشــته باشــد که بداند فردی که روی کار آمده، حالا 
رئیس جمهور اســت و رئیس جمهور همه ما اســت، حتی 
اگر ما مخالفش بودیم ولی رأی آورده است و باید کمکش 

کنیم که بتواند کشور را اداره کند.
جهانگیری درباره تحریم نیز گفت: »۱۴-۱۵ ســال است 
که گرفتار تحریم های مختلف هستیم که همه زندگی مردم 
ایران را تحت تاثیر قرار داده است. ما نمی توانیم بگوییم که 
چون مقاومت می کنیم، این شــرایط می تواند ادامه پیدا 
کند، نتیجه این شرایط همین قطعی برق می شود. شرایط 
فعلــی در بــرق و گاز و ناترازی های انرژی یکی از تبعات و 
دستاوردهای این تحریم است. به مردم ایران ظلم کردند. 
ما به عنوان مسئولین کشور نباید خواب راحت داشته باشیم 
وقتی می بینیم که تحریم جلوی مردم اســت. باید از تمام 
ابزارهای قدرت استفاده می شد و با نهایت عزت می رفتند، 

مذاکره می کردند و معضل تحریم ها را حل می کردند.
وی افزود: اگر ما مشکلات را حل نکنیم و فکر کنیم هیچ 
اتفاقی نخواهد افتاد، درســت نیســت. بله، ممکن است در 
زندگی های ما هیچ اتفاقی نیفتد، ولی تحریم کشــوری را 
ضعیــف می کند و از صحنه سیاســت بین الملل کم رنگ 
می کند و قدرتش را از بین می برد. اگر براســاس تعبیری 
که رهبری فرمودند: »ایران قوی«، قرار باشد ایران کشوری 
قدرت مند باشد، فقط از طریق عرصه نظامی این مهم اتفاق 
نمی افتــد. مؤلفه اقتصادی یکی از مولفه های قدرت ایران 
است، که اتفاقاً مؤلفه بسیار مهمی است. مؤلفه مردم ایران، 
یکی دیگر از مولفه های قدرت است، که بزرگ ترین سرمایه 

برای افزایش قدرت کشور است.
جهانگیری با نقد برنامه های توسعه نوشته شده تا به امروز 
گفت: ما باید توسعه ایران را به یک موضوع محوری و مورد 
تفاهم عموم نخبگان، مردم ایران و مسئولین تبدیل کنیم. 
این برنامه های توسعه شوخی است، وقتی داشتند برنامه 
ششم را می نوشتند من معاون اول بودم. به مجمع تشخیص 
رفتم و دیدم بحث رشد ۸ درصد مطرح است، گفتم آقایان 
شــما برچه مبنایی از رشــد ۸ درصدی حرف می زنید؟ 
گذشته تان رشد ۸ درصدی بوده؟ در این سال ها که مدام 
یک درصد و نیم درصد بود. چه اتفاقاتی افتاده اســت که 
می خواهیــد بگویید در آینده رشــد ۸ درصدی خواهیم 
داشــت. بالاخره وقتی کســی حرفی می زند باید مبنایی 

داشته باشد.
وی گفت: آقای جلیلی که از رشد ۸ درصدی حرف می زند، 
اصلًا می داند این رشد چطور به دست می آید؟ تا به حال در 
زندگیش یک کارخانه ساخته است؟ این حرف ها که تکرار 
می شــود شوخی اســت. اولین سازوکار رشد ۸ درصد این 
است که ۲۰۰ میلیارد دلار پول برای سرمایه گذاری داشته 

باشید.
اسحاق جهانگیری در پاسخ به این سؤال که از پرونده حصر 
اطلاع دارید؟ ممکن است اتفاقاتی بیفتد، امیدوار هستید؟ 
نیز به خبرآنلاین، گفت: امیدوار که هستیم. در دوره آقای 
روحانی مقاطعی پیش آمد که می توانســت حل شود. هر 
مقطعی یک اتفاق این قضیه را عقب می انداخت. در حال 
حاضر هم چیزی که شنیده ام این موضوع است که رییس 
قوه قضاییه و آقای پزشکیان، نظرشان درباره آقای کروبی 
این است که باید حصر تمام شود. آقای کروبی هم شرایطی 
گذاشــته اســت که در صورتی که آقای موســوی از حصر 

دربیاید، من هم خارج خواهم شد.
وی گفت: ادامه این موضوع دیگر به مصلحت کشور نیست 
و نه تنها هیچ نفعی ندارد، بلکه تمامش ضرر اســت. این 
وضعیت چه نفعی دارد؟ اگر این افراد در چنین شــرایطی 
نباشــند، چه ضرری برای کشــور دارد؟ من در جریانم که 
آقای اژه ای پای کار است و دوست دارد این موضوع را حل 

کند. من هم امیدوارم که خدا کمک کند و حل شود.

بازتاب

قالیباف: قانونی وضع کنیم که قابل اجرا 
نباشد اولین قانون شکن، خودمان هستیم

رئیس مجلس شــورای اسلامی گفت: اجرایی سازی قانون 
با مجلس اســت. یعنی قانونــی وضع نکنیم که قابل اجرا 
نباشــد اگر این کار را کردیم اولین قانون شــکن، خودمان 

هستیم.
محمدباقر قالیباف ادامه داد: خداوند شــهید رئیســی را 
رحمت کند و از همان ابتدا بین مجلس و دولت سیزدهم 
تعامل و ارتباط خوبی برقرار بود؛ زمانی که برنامه هفتم با 
حدود ۳۲۰ ماده تنظیم شــده بود و شــهید رئیسی آن را 
امضا کرده بود که به مجلس ارســال شــود، بنده با ایشان 
دربــاره برنامــه صحبت کردم و قبول کردند و برنامه تهیه 
شده دولت را پس گرفته و دو مرتبه آن را مورد تجدیدنظر 

قرار دادند.
قالیباف تاکید کرد: بر این اساس، برنامه هفتم با یک خرد 
جمعــی و توجــه به واقعیت کشــور و واقعیات برنامه های 
گذشــته توسعه کشور تنظیم شده است. البته نمی گویم 
برنامه هفتم بی نقص است، از جمله آنکه نمی دانیم به رشد 
اقتصــادی ۸ درصدی می رســیم یا خیر امــا با بهره وری 

می توانیم تولید ثروت کنیم.

لایحه اصلاح قانون پولی و بانکی کشور که با هدف حذف ۴ صفر 
از پول ملی و بهبود عملکرد نظام پولی کشور تهیه شده، به مجلس 
شــورای اسلامی تقدیم شد. هدف از این اصلاح، کاهش مشکلات 
ناشی از تورم مزمن و کاهش قدرت خرید پول ملی است که طی 
ســال های اخیــر موجب افزایش ارقــام در مبادلات روزمره و افت 
حیثیت ظاهری پول ملی در مقایســه با دیگر ارزهای بین المللی 
شده است.دراین باره معاون رئیس جمهور در امور مجلس گفت: 
لایحــه جدیــدی در خصوص حذف ۴ صفر از پول ملی به مجلس 

ارائه نشــده است.شــهرام دبیری در گفت و گو با ایسنا، اظهار کرد: 
ایــن لایحــه در دولت دوازدهم و در ســال ۱۳۹۸ با یک فوریت به 

مجلس ارائه شده و اتفاق جدیدی برای آن صورت نگرفته است.
وی افزود: در ابتدای دولت چهاردهم بنا به قاعده مرســوم، دولت 
همــه لوایــح معوقه دولت های قبل کــه بیش از ۱۸۰ لایحه بود را 
بررســی و به اســتثنای چند لایحه مابقی را برای ادامه بررسی در 
مجلــس مــورد تأیید قــرار داد که این لایحه هم جزو همین لوایح 
است و دولت نه تقاضای استرداد آن را داده و نه برای آن تقاضای 

اولویت داده است.
دبیــری ادامــه داد: ایــن لایحه در حال حاضر هم در کمیســیون 
اقتصادی برای رفع ایرادات شورای نگهبان در حال بررسی است.

لایحه یک فوریتی اصلاح ماده ۱ قانون پولی و مالی کشور در ۱۵ 
اردیبهشت ۱۳۹۹ در مجلس شورای اسلامی تصویب و به شورای 
نگهبان ارسال گردید که مورد ایراد آن شورا قرار گرفته و مجلس 
دوازدهم جهت رفع ایراد آن را به کمیسیون اقتصادی ارجاع داده 

است.

معاون رئیس جمهور:دولت تقاضای جدیدی از مجلس برای حذف 4 صفر از پول ملی نداشته است

گــروه بین الملل: در حالی بیــش از ۴۴۰ روز از نبرد 
طوفــان الاقصــی میان محور مقاومــت به رهبری 
جمهوری اســلامی ایران و رژیم صهیونیســتی با 
پشتیباتی پیمان آتلانتیک شمالی می گذرد که نظم 
امنیتــی منطقه غرب آســیا مرتب در حال تغییر و 
دگرگونی است. پس از نابودی اکثر زیرساخت های 
نظامی- اقتصادی در باریکه غزه، رژیم صهیونیستی 
نبرد گسترده زمینی- هوایی در جبهه شمالی را آغاز 
کرد. در جریان این نبرد نابرابر ابتدا صهیونیســت ها 
به وســیله عملیات پیجرها بخش فرماندهی یگان 
رضوان را از چرخه نبرد خارج کرده و سپس با ترور 
فرماندهان ارشد و قدیمی این گروه مقاومت، زمینه 
برای هدف قرار دادن بانک اهداف حزب الله را فراهم 
نمودند. ترور سید حسن نصرالله و هدف قرار گرفتن 
بخــش از ذخیره موشــکی مقاومت با آنکه ضربات 
جدی محسوب می شود اما در نهایت منجر به انحلال 
مقاومت نشــد. ســرانجام توافق آتش بس و اجرایی 
شــدن قطعنامه ۱۷۰۱ شورای امنیت زمینه حاکم 
شــدن معادلات جدید در منطقه را فراهم کرد که 
نخستین پیامد آن حرکت معارضان مسلح از استان 

ادلب به سمت حلب بود.
در حالی که تمام نگاه ها به اقدام احتمالی اســرائیل 
برای هدف قرار دادن شخص بشار اسد و حتی حمله 
اسرائیل به جبهه سوریه دوخته شده بود، پیش روی 
یازده روزه معارضان مســلح و فتح دمشــق، نه تنها 

ســبب غافل گیری بســیاری از ناظران بیرونی در 
خصوص تحولات جاری در منطقه شد، بلکه صحنه 
بازی را مجدداً به نفع و ضرر بازیگران منطقه ای- بین 
المللی بازتنظیم کرد. پس از یک دهه، کریدور تهران- 
بغداد- دمشــق- بیروت قطع و امکان لجســتیکی 
مقاومت برای ارسال سلاح به لبنان قطع و به کرانه 
باختری محدود شــد. در چنین شــرایطی سیاست 
مــداران، تحلیلگــران، اندیشــکده ها و خبرنگاران 
صهیونیســت بر این اعتقادند که »پنجره طلایی« 
برای هدف قرار دادن تاسیســات اتمی ایران ایجاد 
شده که ممکن است دیگر تکرار نشود. پیش از تجاوز 
۲۶ اکتبر اسرائیل به عمق خاک ایران، نفتالی بنت 
از سیاست مداران راست گرا اسرائیل صراحتاً اعلام 
کرد که بهترین فرصت برای نابودی توان هسته ای، 
موشکی و حتی تغییر نظام سیاسی در ایران فراهم 

شده است.
مهم ترین ابهام در خصوص حمله احتمالی اسرائیل 
به تاسیسات اتمی ایران، امکان نظامی- فنی چنین 
تصمیم راهبردی است. جنگنده های اسرائیلی برای 
رسیدن به آسمان ایران باید هزاران مایل در آسمان 
خاورمیانــه عربی، با رعایت اصل اختفا پرواز کرده و 
پس از پرواز امن به ســمت ایران، از ســد سامانه های 
پدافندی کشورمان عبور نمایند. در جریان این حمله 
جنگنده هــای اســرائیلی برای حملــه بمب های 
سنگرشکن GBU-۵۷ قطعاً نیازمند سوخت گیری 
هوایی برای بازگشت به آشیانه های خود در فلسطین 
اشغالی هستند. این موضوع ثابت کننده نیاز اسرائیل 
به کمک سنتکام برای حمله به اهداف راهبردی در 
داخل ایران اســت. دیگر نکته کلیدی آن اســت که 
جنگنده های اف-۳۵ یا اف- ۱۶ توان حمل بمب ۳۰ 
هزار پوندی را ندارند که بتواند تا آسمان ایران پرواز 
نماید. برهمین اساس آمریکایی ها باید به این رژیم 
بمب افکــن راهبردی بی-۲ را بفروشــد یا آنکه این 
عملیات را به نفع صهیونیست ها انجام دهد. ارزیابی 
فنی سناریو حمله اسرائیل به تاسیسات اتمی ایران 
این موضوع را ثابت می کند که نتانیاهو برای صدور 
دســتور این عملیات با چالش های زیادی رو به رو 
اســت. برخی تحلیلگران بر این اعتقادند که اساســاً 
صهیونیســت ها نمی تواننــد به برنامه هســته ای 
جمهوری اسلامی ضربه کاری وارد نمایند، بی آنکه 

سنتکام در این تجاوز آشکار مشارکت نماید.

با فرا رســیدن پاییز ســال ۲۰۲۵ میلادی، بندهای 
غروب آفتاب برجام به پایان خود رسیده و ایران- غرب 
در دو راهــی مذاکره یا تشــدید تنش قرار خواهند 
گرفتند. از سال ۲۰۱۷ تاکنون هیات حاکمه اسرائیل 
سعی دارد تا با تاثیرگذاری بر روی نخبگان دو حزب 
دموکــرات و جمهوری خواه آنها را از گزینه توافق با 
ایران ناامید کرده و بر پروژه »امنیتی سازی ایران« 
اصرار نماید. در این نگاه آمریکا از طریق احیای کمپین 
»فشار حداکثری« و رژیم صهیونیستی- آمریکا در 
حــوزه ایجاد »تهدیــد معتبر نظامی« رفتار ایران را 
مدیریت کرده و اجازه نمی دهند تا تهران به ســمت 
گزینه ســاخت ســلاح اتمی حرکت نماید! حملات 
اخیر اســرائیل به برخی تاسیســات نظامی در عمق 
خاک ایران ارسال این سیگنال به کشورهای غربی 
بود که تل آویو در صورت لزوم »اراده« و »توان« حمله 
مســتقیم به ایران را به شــرط حمایت غرب از ایده 
»پلن بی« دارد. با شکست دموکرات ها در انتخابات 
نوامبــر و بازگشــت مجدد ترامپ به کاخ ســفید، 
صهیونیســت ها بیش از گذشته امیدوارند تا بتوانند 
امکان حمله به تاسیسات اتمی ایران را افزایش داده 
و معادلات قدرت در منطقه غرب آسیا را تغییر دهند.

روزنامه چپگرای »هآرتص« هفته گذشته در مقاله ای 
مدعی شد که نیروی هوایی ارتش اسرائیل در حال 

آماده شدن برای یک مأموریت بزرگ در آینده نزدیک 
است. آور هیلر خبرنگار شبکه ۱۳ اسرائیل نیز معتقد 
اســت ارتش رژیم صهیونیســتی پس از وارد کردن 
ضرباتی به غزه، لبنان و سوریه باید توجه خود را به 
ســمت شــرق یعنی ایران معطوف کند. در روزهای 
اخیر ســطح تنش میان انصارالله یمن و اســرائیل به 
شــکل قابل توجهی افزایش پیدا کرده و مجاهدان 
یمنی سعی دارند تا جلوی پیش روی صهیونیست ها 
را بگیرند. برخی تحلیلگران معتقدند تا پیش از بیستم 
ژانویه اگر اسرائیل بتواند »چراغ سبز« حمله به ایران 
را دولت آمریکا دریافت نماید و در عین ضربه کاری 
به ســایر اضلاع محور مقاومت در یمن و عراق وارد 
کند. در چنین شرایطی لازم است نیروهای دفاعی 
و دستگاه دیپلماسی کشور در دو مسیر متفاوت اما 
مقصدی یکســان، جلوی »حمله پیش دســتانه« 
صهیونیســت ها به تاسیسات اتمی ایران را مسدود 
کننــد. نیروهــای دفاعی ایران لازم اســت تا ضمن 
بازسازی و تقویت ساختار پدافندی کشور، گام های 
موثری برای ســاخت »ســپر هسته ای« در صورت 
تعرض دشمن بردارند و تیم سیاست خارجی دولت 
چهاردهم باید از طریق کانال های مختلف با نزدیکان 
ترامــپ ارتبــاط گرفته و از تمایل تهران برای توافق 

جدید اتمی با غرب سخن بگوید.

محمد بیات
روزنامه نگار

 مکـر »اتمی«
 بی بی!

 اسرائیل به دنبال اقدام علیه 
تاسیسات اتمی ایران است؟

واعظی: »سفر مصر« گامی مؤثر برای تقویت روابط 
دیپلماتیک دو کشور است

قائم مقام حزب اعتدال و توســعه با اشــاره به اینکه همکاری و برقراری 
روابط نزدیک بین ایران و مصر هم از نظر مسائل منطقه ای و هم از نظر 
سیاســی حائز اهمیت اســت، تاکید کرد: ســفر رئیس جمهور به مصر 
علامت مثبت و گامی مؤثر به منظور تقویت روابط دیپلماتیک دو کشور 

به شمار می رود.
 محمود واعظی بیان کرد: سفر آقای پزشکیان به کشور مصر و شرکت 
در اجلاس D۸، در شــرایطی که منطقه با تحولات گســترده ای مواجه 
است، از وجوه مختلف حائز اهمیت است. تشکیل اجلاس هشت کشور 
اسلامی تحت عنوان D۸ در این مقطع زمانی با توجه به شرایط بحرانی 
خاورمیانه از اهمیت برخوردار است. در این نشست به طور ویژه پیرامون 
همکاری های آتی این کشــورها بحث شــده و همچنین در خصوص 

تحولات منطقه نیز تبادل نظرصورت گرفت.
قائم مقام حزب اعتدال و توسعه خاطر نشان کرد: مصر کشوری است 
که در ارتباط با مسائل منطقه همواره یک بازیگر جدی و تاثیرگذار بوده 
اســت. متاســفانه در گذشته شرایطی رقم خورد که روابط ایران و مصر 

قطع شد.

عارف: ۵۰ درصدی که در انتخابات شرکت نکردند 
نباید از دست بروند

محمدرضا عارف در دیدار با اعضای هیئت رئیســه جبهه اصلاحات ایران به 
ناترازی های کشور، از جمله بحران برق اشاره کرده و خاطرنشان کرد: »یکی 
از راهکارهای مؤثر برای رفع این ناترازی ها، حرکت به ســمت انرژی های 
تجدیدپذیر و به ویژه انرژی خورشیدی است که دولت چهاردهم برای تولید 

برق از این منابع، برنامه ریزی و اقدامات لازم را اتخاذ کرده است.«
معاون اول رییس جمهور با اشاره به شرایط فعلی کشور، و شباهت های آن 
با برخی مقاطع بعد از انقلاب اســلامی ادامه داد: »هنر دولت این اســت که 
مشکلات و چالش های اساسی را که گریبانگیر دولت شده است را به افکار 
عمومی جامعه منتقل نکند. ذات دولت چهاردهم »نگفتن« و »حل کردن 

مسائل« است.«
عارف با اشاره به مشارکت ۵۰ درصدی مردم در انتخابات چهاردهمین دوره 
ریاست جمهوری تصریح کرد: »در انتخابات گذشته، نیمی از جامعه آگاهانه 
به میدان نیامدند و نخبگان باید برای این عدم مشارکت ۵۰ درصدی، راهکار 
و راه حل ارائه دهند. زیرا ســرمایه اجتماعی برای نظام جمهوری اســلامی 
ایران، مسئله ای مهم است و بخشی از جامعه که در انتخابات شرکت نکردند، 

باید به عنوان سرمایه اجتماعی حفظ شوند.«

 احتمال تعویق برگزاری انتخابات شوراهای
 شهر و روستا

محمدصالح جوکار رئیس کمیسیون امور داخلی و شوراهای مجلس شورای 
اسلامی درباره برگزاری دوره هفتم انتخابات شوراهای شهر و روستا، گفت: 
علی رغم اینکه وزارت کشور تاریخ برگزاری انتخابات دوره هفتم شوراهای 
شــهر و روســتا را ۳۰ خرداد اعلام کرده، اما با توجه به اینکه بر اســاس قانون 
تعیین زمان انتخابات شوراها و نظارت بر این انتخابات بر عهده مجلس است، 

زمان اعلامی از سوی وزارت کشور قطعی نیست.
وی با اشاره به محدودیت قانونی برای برگزاری انتخابات میاندوره ای در ۴ 
حوزه انتخابیه مجلس شورای اسلامی خاطرنشان کرد: از آنجا که بر اساس 
ماده ۳۲ قانون انتخابات مجلس شورای اسلامی، نامزدهای شرکت در این 
انتخابات باید حداقل ۶ ماه پیش از موعد برگزاری انتخابات، استعفای خود 
را اعلام کنند، امکان برگزاری انتخابات در ۴ حوزه، بندرعباس، بندرانزلی، 

نقده و بستان آباد عملًا وجود ندارد.
جوکار تصریح کرد: به همین دلیل تصمیمی که ما در مجلس برای حل این 
محدودیت قانونی گرفتیم این بود که با هماهنگی وزارت کشور، زمان برگزاری 
انتخابات شوراها را به تعویق بیندازیم تا امکان ثبت نام برای همه داوطلبان 

شرکت در انتخابات میاندوره ای مجلس فراهم شود.



صنعت پوشاک در بحران
تولیدکنندگان پوشاک هشدار دادند

گــروه اقتصادی: در پی اعــلام ناگهانی دولت مبنی بر تعطیلی واحدهای 
تولیدی واقع در شــهرک های صنعتی به جهت ناترازی انرژی همچنین 
قطعی برق مناطق شهری، بسیاری از واحدهای تولیدی صنعتی و صنفی 

پوشاک و نساجی با مشکل مواجه شده اند.
مجید نامی رییس هیات مدیره اتحادیه تولید و صادرات نساجی و پوشاک 
ایــران، مواضــع این اتحادیــه را در رابطه با ناترازی انرژی و زیان هنگفت 
واحدهای تولیدی عنوان نموده و گفت: سالهاست زنجیره تولید و صنعت 
کشــور، هر روز با چالشــهای جدیدی مواجه می شود. برخی از چالشهای 
تولید که مربوط به به زیرســاختهای اقتصادی خرد و کلان کشــور است، 
طی سالهای گذشته لاینحل باقیمانده و از سوی دیگر، تأثیر تحریم های 
بین المللی و داخلی هم هر روز نمودش بیشــتر می گردد. متاســفانه طی 
سالهای اخیر نیز مشکل قطعی برق و گاز صنایع به تمام موارد حل نشده 

قبلی اضافه شده است.
وی افزود: اگر تا پیش از این مشکل قطع برق در تابستان مطرح می شد 
حال با فرارسیدن فصل سرما نیز بدلیل ناترازی انرژی، قطع برق صنایع 
در شهرک های صنعتی و همزمانی آن با قطع برق مناطق مسکونی، باعث 
چالش بزرگتری برای ده ها هزار واحد صنفی در صنعت نساجی و پوشاک 
گردیده و ادامه فعالیت های بســیاری از واحدهای صنفی و صنعتی را با 

افت شدید مواجه کرده است.
بــه گفتــه وی، در ایــن بین افزایش تعرفه های برق، ابلاغ آن و عطف به ما 
سبق غیرقانونی آن مشکلی بر مشکلات تولید افزود در حالیکه این انتظار 
بحق از جانب تولیدکنندگان مبنی بر جبران خســارات ناشــی از قطعی 

برق بدون پاسخ مانده است.
نامی اضافه کرد: در حالیکه تورم بســیار بالا و بی ســابقه سالهای گذشته 
موجب کاهش شــدید قدرت خرید مردم شــده و تولید را با چالشــهای 
متعددی مواجه نموده، قطعی انرژی مورد نیاز، کاهش تولید و راندمان، 
افزایش قیمت مواد اولیه بموجب حذف ارز نیمایی و سامانه ارز مبادله ای 
نیز مزیدی است بر علل دشوار شدن فعالیت های تولیدی.وی با اشاره به 
اینکــه مطالبــه به حق تولیدکنندگان و فعالین صنعتی، عمل به وظایف 
قانونی بخشهای مختلف حاکمیت از جمله ماده ۲۵ قانون بهبود مستمر 
محیط کسب و کار، جبران خسارات و برنامه ریزی برای رفع ناترازیهای 
آشــکار در بخشــهای تأمین انرژی اســت، گفت: در ایامی که بودجه کل 
کشــور در حال بررســی است، حداقل انتظار از مجلس و دولت این است 
که با تصحیح روند بودجه ریزی که مورد توجه جدی همه مســئولین و 
آحــاد جامعــه بوده، با حذف و کاهش بودجه نهادها و دســتگاههایی که 
عملکرد نامشــخص دارند، بودجه سرمایه گذاری در بخش های مختلف 

انرژی را افزایش دهند و با مسکنی در این بخش، از تبعات منفی اقتصادی، 
امنیتی و فرهنگی کاهش جدی تولید، بکاهند.

اقدامات فوری برای نجات صنعت پوشاک کشور عبارتند از:
- تخصیص سریع و سهل گازوییل و سوخت به واحدهای صنعتی دارای 

ژنراتور
- جبران خسارات ناشی از قطعی برق

- متعهد نمودن وزارت نیرو در تأمین انرژی
- اقدامات لازم جهت همراهی ســازمان بیمه تأمین اجتماعی و وزارت 

اقتصاد برای کاهش بیمه و مالیات در مواقع بحرانی
- رفع مشکلات ایجاد شده برای رفع تعهدات بانکی و ارائه تسهیلات

- و تخصیص زمین و امکانات و مجوزات لازم جهت احداث نیروگاه های 
با انرژی تجدید ناپذیر توسط شرکت های صنعتی و بخش خصوصی

حداقل انتظاراتی است که بخش خصوصی بابت جبران زیان های وارده 
به جهت قطعی برق و گاز صنایع و اصناف انتظار دارد.

مسلماً با ادامه وضع کنونی، شاهد تعطیلی بسیاری از واحدهای تولیدی 
صنفی و صنعتی خواهیم بود که با توجه به اشــتغال زایی بســیار بالای 
صنایع پوشاک و نساجی، مسائل گوناگون اجتماعی را نیز به همراه خواهد 

داشت.

معاون بازرگانی شرکت دانش بنیان فرنام بسپار مطرح کرد:
شرکت »فرنام بسپار« تولیدکننده ژئوممبران های مقاوم در برابر اشعه خورشید

معاون بازرگانی شــرکت دانش بنیان فرنام بســپار گفت: مهم ترین 
محصولات تولیدی شرکت دانش بنیان فرنام بسپار شامل ژئوممبران 
با عرض ۷ متر، ژئوممبران دو لایه آبی مشکی، ژئوممبران مضرس، 
ژئوممبران تی گریپ، ژئوممبران شناور، ژئوممبران گیره دار، انواع 
ژئوکامپوزیت ها، ورق گیره دار، ورق ژئوکامپوزیت ورق PET شفاف 
و قهوه ای ورق تبادل یونی و ژئوگرید می باشند.آرلین قصری عضو 
هیئت مدیره و معاون توسعه کسب و کار و بازرگانی شرکت دانش 
بنیان فرنام بســپار در گفتگو با خبرنگار ســروش خبر گفت: ژئو 
ممبران ها برای آب بندی در صنایع معادن، کشاورزی، شیلات، نفت 
و پتروشیمی مورد استفاده قرار می گیرد. ژئوممبران های تولید شده 
شرکت فرنام بسپار از نوع  HDPE و LLDPE بوده و در برابر 
اشعه خورشید مقاومت بالایی دارند. همچنین با داشتن مشخصات 
مقاومتی و مهندسی مناسب جهت آببندی پروژه های مختلف مورد 
استفاده قرار می گیرند. ژئوممبران های شرکت فرنام بسپار مطابق 
با استاندارد ملی ایران به شماره ۱۷۰۲۵ تولید می شود و با داشتن 
آزمایشــگاه کنترل کیفی معتبر از کیفیت محصولات تولید شــده 
اطمینان حاصل می کند. از ژئوممبران ها برای اجرای ســایت های 

ذخیره آب، فاضلاب، پســاب های صنعتی، نفت، اســید و ... استفاده 
می شود. شرکت فرنام بسپار ۱۲ نمایندگی فعال در ایران دارد و به 
غیــر از ژئوممبران محصــولات متنوع دیگری نیز دارد.وی تصریح 
کرد: شــرکت دانش بنیان فرنام بســپاربا سابقه بیش از ۴۰ سال در 
زمینه تولید قطعات و ورق های پلیمری در صنعت ژئوســنتتیک و 

بسته بندی و خودرو فعالیت دارد.
قصری درمورد فعالیت شرکت فرنام بسپار ابراز داشت: شرکت فرنام 
بسپار فعالیت خود را با نام تولیدی پارس وکیوم از سال ۱۳۶۲ آغاز 
و با بهره برداری از سیستم »وکیوم ترموفورمینگ« به مجموعه ارائه 
دهندگان خدمات به صنعت بســته بندی  پیوســته است و افتخار 
دارد کــه در ادامــه، به عنوان ارائه دهنده خدمات با طراحی و تولید 
شانه های پلاستیکی میوه جات در توسعه بازار صادرکنندگان تأثیر 
اساســی داشــته، و با بهره گیری از قوه خلاقیت ماکت های آناتومی 
برای کمک به آموزش نقش مهمی را ایفا نموده اســت.وی عنوان 
داشت: در سال ۱۳۷۴ با رویکرد مشابه، طراحی و ساخت اولین خط 
تولید ورق های پلاســتیک، در ســال ۱۳۷۶ دومین خط، در ســال 
۱۳۸۱ ســومین خط و در ســال ۱۳۷۸ چهارمین خط را به پایان 
رسانیده، و ارائه خدمات بیشتر به صنعت بسنه بندی تولید قطعات 
خودرو و قطعات سایر صنایع را نیز با عرضه محصولات آغاز نموده 
است.قصری درخصوص محصولات شرکت دانش بنیان فرنام بسپار 
نیز تصریح کرد: از مهمترین محصولات تولیدی شرکت دانش بنیان 
فرنام بسپار می توان به ژئوممبران با عرض ۷ متر، ژئوممبران دو لایه 
آبی مشکی، ژئوممبران مضرس، ژئوممبران تی گریپ، ژئوممبران 
شــناور، ژئوممبران گیــره دار، ژئوکامپوزیــت، ورق گیره دار، ورق 
ژئوکامپوزیت، ورق PET شــفاف و قهوه ای، ورق تبادل یونی و ژئو 

گرید اشاره کرد.
farnambaspar.com :سایت

تلفن تماس: ۰۲۱۷۴۶۸۷

افزایش دوباره حقوق بازنشستگان در 4 ماه پایانی سال

معاون فنی و امور بیمه ای صندوق بازنشستگی کشوری گفت: براساس توافقات 
صورت گرفته بین دولت و مجلس، مقرر شــد طی چهار ماه آذر، دی، بهمن و 
اســفند براســاس مر قانون، به میزان ۴۰ درصد حقوق و فوق العاده های مشمول 
برداشــت کســور به حقوق بازنشستگان افزوده شــود.رضا فیضی نژاد با اشاره به 
اجرای متناسب ســازی براســاس برنامه هفتم توسعه، اظهار کرد: طبق بند ماده 
۲۹ قانون برنامه هفتم توسعه، دولت مکلف شده تا افزایش حقوق بازنشستگان 
کشوری را به میزان ۹۰ درصد حقوق و مزایای مشمول برداشت کسور شاغلان 
مشابه و همتراز در سال ۱۴۰۳ اجرایی کند که این افزایش از سال اول به میزان 
۴۰ درصد و در سال های دوم و سوم نیز هر کدام به میزان ۳۰ درصد خواهد بود 
تا در پایان برنامه هفتم، بازنشســته کشــوری بتواند حقوقی به میزان ۹۰ درصد 
حقوق شــاغل همتراز دریافت کند. از این رو، این قانون از آبان ماه اجرایی شــد و 
براساس توافقات صورت گرفته بین دولت و مجلس، مقرر شد طی چهار ماه آذر، 
دی، بهمن و اسفند براساس مر قانون، به میزان ۴۰ درصد حقوق و فوق العاده های 
مشــمول برداشــت کسور به حقوق بازنشستگان افزوده شود.این فعال اقتصادی 
ادامه داد: در بند ر تبصره ۶ قانون بودجه ۱۴۰۳ آمده برای اجرای متناسب سازی 
۵۰ همت در نظر گرفته شده بود که این رقم به ۷۵ همت افزایش پیدا کرد، اما 
اگر قرار باشد دولت بیشتر از این ۵۰ همت هزینه کند باید دارای مجوز باشد، در 
غیر این صورت تعهد مازاد برای دولت محســوب می شــود. از آنجایی که مابقی 
باقی مانده از ۵۰ همت به طور کامل می تواند معوقات ســه صندوق کشــوری، 
لشکری و فولاد را پوشش دهد، از همین رو با توافق به عمل آمده میان دولت و 
مجلس قرار شــد که متناسب ســازی برای چهار ماه آذر، دی، بهمن و اســفند در 
سال جاری پرداخت شودفیضی نژاد درمورد پرداخت معوقات هشت ماه ابتدایی 
سال جاری نیز، افزود: طبق توافق دولت و مجلس قرار است معوقات هشت ماه 
ابتدایی در طول سال ۱۴۰۴ به حساب بازنشستگان کشوری واریز شود.معاون 
فنی و امور بیمه ای صندوق بازنشستگی کشوری در خاتمه تاکید کرد: مجموع 
معوقات هشــت ماه ابتدایی برای ســه صندوق بازنشستگی کشوری، لشکری و 
فولاد معادل ۲۵ همت است که تنها برای صندوق بازنشستگی کشوری ۱۶ همت 

را در بر می گیرد.
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مجلس مدافع رفع فیلترینگ

گزارشی ارائه شده که سران قوا در جلسه ای به این نتیجه رسیدند 
کــه این نحوه فیلترینگ را قبــول ندارند، باید راهکاری برای آن 
دیده شــود اما از ســوی دیگر ولنگاری در فضای مجازی مدیریت 

شود.
از سوی دیگر بسته شدن فیتله شبکه های اجتماعی به این سبک، 
شــیوه درستی نیســت و به طور قطع می توان راهکارهایی برای 
مدیریــت فضــای مجــازی در نظر گرفت از جمله اینکه ســیم 
کارت هایی را به نوجوانان ارائه داد، نوع خدمت آن متفاوت از سایر 
سیم کارت ها باشد و این محدودیت ها در تمام دنیا به اجرا می رسد 
و اینگونه نیســت که حتی در آزادترین کشــورهای دنیا، دامنه 

اینترنت برای همه اقشار و گروه های سنی باز باشد.
ما هم در ایران با رعایت اصول اخلاقی و قانونی باید این مساله را 
در کشورمان حل و مدیریت کنیم، البته نه با این شیوه که اینترنت 
را ببندیــم و امــرار معــاش مردم و کســب و کار مردم را به خطر 

بیندازیم و فیلترینگ باعث ضرر و زیان مردم شود.
متاسفانه در بحث فیلترینگ بسیاری ها توانستند بهره برداری های 
اقتصادی زیادی از این موضوع داشــته باشــند و در این میان یک 
نوع برده کشی اقتصادی برای مردم رخ داد که در اختیار فیلترشکن 
فروش هــا قــرار گرفتند و پول های زیادی از مردم می گیرند و این 

شیوه مدیریت را نادرست می دانم.
بودجه در این ایام درگیر بررســی و تصویب لایحه بودجه ۱۴۰۴ 
اســت و هنوز کمیته ها تشــکیل نشده اند تا این مسائل را مطرح و 
درباره ان چاره اندیشی کنیم اما به هر حال موضوع فیلترینگ در 
حوزه اختیارات دولت است و دولت هر تصمیمی درباره حل این 
مساله بگیرد، مجلس به کمک آن خواهد رفت. کمااینکه در جریان 
بررسی لایحه بودجه هم شاهد آن بودیم که مجلس با ۸۰ تا ۹۰ 
درصــد لوایح دولت همراهی کرده اســت و امروز دولت ظرفیت 
خوبــی از مجلــس در کنار خــود دارد و حتماً درباره رفع فیلتر و 

فیلترشکن مجلس به دولت کمک خواهد کرد.
من به عنوان عضو کمیسیون اقتصادی مجلس موضوع فیلترینگ 
و تأثیر آن را در فضای کســب و کار را بســیار مهم می دانم چراکه 
امروز در تمام دنیا بحث کسب و کار آنلاین مطرح است و به اقتصاد 
کشــورها کمک می کند اما به هر حال این فضای مجازی برای 
انواع کسب و کار هم باید ضابطه مند باشد و مجوزهای لازم را از 
زیرمجموعه های وزارت اقتصاد کسب کرده و حوزه مالیاتی بتواند 

بر این کسب و کارها نظارت داشته باشد.
فضای اینترنتی باید برای کسب و کار باز باشد و به شدت موافق 
توسعه کسب و کار آنلاین و برخط هستم، باید این اجازه را بدهیم 
که در راستای افزایش اشتغالزایی فضا برای کسب و کارهای انلاین 
باز شــود، اساســاً این سیاست به نفع دولت هم خواهد بود چراکه 
مردم می توانند برای کسب و کارهای اینترنتی خود کد اقتصادی 
بگیرند و در جریان توسعه این فضا، نرخ بیکاری کشور را کاهش 
می یابد و کســب و کارهای اینترنتی و مجاز عملًا جزو مشــاغل 
رسمی کشور محسوب می شود. اما به طور قطع در عین حال در 
توسعه کسب و کارهای آنلاین و رفع فیلترینگ باید ولنگاری های 

اجتماعی و اخلاقی باید مدیریت شود.

مکث
۶۵ درصد مشاغل کروز در اختیار بانوان

ایلنا: در حالی که آمار اشتغال زنان در کل کشور تنها ۱۲ درصد 
است و میزان اشتغال مردان بیش از پنج برابر زنان است، بیش از 
۹ هزار نفر از مجموع ۱۴ هزار نیروی شاغل در شرکت کروز زنان 
هســتند که این یعنی اشــتغال ۶۵ درصدی بانوان.بزرگ ترین 
تولیدکننده قطعات خودروی کشــور موفق شــده با بکارگیری 
حداکثری از توان و تخصص زنان و بهره گیری از مسئولیت پذیری 
آنــان در ایجــاد محیطی امن و کارآمد در مجموعه صنعتی خود 
پیشگام باشد.حضور پررنگ زنان در خط تولید کروز، فرصتی است 
غنیمت برای تولید قطعاتِ ایمن و دوســتدار خانواده و می تواند 

الگویی بی بدیل برای اشتغال زنان در صنایع دیگر نیز باشد.

درخواست مرکز آمار از خانوارهای کشاورز غایب 
برای ثبت اطلاعات

ایلنــا: مرکز آمار ایران با انتشــار اطلاعیه ای پیرامون خانوارهای 
شــاغل بخش کشــاورزی که در سرشماری این بخش مشارکت 
نکرده و در جریان پیمایش آماری غایب بودند، خواست تا فرم های 

مربوط به اطلاعات و سرشماری خود را پر کنند.
در این اطلاعیه آمده است:

از کشاورزان و بهره برداران گرامی که هنگام مراجعه مأمور سرشماری 
کشاورزی در محل اقامت خود حضور نداشته اند، تقاضا می شود، برای 
ثبــت اطلاعــات خــود از ســاعت ده صبــح ۱۴۰۳/۰۹/۳۰ لغایت 
 https://agrcnabs.sci.org.ir ۱۴۰۳/۱۰/۰۳ به آدرس اینترنتی

مراجعه فرمایند.

قیمت گوشت تغییری نکرده است

ایســنا: علی اصغر ملکی - رئیس اتحادیه گوشــت گوسفندی - با 
بیان اینکه تغییرات چندانی در بازار گوشــت ایجاد نشــده، گفت: 
در حال حاضر بازار مسکوت و بسته است و خریدها بسیار ضعیف 
شده و به همین دلیل قیمت ها افزایشی نبود. در هفته گذشته به 
دلیل شب یلدا و نیامدن دام به دلیل تعطیلی ها مجوزها با مشکل 
روبه رو شده بود که برطرف شده است. شاید قیمت ها کیلویی ۱۰ 
هزار تومان افزایش داشته باشد که به دلیل عدم صدور مجوز برای 
انتقال دام به تهران بوده که امروز بازار به حالت قبل برگشته است.

یادداشت

در چنــد روز گذشــته بازار ارز و طــلا روند صعودی را در پیش 
گرفته انــد و قله هــای جدیدی را فتح کرده اند. علاوه بر ســایر 
متغیرهــای تاثیرگــذاری که در جهش بازارها مطرح اســت، 
اظهارنظــر ترامــپ در مورد احتمــال درگیری نظامی با ایران و 
همچنین انتشار خبرهایی مبنی بر کاهش فروش نفت ایران به 

چین در تشدید این وضعیت مؤثر بوده است.
در همین زمینه مسعود دانشمند، فعال اقتصادی به اقتصادآنلاین، 
گفت: روی کارآمدن ترامپ تاثیری که باید بگذارد را بر اقتصاد 
ایران گذاشته است، ما باید تدابیر مقابله با این اثرات را پیدا کنیم.

او می گوید: یک بحثی در مورد چینی ها مطرح اســت مبنی بر 
این که آن ها دنبال این هستند که دارایی های ایران را در بانک های 

چین به دلیل عدم عضویت ایران در FATF بلوکه کنند.
دانشــمند توضیح داد: با این وضعیت دســت ما بسته می شود، 
 FATF برای مقابله با این وضعیت ابتدا باید گفتگوی مستقیم با
را در دستورکار قرار دهیم تا آسیب نبینیم. مورد بعدی این است 

که با کشورهایی که معامله داریم، تهاتر انجام دهیم.
به گفته وی، تهاتر کالا به آن معنا که باید در حال حاضر انجام 
نمی شود، تهاتر باید جدی تر دنبال شود، برای مثال دولت ترکیه 

و ایــران توافــق کنند که چه کالایی دریافت کنند و چه کالایی 
ارائه دهند، حجم کالا مشخص باشد و بانک مرکزی دو کشور با 
یکدیگــر توافــق کنند که فلان کالا را با قیمت مشــخص خرید 

کنند تا بازار باثبات شود.
وی گفت: تهاتر به این صورت که یک کالایی را از یک کشوری 
دریافت کنیم و بگوییم حالا بعداً ما هم یک کالایی می دهیم و 
هر قیمتی که آن کشــور می خواهد، تعیین کند، فایده ندارد و 
رابطه امروز ما با چین به همین شــکل اســت که سودی برای ما 

ندارد.

چینی ها به دنبال بلوکه دارایی های ایران!

در حالی که 
حدود دو ماه از 

آزادسازی واردات 
و رجیستری 
گوشی های 

آیفون می گذرد، 
اما همچنان 

ابهاماتی درباره 
اجرای این قانون، 

به ویژه در رویه 
تجاری، وجود 

دارد. آن طور که 
کارشناسان این 
حوزه می گویند، 

با توجه به این 
ابهامات همچنان 

واردات از رویه 
مسافری صرفه 
بیشتری نسبت 
به رویه بازرگانی 

دارد و حتی 
آزادسازی 

رجیستری از 
سوءاستفاده 
قاچاقچیان و 

سوداگران 
نکاسته است

گروه اقتصادی: پس از رفع ممنوعیت رجیســتری 
ســری های جدید گوشــی های آیفون، همچنان 
ابهاماتی در رابطه با واردات تولیدات شرکت اپل به 
ایران وجود دارد و قاچاقچیان بازی با قوانین واردات 
را آغاز کرده اند. به شــکلی که گذرنامه مسافران در 
فرودگاه ها به ابزاری برای ثبت گوشــی های قاچاق 

تبدیل شده است.
در حالــی که حدود دو ماه از آزادســازی واردات و 
رجیستری گوشی های آیفون می گذرد، اما همچنان 
ابهاماتــی دربــاره اجرای این قانون، به ویژه در رویه 
تجاری، وجود دارد. آن طور که کارشناسان این حوزه 
می گویند، با توجه به این ابهامات همچنان واردات 
از رویه مســافری صرفه بیشــتری نسبت به رویه 
بازرگانــی دارد و حتی آزادســازی رجیســتری از 
سوءاستفاده قاچاقچیان و سوداگران نکاسته است.

بر اســاس قوانین و مقررات، زمانی که مســافران با 
پرواز خارجی وارد ایران می شــوند، در هر ســال 
می توانند یک گوشی تلفن همراه به نام خود ثبت 
کنند. گرچه این قانون برای تسهیل شرایط واردات 

موبایل به صورت فردی وضع شــده و جزو قوانین 
تسهیل گر به حساب می آید، اما با توجه به سختی ها 
و محدودیت های واردات گوشــی از رویه تجاری و 
بازرگانی، قاچاقچیان ســعی دارند قاچاق گوشی را 

در قالب قانونی انجام دهند!
بــه طوری که این افراد ســودجو در فرودگاه ها به 
مســافران پیشنهاد می دهند گذرنامه هایشان را در 
ازای دریافــت مبلغــی اجاره دهند. ســپس از این 
گذرنامه ها برای ثبت گوشــی های قاچاق استفاده 

می کنند.
از آنجا که در این رویه کنترل دقیقی وجود ندارد، 
برخــی از واردکنندگان ارزش گوشــی را کمتر از 
قیمــت واقعــی آن اعلام می کنند تا حقوق ورودی 
کمتــری بپردازند؛ در نتیجه گوشــی های قاچاق 
راحت تر وارد بازار می شوند و در سوی مقابل با قیمت 

اصلی به دست مصرف کنندگان نهایی می رسند.
سوءاســتفاده قاچاقچیــان از واردات رویه  ��

مسافری
محمدرضا عالیان، دبیر کنگره زیســت بوم موبایل 
ایران، در گفتگو با تجارت نیوز درباره سوءاســتفاده 
از واردات رویه مسافری، گفت: از زمانی که تغییرات 
در سیســتم رجیســتری اجرا شد، چنین چالشی 
پیــش آمد. در حالی که پیش از ممنوعیت واردات 
آیفون ۱۴، این مساله به حداقل رسیده بود. متاسفانه 
از زمانی که واردات گوشــی های آیفون ۱۴، ۱۵ و 
۱۶ ممنوع اعلام شــد، قاچاق این ســری گوشی ها 

هم افزایش یافت.
بــه گفتــه او، پس از طرح رفع ممنوعیت، همچنان 
بلاتکلیفــی در رویه بازرگانــی واردات این مدل ها 
وجود دارد. همین امر باعث شــده واردات از رویه 
مسافری همچنان به صرفه باشد و سودجویان از این 

فضا سوءاستفاده کنند.
دبیر کنگره زیست بوم موبایل ایران افزود: البته اگر 
قوانین سخت گیرانه تری برای این رویه اعمال شود، 
ممکن است مشکلاتی برای مسافرانی که به صورت 

قانونی گوشی برای استفاده شخصی وارد می کنند 
پیش آید. اما مســاله اصلی زمانی حل می شود که 
رویه تجاری برای واردات گوشــی های آیفون ۱۴، 
۱۵ و ۱۶ باز شــود. در این صورت، صرفه اقتصادی 
واردات از رویه مسافری از بین می رود و قاچاق نیز 

کاهش می یابد.
این فعال صنفی با اشــاره به بلاتکلیفی رجیستری 
آیفون های تجاری ۱۴ به بالا تشریح کرد: حتی برای 
گوشــی هایی که پیش از تاریخ ۹ آبان وارد کشــور 
شده اند، تعیین تکلیف نشده است. این مساله باید 
هرچه ســریع تر و پیش از پایان ســال، حل شود. با 
مشخص شدن وضعیت رویه بازرگانی، سوءاستفاده 
از رویه مســافری نیــز به طور قابل توجهی کاهش 

می یابد.
ارز تک نرخی پیش زمینه ثبات بازار موبایل ��

عالیان به موضوع تنش های ارزی و تأثیر آن بر بازار 
موبایل هم اشاره کرد و گفت: این روزها تنش های 

ارزی نیز بر وضعیت مبهم بازار تأثیر گذاشته است. 
قیمت ارز نیمایی به بازار آزاد نزدیک شده و احتمال 
تک نرخی شدن ارز وجود دارد. این تغییرات می تواند 
زمینه ســاز باز شــدن رویه بازرگانی باشد. اگر این 
اتفاق رخ دهد، طی یک هفته مردم شــاهد تثبیت 
قیمت گوشــی های آیفــون ۱۴، ۱۵ و ۱۶ در بازار 
خواهند بود. در نتیجه، سوءاستفاده از رویه مسافری 
از بیــن مــی رود و دغدغه قاچــاق نیز کاهش پیدا 

می کند.
دبیــر کنگره زیســت بوم موبایل ایــران در پایان 
خاطرنشان کرد: بازرگانان با جدیت پیگیر حل وفصل 
مساله رجیستری هستند. هرگونه تأخیر یا تعلل در 
این زمینه، به معنای انتظار برای ایجاد ثبات بیشتر 
در فضای ارزی و تجاری اســت. اما هرچه ســریع تر 
این دو موضوع، رویه تجاری و رویه مسافری، تعیین 
تکلیــف شــود، مشــکلات مربــوط بــه قاچاق و 

سوءاستفاده نیز کاهش می یابد.

 مائده مروتی
روزنامه نگار

واردات تجاری 
 آیفون در  
هاله ای از ابهام

 بلاتکلیفی    رجیستری
 آیفون های تجاری 14 به بالا

هادی محمدپور 
عضو کمیسیون 
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اکثریت ایرانی ها در اندیشه مهاجرت!

براســاس پژوهشی که توســط محمد فاضلی و بهرام صلواتی تحت عنوان 
»گزارش مهاجرت ایرانیان: علل و انگیزه ها« انجام شــده، از میان ۱۲ هزار 
پرسشنامه توزیع شده از ۹ تا ۲۰ تیر ۱۴۰۲، حدود ۱۹ درصد از پاسخ دهندگان 
اعــلام کرده انــد که مهاجرت کرده و در خارج از ایران زندگی می کنند. ۸۱ 

درصد باقی مانده در داخل ایران زندگی می کنند.
در ایــن تحقیــق، ۱۶ درصد از افراد اظهار کرده اند که اصلًا به مهاجرت فکر 
نمی کنند، در حالی که دقیقاً همان میزان )۱۶ درصد( نیز به مهاجرت فکر 
و بــرای آن اقــدام کرده اند. همچنین، از ۲۱۰۰ نفری که مهاجرت کرده اند، 

تنها ۲۰ درصد قصد بازگشت به ایران را دارند.
عمده افرادی که مهاجرت شــان قطعی شــده یا برای مهاجرت اقدام عملی 
کرده اند )بین ۵۰ تا ۶۰ درصد(، در ســازمان ها و شــرکت های ایرانی کار 
می کنند. بنابراین، طبیعی است که مهاجرت این افراد فشار زیادی بر تأمین 

نیروی انسانی در شرکت ها و سازمان های ایران وارد می کند.
عوامل کلان اقتصادی، مانند »ارزیابی وضعیت اقتصادی«، »نگاه به ایران« 
و »فایده مهاجرت برای زندگی شخصی«، نسبت به متغیرهایی که مربوط 
به سازمان محل کارشان باشد، تأثیر بیشتری بر تصمیم مهاجرت افراد دارند.
به علاوه، افزایش ســن افراد تمایل آنها به مهاجرت را کاهش می دهد، در 
حالی که افزایش تحصیلات و درآمد، انگیزه آنها برای اقدام به مهاجرت را 
تقویت می کند. این گزارش نشــان می دهد که ارزشمندترین سرمایه های 
انسانی در حال مهاجرت هستند.متغیرهایی که ناظر بر نگرش افراد به مسائل 
کلان اقتصادی و فایده مهاجرت برای زندگی شخصی هستند، اصلی ترین 
عوامل تصمیم به مهاجرت به حســاب می آیند.میانگین احســاس عدالت 
توزیعی در میان مهاجرانی که از ابتدای سال ۱۳۹۷ به بعد از کشور مهاجرت 
کرده اند، به طور معناداری کمتر از کســانی اســت که پیش از ســال ۱۳۹۷ 

مهاجرت کرده اند.

ماجرای نابینایی ۹ بیمار در بیمارستان نگاه چیست؟

»حســین کرمانپور« سرپرســت مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت 
بهداشت در گفتگو با ایلنا در واکنش به خبر منتشره درباره نابینایی ۹ بیمار 
پس از جراحی آب مروارید در بیمارستان نگاه گفت: ماجرا مربوط به چند 

ماه گذشته است.
روابط عمومی معاونت درمان وزارت بهداشت هم اعلام کرد: پیگیری قضایی 

درباره این مسئله انجام شده است.
»حسین علی شهریاری« رئیس کمیسیون بهداشت و درمان مجلس در این 
مورد گفت: این مسئله در دستور کار کمیسیون است و پیگیری در این باره 
انجام خواهد شــد، اما قرار نیســت که مردم را نگران کنند. درست است که 
این اتفاق افتاده و اتفاق خیلی بدی هم بوده است، اما قرار نیست که هر روز 

همه خبر منتشر کنند.
وی تاکید کرد: حتماً هم وزارت بهداشت درمان و هم کمیسیون بهداشت 
و درمان مجلس این مسئله را پیگیری می کنند و حتماً با مسببان برخورد 

خواهد شد و تمام کارهای قانونی در حال انجام است.
شــهریاری در واکنش به اینکه چنین مســائلی اعتماد به سیستم درمانی را 
خدشه دار می کند، گفت: اگر شما دامن نزنید و بزرگ نکنید مردم بی اعتماد 

نمی شوند. دلیلی ندارد که رسانه ها هرروز این مسئله را برجسته کنند.

بازتاب

واردات خودرو، بازار مسکن را تکان می دهد

از سال ۱۳۹۷ ما شاهد یک موج طولانی و پیوسته 
در بازار مسکن بودیم. قبلًا در دوره های گذشته، 
موج های افزایش قیمت به صورت سینوسی بود 
یعنی قیمت ها به اوج می رسیدند بعد کمی کاهش 
پیدا می کردند سپس ساخت وساز رونق می گرفت 
و بازار به حالت تعادل می رسید. اما در این سال ها، 
وضعیــت متفاوت بود. قیمت هــا به طور مداوم 

افزایش یافتند و تقریباً هیچ کاهش قابل توجهی 
نداشتند. این موضوع به دلیل نبود تقاضای کافی 
برای تولید مسکن بیشتر از سوی سرمایه گذاران 
و ســازندگان، خودش یکی از دلایل گرانی های 
متوالی در سال های اخیر است.این شتاب در یک 
ســال اخیر کاهش پیدا کرده و الان مدت هاست 
که تورم بازار مسکن پایین تر از تورم عمومی قرار 
گرفته است. به نظر من، بازار مسکن به تدریج از 
آن جهش های دائمی که در ســال های گذشــته 
تجربه کرده، خارج خواهد شــد. دلیل اصلی این 
تغییــرات، فاصله زیاد اســتطاعت مالی مردم با 
قیمت های مســکن است. دیگر تقاضای مصرفی 

توانایی خرید ندارد و تقاضای ســرمایه ای هم به 
دلیل عدم جذابیت، کاهش یافته است. این یعنی 
بازار مســکن به نقطه ای رسیده که نمی تواند به 
طور مداوم افزایش قیمت ها را تجربه کند.در دو 
سال اخیر، بازار خودرو هم شاهد تغییرات مشابهی 
بوده است. خودرو که در گذشته به عنوان کالای 
ســرمایه ای خریداری می شد و بسیاری آن را به 
عنوان یک دارایی در پارکینگ ها نگه می داشتند، 
حالا به ســمت عرضه حرکت کرده اســت. وقتی 
عرضه خودرو افزایش می کند، تقاضا به سمت آن 
جذب می شود و بازار از حالت کالاهای ذخیره ای 
خارج می شود. همین روند در بازار مسکن هم به 

طور تدریجی در حال رخ دادن است.
کاهش تقاضا برای خرید مســکن به خصوص در 
بخــش مصرفــی و کاهش جذابیت بــازار برای 
ســرمایه گذاران، می تواند به کاهش فشار بر بازار 
مســکن کمک کند. در کنار این، بخش هایی از 
تقاضای سرمایه ای که قبلًا به سمت بازار مسکن 
می رفت، حالا ممکن است به سمت دیگر بازارها 
مانند خودروهای وارداتی جلب شود. این انتقال 
نقدینگی از بازار مســکن به ســمت بازار خودرو 
می تواند به واسطه عرضه برخی از انباشت مسکن 
ســرمایه ای باعث مهار افزایش قیمت ها در بازار 

مسکن شود.

علی فرنام
پژوهشگر حوزه مسکن 
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جامعه

نرخ مالیات صدای مشاوران املاک را درآورد

نایب رئیس اتحادیه املاک گفت: عده زیادی از مشاورین املاک 
از نرخ مالیات شکایت دارند و می گویند مالیات ها با وضعیت بازار 
مسکن هم خوانی ندارد، زیرا تعداد معاملات در این بازار ناچیز 
است. به گزارش مهر، داوود بیگی نژاد نایب رئیس اتحادیه املاک 
تهران با بیان اینکه شــرایط فعلی بازار مســکن، خریداران را به 
سمت معامله واحدهای قدیمی و کوچک مقیاس سوق می دهد، 
افزود: طبق فایل های معامله شده در بنگاه های املاک منطقه 
۴، بیشــتر واحدهای قدیمی ساخت، بدون آسانسور و کوچک 
متراژ مورد توجه متقاضیان قرار گرفته، زیرا کرایه نشــین ها با 
توجه به قدرت مالی که در دســت دارند به دنبال خرید خانه 

هستند.
 بیگی نژاد در پایان گفت: با توجه به اینکه از سال های اخیر تا به 
امروز بازار مســکن در رکود تورمی قرار دارد و در پی آن روند 
معاملات مسکن سال به سال با کاهش مواجه شد، همچنین از 
سوی دیگر قدرت آحاد جامعه برای خرید خانه نزول یافته، اما 
مشاوران املاک منطقه ۴ تهران از نرخ مالیاتی که آنها دریافت 
می شد، شکایت داشتند و می گویند وقتی که بازار رونق ندارد 
و معامله ای صورت نمی گیرد، چرا باید چنین اعداد و ارقامی به 
عنوان مالیات برای آنها تعیین شود. به نظر می رسد بهتر است 
دولت نرخ مالیات بنگاه های املاک را مورد بازنگری قرار دهد و 
مجدد طبق وضعیت فعلی بازار مسکن برای این قشر از جامعه 

نرخ مالیات تعیین کند.

24 هزار معلول صاحبحانه شدند

معــاون وزیر راه و شهرســازی گفــت: ۲۴هزار معلول از طریق 
واگذاری اراضی صاحبخانه شدند. به گزارش باشگاه خبرنگاران 
جوان، علی نبیان با بیان اینکه سازمان ملی زمین و مسکن از 
تمامی  ظرفیت خود در جهت ساخت و توسعه اراضی استفاده 
می کند گفت: این سازمان در قالب همکاری با تمامی دستگاه ها 
اقدام به توسعه و واگذاری اراضی می کند. وی با بیان اینکه تابه 
امروز در قالب انعقاد تفاهم نامه با دســتگاه های مختلف ۱۰۰ 
هزار هکتار زمین به خیرین مسکن ساز واگذار شده است گفت: 
طبق برآوردهای صورت گرفته می توان با استفاده از این ۱۰۰ 

هزار هکتار، ۱۶ هزار واحد مسکونی ساخت. 
نبیان گفت: در قالب انعقاد تفاهم نامه با خیرین مسکن ساز  ۲۰ 
درصــد از واحدهای احداثی توســط خیران به معلولان تحت 

پوشش سازمان بهزیستی اختصاص یافته است.

بازتاب

 رشد بی وقفه 
اجاره بها به 
ویژه در 
کلان شهرها، 
بسیاری از 
خانواده ها را به 
حاشیه نشینی 
سوق داده و به 
فشار اقتصادی 
شدیدتری بر 
اقشار کم درآمد 
و متوسط منجر 
شده است

گروه اجتماعی: در ایرانِ ۱۴۰۳ مسئله زنان پررنگ تر از 
هــر موقعی شــده اســت، از موضوع حجــاب گرفته تا 
خوانندگی آن ها و ورودشان به ورزشگاه ها، مسائل حل 
نشده ای که آنقدر مورد بی توجهی قرار گرفتند تا این که 
حالا حل کردن شان نیاز به تصمیات سخت دارد؛ اما این 
همه چیز نیســت، تبعیض جنسیتی در حوزه کار ضلع 
دیگر مسائل زنان در ایران است، از روزی که زنان به عنوان 
نیروی کار خارج از خانه پذیرفته شدند انواع تبعیض های 

شغلی ظهور و بروز کرد حتی با وجود قانون کار.
به تازگی کارزاری با موضوع زنان شاغل راه افتاده است، 
کارزاری کــه تــا لحظه تنظیم این گــزارش پنج هزارو 
چهارصد امضا جمع آوری کرده اســت، نویسندگان این 
کارزار خطاب به رییس مجلس شورای اسلامی، معاون 
امور زنان و خانواده رئیس جمهور و معاون حقوقی رئیس 
جمهور پنج درخواســت مشــخص درباره اشتغال زنان 
مطــرح کرده انــد، این درخواســت ها عبارتند از: عدم 
پرداخت حق عائله مندی و اولاد به زنان متأهل کارمند 
دولت - تبعیض در پرداخت های رفاهی بین زنان و مردان 
متأهل و دارای فرزند. - عدم برخورداری فرزندان زنان 
متأهل کارمند از حقوق وظیفه و مستمری بازنشستگی 
در صورت فوت آنها، با وجود پرداخت حق بازنشستگی 
در طی سالیان طولانی خدمت، مثل مردان! - تبعیض 
در ارائه تسهیلات از سوی سازمان ها بین زنان و مردان 
متأهل - تبعیض در لایحه بودجه ۱۴۰۴ در مورد افزایش 
حقوق پرســنل طبق عائله مندی و تعداد اولاد که فقط 

مردان کارمند و هیئت علمی را شامل می شود.
این درخواست های مشخص در این کارزار همگی ذیل 

همان تبعیض جنســیتی در حوزه کار و اشــتغال قرار 
می گیرد، می شود به موارد بالا شمار دیگری از تبعیض ها 
اضافه کرد که زنان جدا از متأهل و مجرد بودشــان در 

حوزه اشتغال با آن مواجه هستند.
به بهانه جمع شدن بیش از چهار هزار امضا درباره موضوع 
تبعیض جنســیتی در حوزه اشــتغال زنان با سیمین 
کاظمــی، جامعه شــناس و پزشــک گفتگــو کردیم، 
گفتگویی که در آن ضمن پرداختن به بنیاد تبعیض ها 
میان زنان و مردان در حوزه اشتغال، مقایسه ای هم میان 
وضعیت اشــتغال زنان در ایران با ســایر کشورها انجام 
شده است، کاظمی می گوید: »از نظر مشارکت اقتصادی 
زنان، رتبه ایران در بین ۱۴۶ کشور ۱۴۴ بوده است.«

متن این گفتگو در ادامه آمده است.
خانم دکتر شما تبعیض جنسیتی در حوزه اشتغال  ��

را چه طور صورت بندی می کنید؟
تبعیض جنسیتی در حوزه اشتغال چند وجه دارد. یک 
وجه آن در میزان اشــتغال اســت که به طور کلی میزان 
اشتغال و کار دستمزدی زنان بسیار کمتر از مردان است. 
دوم اشتغال متزلزل و ناپایدار زنان و رانده شدن آنها به 
بخش غیررسمی بازار کار است. سومین وجه هم تبعیض 
جنسیتی در پرداخت حقوق و دستمزد و مزایای شغلی 
اســت، که زنان حقوق کمتری می گیرند و از مزایا هم 

محرومند.
بنیاد این تبعیض چیست؟ ��

ســاختار سیاســی اقتصادی و اجتماعــی و فرهنگی 
همچنان بر تداوم تقسیم کار مبتنی بر جنسیت اصرار 
دارد. تاکید بر تقسیم کار جنسیتی و تجویز خانه نشینی 
برای زنان، دو علت اصلی دارد: اولاً تقسیم کار مبتنی بر 
جنسیت با آموزه های سنتی مطابقت دارد که نقش اصلی 
و اساسی زن را در خانه و مادری و مراقبت و خانه داری 
تعریف و تعیین می کند. ثانیاً چنین تقســیم کاری به 
لحاظ اقتصادی برای ساختار سیاسی اقتصادی منفعت 
دارد، چــون از نیــروی کار رایگان و بدون مزد و مواجب 

زنان در خانه بهره مند می شود.
در ایران چه طور؟ ��

در ایران تبعیض بین مرد و زن در اشتغال یک تبعیض 
ســاختاری اســت، در تبلیغات رســمی، اشتغال زنان 
غیرضروری معرفی می شود، چون گفته می شود هر زن 
به طور پیش فرض وابسته به یک مرد )پدر، شوهر( است 
و نان آوری وظیفه او نیست، بنابراین زنان نیازی به کار 
ندارند. چنین تبلیغاتی بر نگرش جامعه هم تأثیر گذاشته 
است، به طوری که اشتغال زنان به عنوان تهدیدی برای 
اشــتغال مردان تلقی می شــود، آن هم در شرایطی که 
بیکاری یکی از بزرگترین مســائل اجتماعی ماست. در 
تصدی جایگاه های شغلی همیشه مردان محق شناخته 
می شــوند، چون نقش نان آوری با نگاهی جنسیت زده 
به مردان اختصاص دارد. این نگرش منفی به اشــتغال 
زنان موجب شــده با وجود آنکه زنان دارای تحصیلات 
دانشــگاهی بیشتر از مردان هستند، اما بیکاری در آنها 
بســیار بیشــتر اســت و فقدان فرصت اشتغال موجب 

بی انگیزگی و سرخوردگی زنان از بازار کار رسمی شده 
اســت. به طوری که هشــتاد و پنــج درصد زنان هیچ 
مشــارکت اقتصادی ندارند، یعنی نه شاغلند و نه حتی 
جویای کار هســتند. بخشــی از زنان که با وجود چنین 
وضعیتی همچنان در جستجوی کار هستند، مجبورند 
بــه بازار کار غیررســمی روی بیاورنــد و با مزد ناچیز و 
شرایط غیرمنصفانه کار کنند که در واقع بهره کشی از 

نیروی کار زنان است.
نکته جالب این اســت که اشتغال زنان بیشتر در بخش 
خدمات است، تا بخش های مثل صنعت. این امر موجب 
شده که ما زنان را در برخی مشاغل پشت پیشخوان ها 
ببینیــم. همیــن رویت پذیر بــودن کار زنان در بخش 
خدمات باعث شده است که بسیاری با ناباوری با مساله 
بیکاری زنان و تبعیض جنسیتی در اشتغال مواجه شوند 
و حتــی آن را نپذیرنــد. یعنی بــدون اطلاع از تبعیض 
جنســیتی عمیق در اشــتغال و ایــن واقعیت که نرخ 
مشارکت اقتصادی زنان در ایران کمتر از پانزده درصد 
اســت، و بدون اینکه به آمار نگاهی بیندازند: می گویند 
ما هر جا می رویم زنان را می بینیم. با چنین سوگیری هایی 
رسانه ها و فعالان حقوق زنان لازم است در روشن کردن 
وضعیت بیکاری زنان و تبعیض جنســیتی در اشــتغال 

بیشتر تلاش کنند.
وضعیت مقایسه ای تبعیض جنسیتی در اشتغال در  ��

ایران با سایر کشورها چه طور است؟
در آمارهای بانک جهانی میزان مشارکت زنان در نیروی 
کار در سال ۲۰۲۳ در ایران ۱۴.۴ درصد بوده است. در 
حالی که در جهان میزان مشارکت زنان در نیروی کار 
۴۸.۷ درصد بوده است. در کشورهای خاورمیانه و شمال 
آفریقا هم ۱۹ درصد بوده اســت. جالب اســت که در 
عربستان سعودی ۳۴.۵ درصد و در امارات متحده عربی 
۵۵.۴ درصد و در ترکیه ۳۵.۳ درصد بوده اســت. همه 
این ها کشورهای اسلامی و در نزدیکی ایران هستند. در 
شاخص شکاف جنسیتی که سالانه توسط مجمع جهانی 
اقتصاد منتشــر می شود هم از نظر مشارکت اقتصادی 
زنان، رتبه ایران در بین ۱۴۶ کشــور ۱۴۴ بوده اســت. 
تمام آمار و دادها نشان می دهند که ایران از نظر وضعیت 

اشتغال زنان از بدترین کشورهای جهان است.
به تازگی کارزاری درخصوص وضعیت اشتغال زنان  ��

متأهل شــاغل راه افتــاده، امضا کنندگان به تفاوت 
حقــوق مزایای این زنان با مــردان اعتراض دارند، 

نظرتان درباره این تفاوت چیست؟
تفاوت جنسیتی دستمزد )یعنی دستمزد نابرابر در ازای 
کار برابــر( و محــروم کردن زنــان از حق عایله مندی و 
تســهیلات و ... به این علت اســت که زنان به عنوان ولی 
و سرپرســت به رسمیت شناخته نمی شوند، یعنی زن 
اگر متأهل باشد، به طور پیشفرض عائله و اولاد متعلق 
به شــوهر اســت و نه زن. مرد به عنوان نان آور اصلی 
شناخته می شود و مزایایی اگر باشد به او تعلق می گیرد. 
قیمومت و سرپرســتی صفت مردانه به حساب می آید. 
بر اساس تقسیم کار مبتنی بر جنسیت، نقش زنان در 
خانه تعیین شده است و مردان نقش نان آور خانواده را 
دارند. با این رویکرد کار بیرون از خانه و کار مزدی برای 
زنان غیرضروری شــمرده می شود. بر همین مبنا حتی 
وقتــی زن متأهل ســر کار مــی رود، کار او به عنوان کار 
فرعی و "کمک خرج" صورت بندی می شــود و به این 
ترتیــب مزایایــی که به مرد داده می شــود به زن تعلق 
نمی گیرد. در فرهنگ کار ایران، کار زنان بی ارزش است 
و کارفرمایان چه دولتی و خصوصی زنان را مستحق مزد 
کمتری می دانند. نابرابری جنسیتی در دستمزد، فقط 
یک امر فرهنگی نیست و کارکرد و منافع اقتصادی برای 
کارفرمایــان دارد. کارفرمایــان در هر دو بخش دولتی و 
خصوصــی و به ویژه بخش خصوصی از نیروی کار زنان 
با پرداخت دســتمزد کمتر بهره مند می شــوند و سود 
بیشــتری ذخیره می کنند. برای همین عدم مساوات را 
با اتکا به فرهنگ نابرابری جنسیتی توجیه و از آن دفاع 

می کنند.
مطالعاتی که در رشــته های علوم اقتصادی انجام شده، 
همگی شــکاف جنسیتی در پرداخت دستمزد را تأیید 
می کنند. گفته شــده دستمزد زنان ۴۱ درصد کمتر از 
مردان است. البته شکاف دستمزدی در بخش خصوصی 
بیشتر از بخش دولتی است و در بخش خصوصی تا ۷۰ 

درصد هم می رسد.

مظاهر گودرزی
روزنامه نگار

 رتبه پایین 
 مشارکت

  زنان ایرانی 
در اقتصاد

تبعیض شغلی زنان و مردان در 
گفتگو با یک جامعه شناس بررسی 
شد

یک کارشناس اقتصاد مسکن وضعیت کنونی بازار مسکن 
را به دلیل نبود نظارت و مکانیزم های قیمت گذاری مناسب، 
»رها شــده« توصیف کرد و افزود: در حالی که در ســایر 
حوزه های اقتصادی، مکانیزم های نظارتی و شکایت پذیری 
وجود دارد بازار مسکن تقریباً هیچ نظارتی ندارد. مالکان 
به دلیل نبود محدودیت های قانونی، بدون هیچ دغدغه ای 
به دلخواه قیمت گذاری می کنند و این باعث شده که بخش 
زیادی از مردم به خصوص مستأجران زیر فشار اقتصادی 

شدید قرار بگیرند.
 به گزارش »نقش اقتصاد«، بازار اجاره بهای مســکن در 
ایــران در زمســتان ۱۴۰۴ همچنان به یکی از مهم ترین 
دغدغه های اقتصادی و اجتماعی خانوارها تبدیل شــده 
است. در حالی که طی سال های اخیر قوانین مختلفی برای 
ســاماندهی این بخش تصویب شده است، همچنان نبود 
نظــارت کافــی، افزایش بی رویه قیمت ها و کاهش قدرت 
خرید مستأجران، این بازار را در شرایط بحرانی قرار داده 
اســت. رشــد بی وقفه اجاره بها به ویژه در کلان شــهرها، 
بســیاری از خانواده ها را به حاشیه نشــینی سوق داده و به 
فشــار اقتصادی شــدیدتری بر اقشار کم درآمد و متوسط 

منجر شده است. در مقایسه با دیگر کشورها، تفاوت های 
چشــمگیری در مدیریت بازار اجاره مســکن به چشــم 
می خــورد. بــه عنوان مثــال، در آلمان سیاســت های 
سختگیرانه ای برای کنترل اجاره بها وجود دارد که اجازه 
نمی دهد افزایش قیمت ها خارج از چارچوب مشــخصی 
باشــد. علاوه بر این، حمایت های قانونی از مســتأجران 
به گونه ای طراحی شده است که خانوارها نهایتاً ۲۰ تا ۳۰ 
درصد از درآمد ماهانه خود را صرف اجاره مسکن می کنند. 
حتی در شهرهای بزرگ مانند برلین که تقاضا برای مسکن 
بالا است، دولت با اعمال سیاست هایی همچون سقف اجاره 
بهــا، از افزایش ناعادلانه قیمت ها جلوگیری می کند. این 
در حالی اســت که در ایران، به ویژه در شــهرهای بزرگی 
چــون تهران، اجاره بهــا گاه تا ۷۰ درصد از درآمد ماهانه 
مستأجران را به خود اختصاص می دهد. چنین شرایطی 
نه تنها باعث کاهش ســطح رفاه اجتماعی شــده، بلکه 
مشکلاتی نظیر مهاجرت به مناطق حاشیه ای، گسترش 
سکونتگاه های غیررسمی و حتی افزایش نرخ بزهکاری را 
نیز به همراه داشته است. در کشورهایی مانند سوئد و هلند 
نیز دولت ها با ارائه تسهیلات ارزان قیمت و تأمین مسکن 
اجتماعی، تلاش می کنند تا فشار اجاره بها را بر مستأجران 
کاهش دهند، اما در ایران این سیاست ها یا ناکارآمد بوده 
یا به مرحله اجرا نرسیده اند. این مقایسه نشان می دهد که 
ضعف نظارت، نبود قوانین شفاف و فقدان اراده جدی برای 
مدیریت بازار اجاره بهای مسکن در ایران، این بخش را به 
یکی از بحرانی ترین حوزه های اقتصادی تبدیل کرده است. 
در شــرایط کنونی، ضرورت دارد که سیاســت گذاران با 
الگوگیری از تجربیات موفق جهانی، سیاست هایی عملی 
و پایدار را برای ســاماندهی این بازار و کاهش فشــار بر 
مستأجران اتخاذ کنند. در همین راستا با یکی از کارشناسان 
حوزه مســکن به گفت وگو نشســته کــه نتیجه را باهم 

می خوانیم:
مجید گودرزی، کارشــناس اقتصاد مســکن، با انتقاد از 
وضعیت کنونی بازار مســکن ایران، آن را بازاری رهاشــده 
توصیف کرد که به دلیل نبود نظارت و مدیریت درست، به 
جولانگاه سودجویی و فشارهای اقتصادی بر مردم تبدیل 
شده است. وی اظهار داشت: بخش های مختلف اقتصادی 
و اجتماعی کشور به شدت تحت تأثیر مشکلات بازار مسکن 
قــرار گرفته اند و دولت برای رفع این بحران، باید اقدامات 

جدی و فوری انجام دهد.
وام های مسکن؛ ابزاری ناکارآمد ��

این کارشــناس اقتصاد مســکن با اشاره به بحث وام های 
مسکن گفت: با وجود اینکه نمایندگان مجلس خواستار 
افزایش وام مسکن به ۸۰۰ میلیون تومان بودند، این وام ها 
عملًا دردی از بازار دوا نکرده اند و ســاختار فعلی وام دهی 
نــه تنها به نفع مردم نیســت، بلکــه بحران و تورم در بازار 

مسکن را افزایش می دهد.
گودرزی وضعیت کنونی بازار مسکن را به دلیل نبود نظارت 
و مکانیزم های قیمت گذاری مناسب، »رها شده« توصیف 
کــرد و افزود: در حالی که در ســایر حوزه های اقتصادی، 
مکانیزم های نظارتی و شــکایت پذیری وجود دارد، بازار 
مســکن تقریباً هیچ نظارتی ندارد، مالکان به دلیل نبود 
محدودیت هــای قانونی، بدون هیچ دغدغه ای به دلخواه 
قیمت گذاری می کنند و این باعث شده که بخش زیادی 
از مردم به خصوص مستأجران زیر فشار اقتصادی شدید 
قرار بگیرند.وی در ادامه به شکســت اجرای قانون مالیات 
بر خانه های خالی اشــاره کرد و اظهار داشــت: مالیات بر 
خانه های خالی می توانســت یکی از ابزارهای مؤثر برای 
تنظیم بازار و کاهش مشکلات عرضه باشد، اما این سیاست 
به دلیل عدم همکاری ســازمان های مختلف و ضعف در 
اجرا، به نتیجه نرسید، حتی این طرح از بودجه سال ۱۴۰۴ 

نیز حذف شد.
نارضایتی عمومی و بحران اقتصادی ��

این کارشــناس مســکن با بیان اینکه تقریباً تمامی اقشار 
جامعه از وضعیت کنونی بازار مسکن ناراضی هستند، گفت: 
مردم ایران در حال حاضر دو برابر کشورهای اروپایی برای 
مســکن هزینه می کنند، اما بهره وری و کیفیت خدمات 
بســیار پایین اســت. افزایش اجاره بها و قیمت مسکن به 

حدی رســیده که بســیاری از خانوارها مجبور شده اند به 
حاشیه نشــینی روی بیاورند. گودرزی اضافه کرد: آمارها 
نشان می دهند که سالانه حدود ۱۵ درصد از مردم به دلیل 
عدم توانایی پرداخت هزینه های مسکن، به حاشیه شهرها 

مهاجرت می کنند.
رابطه نرخ ارز و مسکن؛ کلاهبرداری آشکار ��

وی در بخش دیگری از سخنان خود به سوءاستفاده برخی 
مالکان از نرخ ارز اشاره کرد و گفت: افزایش قیمت مسکن 
و اجــاره بهــا هیچ ارتباطی با نرخ ارز ندارد، این که قیمت 
مسکن به دلار محاسبه شود، در حالی که حقوق مردم به 
ریال است یک کلاهبرداری آشکار است که اگر بخواهیم 
درآمد دلاری داشــته باشــیم هر ایرانی باید حداقل ۱۴۰ 
میلیون تومان درآمد ماهانه داشته باشد. اما با درآمدهای 
فعلی که میانگین آن ۱۲ میلیون تومان است، این رویکرد 
کاملًا ناعادلانه اســت.این پژوهشگر حوزه مسکن تأکید 
کرد: دولت باید هرچه سریع تر برای کنترل این بازار وارد 
عمل شود. گودرزی بیان کرد: در نهایت، دولت ناچار است 
به بازار مســکن ورود کرده و بــا قانون گذاری منطقه ای، 
رفتارهای ســودجویانه و خودسرانه را کنترل کند، بدون 
نظارت و اقدامات عملی، بحران مسکن نه تنها حل نخواهد 
شد، بلکه به مشکلات اجتماعی و اقتصادی بیشتری دامن 
خواهد زد.این کارشناس مسکن در پایان خواستار توجه 
جدی مسئولان به مشکلات این بخش شد و تصریح کرد: 
ساماندهی بازار اجاره و قیمت مسکن نیازمند برنامه ریزی 
دقیق، قانون گذاری شفاف و اجرای قاطع است، در غیر این 
صــورت، این وضعیــت باعث افزایش نارضایتی عمومی و 

تضعیف هرچه بیشتر اقتصاد کشور خواهد شد.

عطیه صفی زاده
روزنامه نگار

مهاجرت سالانه 
15 درصد از 
مردم به حاشیه 
شهرها

یک کارشناس اقتصاد مسکن در 
 گفتگو با »نقش اقتصاد« 
مطر ح کرد:



شاخص کل در ارتفاع 2 میلیون و 73۸ هزار واحد ایستاد
ادامه رشد بازار سهام با خودرویی ها؟

مصطفی نیکخواه
روزنامه نگار

بازار ســهام روز شــنبه را با وضعیت مثبت به پایان رســاند. بســیاری از 
تحلیلگران، یکی از دلایل این رشــد را پذیرش ۱۹ هزار خودروی وانت 
آریســان در بورس کالا تلقی می کنند. حال با توجه به این شــرایط در 
راستای پیش بینی بورس یکشنبه ۲ دی ۱۴۰۳ سهامداران باید به چه 

نکاتی توجه کنند؟
معاملات سهم های بزرگ بازار طی روز شنبه، در جهت کندل معاملاتی 
روز چهارشنبه بسته و شاخص کل با رشد ۵۸ هزار و ۳۶۲ واحدی، معادل 
۲.۱۸ درصد این شاخص، روبه رو شد. بر این اساس، شاخص کل در پایان 
معاملات روز شنبه در ارتفاع دو میلیون و ۷۳۸ هزار واحدی قرار گرفت.
در طرف دیگر، قیمت معاملات سهم های کوچک بازار سهام نیز افزایش 
یافته است؛ به طوری که شاخص هم وزن بازار در پایان بورس روز شنبه، 
۱۴ هزار و ۷۲۳ واحد که معادل ۱.۷۸ درصد این شاخص است، افزایش 

ارتفاع داد و به سطح ۸۴۱ هزار واحد رسید.
معاملات بورس تهران در آینه آمار و ارقام ��

تابلــو بــورس اوراق بهادار تهران در روز شــنبه، حجم معاملات را ۱۵.۹ 
میلیارد برگه سهم و ارزش معاملات خرد )سهام، حق تقدم و صندوق های 

سهامی( را هفت هزار و ۹۵۴ میلیارد تومان نشان می داد.
پیش بینی بورس امروز ��

بر اساس اعداد و ارقام ثبت شده از معاملات روز شنبه بورس و رشد ۵۸ 
هزار واحدی شاخص کل بورس می توان نتیجه گرفت که نگاه ها به بازار 
سرمایه همچنان حاکی از امید و خوشبینی است.بازار سرمایه، طی روز 
معاملاتی شنبه، حجم ورود پول ۲ همتی را تجربه کرد، که نشان دهنده 
اســتقبال خوب ســهامدارن نسبت به این بازار است.گفتنی است، طبق 
مصوبه، شرکت بورس کالای ایران، بالغ بر ۱۹ هزار خودروی وانت آریسان 
در بورس کالا پذیرش و عرضه خواهد شد. این عرضه سبب افزایش تقاضا 
در گروه خودرویی شده است و انتظار می رود این سرسبزی ادامه دار باشد.
براین اساس، کارشناسان برای روز یکشنبه ۲ دی ماه، بازار را متعادل رو 

به مثبت پیش بینی می کنند.

بازتاب
رئیس سازمان بورس وعده داد

روزهای گرم بازار سرمایه در راه است
رئیــس ســازمان بورس و اوراق بهادار وعــده داد: ۱۳ هفته گرم در بازار 
سرمایه پیش رو داریم و تقریباً هر هفته یک عرضه اولیه خواهیم داشت.

حجت اله صیدی گفت: ۱۳ هفته گرم در بازار سرمایه پیش رو داریم و 
تقریباً هر هفته یک عرضه اولیه خواهیم داشت.وی در آیین نواختن زنگ 
معاملات بورس که با حضور رؤســای کمیســیون های برنامه و بودجه و 
اقتصاد مجلس برگزار شد، گفت: پاییز امسال، بورس در صدر بازارها قرار 
داشت. یکی از موارد مهم صیانت از حقوق سهامداران مفاد قانون بودجه 
۱۴۰۴ بود و این مهم با همراهی کمیسیون اقتصادی و کمیسیون تلفیق 

میسر شد.

نائب رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس:
 شرکت پروژه از ظرفیت های اصلی بازار سرمایه

 برای تأمین مالی است
جعفر قادری، نائب رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: در شرکت 
پروژه ها این امکان وجود دارد که کف سود برای سپرده گذاران، سهامداران 
و مشارکت کنندگان در صندوق پروژه ها تضمین شود که این موضوع، 
اطمینان خاطری برای ســرمایه گذاران خُرد و راهی برای تأمین ارزان 
منابع مالی برای متولیان صندوق پروژه است.جعفر قادری، پایین بودن 
نرخ ســرمایه گذاری در بخش تولید ناخالص ملی را یکی از معضلات و 
مشکلات کشور اعلام کرد و به خبرنگار پایگاه خبری بازار سرمایه ایران 
)سنا(، گفت: یکی از محل های تأمین کننده منابع برای سرمایه گذاری، 
ســود شرکت هاســت. قطعاً با معافیت مالیاتی که در قانون تأمین مالی 
تولید و زیرساخت ها انجام شده و در متن قانون بودجه هم مورد تأیید 
قرار گرفته، این فرصت به واحدهای تولیدی داده می شــود که به جای 
توزیع سود، خود سود را در جهت افزایش سرمایه گذاری های جدید به 
کار بگیرند.او افزود: این کار به افزایش سطح سرمایه گذاری، تولید ناخالص 
ملی و همچنین رشد اقتصادی و افزایش اشتغال منجر خواهد شد.نائب 
رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس شــورای اسلامی هدف از این اقدام 
را جذب ســرمایه گذاران خرد و شــرکت های حقوقی به بورس و رونق 
ابزارهای مالی این بازار دانست و گفت: معافیت مالیاتی می تواند زمینه 
را بــرای فعالیت بیشــتر ســرمایه گذاران، شــرکت ها و صندوق های 
ســرمایه گذاری فراهم کند.قادری در ادامه، شــرکت پروژه ها را یکی از 
ظرفیت های مهم و اصلی کشور در بحث تأمین مالی پروژه ها، طرح های 
اقتصادی و زیربنایی دانست و افزود: طبق تجربیات گذشته، متاسفانه 
به دلیل مالیات های کلانی که از نقل و انتقال منابع بین شــرکت های 
مادر و صندوق پروژه ها گرفته می شد، عملًا تأمین مالی از طریق صندوق 
پروژه هــا توجیه پذیــر نبود. لذا کاری کــه در قانون تأمین مالی تولید و 
زیرساخت ها انجام دادیم، نقل و انتقالات منابع را کاملًا از پرداخت مالیات 
معاف کردیم.این نماینده مجلس تایدکرد: در شرایطی که با ناترازی برق 
و گاز مواجه هستیم، یکی از کارهای مهم که توسط هلدینگ های بزرگ 
وابســته به بنیاد مســتضعفان، ستاد اجرایی، شستا و یا ایمیدرو در حال 
انجام است، استفاده از منابع خرد مردمی در قالب شرکت های سهامی 

عام پروژه برای تأمین مالی پروژه ها و طرح های بزرگ است.

تالار

یک فعال اقتصادی گفت: یک بحثی در مورد چینی ها 
مطرح است مبنی بر این که آن ها دنبال این هستند 
کــه دارایی هــای ایران را در بانک های چین به دلیل 

عدم عضویت ایران در FATF بلوکه کنند.
حــدود یــک مــاه دیگر ترامپ رســماً بــه عنوان 
رئیس جمهور ایالات متحده آمریکا کار خود را آغاز 
می کند. هر چه به زمان تحلیف ریاســت جمهوری 
آمریکا نزدیک می شویم، تاثیرات منفی صحبت های 
ترامپ و سایر دولتمردان که توسط او انتخاب شده اند 

بر بازارهای ایران تشدید می شود.
در چند روز گذشــته بازار ارز و طلا روند صعودی را 
در پیش گرفته اند و قله های جدیدی را فتح کرده اند. 
علاوه بر ســایر متغیرهای تاثیرگذاری که در جهش 

بازارها مطرح است، اظهارنظر ترامپ در مورد احتمال 
درگیری نظامی با ایران و همچنین انتشار خبرهایی 
مبنی بر کاهش فروش نفت ایران به چین در تشدید 

این وضعیت مؤثر بوده است.
در همین زمینه مسعود دانشمند، فعال اقتصادی به 
خبرنــگار اقتصادآنلاین گفت: روی کارآمدن ترامپ 
تاثیری که باید بگذارد را بر اقتصاد ایران گذاشــته 
است، ما باید تدابیر مقابله با این اثرات را پیدا کنیم.

او می گوید: یک بحثی در مورد چینی ها مطرح است 

مبنی بر این که آن ها دنبال این هستند که دارایی های 
ایــران را در بانک هــای چین به دلیل عدم عضویت 

ایران در FATF بلوکه کنند.
دانشمند توضیح داد: با این وضعیت دست ما بسته 
می شود، برای مقابله با این وضعیت ابتدا باید گفتگوی 
مســتقیم با FATF را در دســتورکار قرار دهیم تا 
آسیب نبینیم. مورد بعدی این است که با کشورهایی 

که معامله داریم، تهاتر انجام دهیم.
بــه گفتــه وی، تهاتر کالا به آن معنا که باید در حال 

حاضر انجام نمی شود، تهاتر باید جدی تر دنبال شود، 
بــرای مثــال دولت ترکیه و ایران توافق کنند که چه 
کالایی دریافت کنند و چه کالایی ارائه دهند، حجم 
کالا مشخص باشد و بانک مرکزی دو کشور با یکدیگر 
توافق کنند که فلان کالا را با قیمت مشخص خرید 

کنند تا بازار باثبات شود.
روش فعلی تهاتر با چین برای ایران سودی ندارد

ایــن فعال اقتصادی تاکید کرد: تهاتر به این صورت 
کــه یک کالایی را از یک کشــوری دریافت کنیم و 
بگوییــم حــالا بعداً ما هم یک کالایی می دهیم و هر 
قیمتی که آن کشــور می خواهد، تعیین کند، فایده 
ندارد و رابطه امروز ما با چین به همین شــکل اســت 

که سودی برای ما ندارد.

دارایی های ایران در چین بلوکه می شود؟

 باز هم پای FATF درمیان است!

رییس کمیسیون اقتصادی مجلس مطرح کرد:
۶ برنامه مهم مجلس برای حمایت از بورس

سید شمس الدین حسینی، رییس کمیسیون اقتصادی مجلس، صیانت از 
قانون بازار ســرمایه، ایجاد مشــوق های مالیاتی برای افزایش سرمایه از محل 
ســود انباشــته و پیشگیری از توزیع سودهای موهومی در قانون تأمین مالی 
تولید وزیرساخت ها، حذف موانع برای توسعه تأمین مالی توسط خصوصی، 
تجهیز منابع مالی از ناحیه وزارت اقتصاد با محوریت بازار سرمایه در برنامه 
هفتم توسعه و افزایش سهم بخش غیردولتی در تأمین مالی از طریق ابزارهای 
بدهی و مشــوق هایی برای تأمین مالی از مســیر بازار سرمایه را از برنامه های 

مجلس برای حمایت از بازار ســرمایه برشمرد.ســید شمس الدین حسینی، 
رییس کمیســیون اقتصادی مجلس در گفتگو با ســنا، با اشاره به برنامه های 
مجلس برای حمایت از بازار ســرمایه گفت: یکی از اقدامات مجلس به طور 
ویژه در کمیســیون اقتصادی این اســت که از قانون بازار ســرمایه که در نوع 
خود قانون خوبی بود و دهه ۸۰ به تصویب رسید و مقدمات ایجاد فرابورس 
و بورس های کالایی را فراهم کرد، صیانت شــود و حتی اگر لازم باشــد، در 
مســیر توســعه و اصلاح قرار گیرد.او، ایجاد مشوق های مالیاتی برای افزایش 
سرمایه از محل سود انباشته و به عبارتی پیشگیری از توزیع سودهای بعضاً 
موهومی در قانون تأمین مالی تولید و زیرساخت ها را اقدام دیگر مجلس ذکر 
کرد و افزود: همچنین، برای نقل و انتقال دارایی و ایجاد شرکت های سهامی 

عام و پروژه در این قانون، مشــوق ها و نرخ صفر مالیاتی منظور شــده اســت.
شــمس الدین حســینی، با اشاره به اقدام دیگر مجلس برای حمایت از بورس 
گفت: برای اینکه تأمین مالی دولت مانع تأمین مالی بخش غیردولتی نشود، 
برای حذف آن در قانون بودجه تلاش شده است.رییس کمیسیون اقتصادی 
مجلس با تاکید براینکه قانون بودجه ۱۴۰۴، پشــتوانه مناســبی برای بازار 
سرمایه است، توضیح داد: همچنین در بودجه سال آینده، هیچ کمبودی از 
ناحیه تأمین مالی دولت برای بازار ســرمایه و بازارهای مالی مشــاهده نشده، 
اما در مقابل مشــوق هایی در نظر گرفته شــده اســت. به طور مثال، شرایطی 
برای واگذاری پروژه های نیمه تمام فراهم شــده اســت. البته، بحث افزایش 

سرمایه بانک ها نیز موضوع دیگری است که به آن توجه شده است.
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حسینعلی حاجی دلیگانی، نماینده مجلس، با اشاره 
به نوسانات اخیر بازار ارز و مشکلات ساختاری بودجه، 
از انتظارات مجلس برای ارائه برنامه ای جامع توسط 

دولت خبر داد. 
عضو کمیسیون بودجه و محاسبات مجلس، در گفتگو 
با »نقش اقتصاد« در  تشریح برنامه های مجلس برای 
مدیریت مســائل کلان اقتصادی کشور  با اشاره به 
بحران های ارزی و مشــکلات ساختاری در بودجه، 
خواستار ارائه یک بسته جامع اقتصادی از سوی دولت 
شد که تمامی ابعاد اقتصادی کشور را پوشش دهد. 

وی همچنیــن بر شــفافیت در بودجه و تخصیص 
عادلانه منابع تأکید کرد و نسبت به اثرات تورمی و 

ناکارآمدی در برخی سیاست ها هشدار داد.
حاجی دلیگانی با اشاره به انتظارات مجلس از دولت 
گفت: »ما نیازمند یک برنامه جامع اقتصادی هستیم 
که تمام مسائل کلان اقتصادی از جمله نرخ ارز، قیمت 
فرآورده های نفتی، مســکن، معیشت مردم و سایر 
ابعاد مهم را دربرگیرد. این برنامه باید با ارزیابی دقیق 

آثار مثبت و منفی سیاست ها، به تصمیم گیری های 
منطقی منجر شود.«

وی ادامه داد: »تا زمانی که چنین برنامه جامعی ارائه 
نشود، نمی توان انتظار داشت که مشکلات اقتصادی 
به صورت پایدار حل شود. دولت باید مشخص کند 
که هر اقدام چه تبعاتی دارد و چگونه می توان از آثار 

منفی آن کاست.«
این نماینده مجلس با اشــاره به لایحه بودجه ســال 
آینــده گفت: »بودجــه ای که دولت به مجلس ارائه 
داده، علی رغم برخی مزایای شــفافیت، همچنان با 
کسری قابل توجهی مواجه است که می تواند منجر 
به افزایش تورم شود. ما در مجلس مخالف این بودجه 
هستیم، زیرا عدم توازن در آن، نه تنها تأثیر منفی بر 
اقتصاد دارد، بلکه توسعه کشور را نیز با چالش مواجه 

می کند.«
وی افزود: »مجلس از دولت خواســته اســت که در 
جلسات ویژه، آثار این بودجه بر تورم و توسعه کشور 
را بررسی کنیم. این اقدام می تواند به تصمیم گیری های 

دقیق تر و اصلاحات ساختاری کمک کند.«
حاجی دلیگانی همچنین با انتقاد از عملکرد بانک ها 
در خصوص تسهیلات تکلیفی گفت: »سیستم بانکی 
کشور به درستی به وظایف خود در زمینه تسهیلات 
تکلیفــی عمل نمی کند. به ویژه در حوزه هایی مانند 
وام ازدواج، فرزندآوری و مســکن حمایتی، عملکرد 
بانک ها ضعیف بوده و این موضوع موجب بی اعتمادی 

مردم شده است.«
وی تأکید کرد: »بانک مرکزی باید نقش مؤثری در 
توزیع عادلانه این تسهیلات ایفا کند و مسئولیت هر 
بانک عامل را به وضوح مشخص نماید. اگر این روند 
اصلاح نشــود، اهداف مثبت این سیاست ها بی اثر و 

حتی به ضدتبلیغ تبدیل خواهد شد.«
نماینده مجلس در ادامه با اشاره به مشکلات تأمین 
کالاهای اساسی در بودجه سال آینده گفت: »برای 
سال ۱۴۰۴، دولت تنها ۱۱ میلیارد یورو برای تأمین 
کالاهای اساســی در نظر گرفته اســت، در حالی که 
این رقم در ســال گذشــته ۱۳.۶ میلیارد یورو بود. از 

ســوی دیگر، نرخ ارز برای تأمین کالاهای اساسی از 
۲۸. ۵۰۰ تومــان بــه ۳۸. ۰۰۰ تومان افزایش یافته 
اســت که نشانه ای نگران کننده برای توانایی تأمین 

نیازهای اساسی مردم است.«
وی افزود: »این در حالی است که صادرات نفت کشور 
نه تنها کاهش نیافته، بلکه افزایش نیز داشته است. 
همچنین، ســهم صندوق توسعه ملی از منابع ارزی 
کاهش یافته است. بنابراین، این ادعا که دولت منابع 
ارزی کافی برای تأمین کالاهای اساسی ندارد، قابل 

قبول نیست.«
حاجی دلیگانی در بخش دیگری از سخنان خود به 
لزوم اصلاح ساختارهای اقتصادی کشور اشاره کرد 
و گفت: »مسائل اقتصادی کشور تنها با سیاست های 
مقطعی و کوتاه مدت حل نمی شــود. نیاز اســت که 
زیرساخت های اقتصادی به گونه ای اصلاح شوند که 
وابستگی کشور به منابع خارجی کاهش یابد و توانایی 

تولید داخلی افزایش پیدا کند.«
 این نماینده مجلس با تأکید بر نقش نظارتی مجلس 
گفت: »شــفافیت در بودجه، مدیریت صحیح منابع 
ارزی و نظارت بر عملکرد دستگاه های اقتصادی، از 
مهم ترین وظایف مجلس در شــرایط کنونی است. 
مجلس در تلاش اســت تا با ایجاد بسترهای قانونی 

مناســب و اصلاح سیاســت های ناکارآمد، به بهبود 
وضعیت اقتصادی کشور کمک کند.«

وی خاطرنشــان کرد: »بازار ارز، تســهیلات بانکی و 
بودجه سالانه، سه محور اصلی چالش های اقتصادی 
کشور هستند که نیازمند توجه جدی و برنامه ریزی 
جامع هســتند. مجلس آماده است تا در همکاری با 
دولــت، بــرای تحقق این اهداف گام های اساســی 

بردارد.«
حسینعلی حاجی دلیگانی، نماینده مجلس، با اشاره 
به نوسانات اخیر بازار ارز و مشکلات ساختاری بودجه، 
از انتظارات مجلس برای ارائه برنامه ای جامع توسط 

دولت خبر داد. 
عضو کمیسیون بودجه و محاسبات مجلس، در گفتگو 
با خبرنگار ما در  تشــریح برنامه های مجلس برای 
مدیریت مســائل کلان اقتصادی کشور  با اشاره به 
بحران های ارزی و مشــکلات ساختاری در بودجه، 
خواستار ارائه یک بسته جامع اقتصادی از سوی دولت 
شد که تمامی ابعاد اقتصادی کشور را پوشش دهد. 

وی همچنیــن بر شــفافیت در بودجه و تخصیص 
عادلانه منابع تأکید کرد و نسبت به اثرات تورمی و 

ناکارآمدی در برخی سیاست ها هشدار داد.

زینب فدایی
روزنامه نگار

مجلس مخالف 
بودجه پیشنهادی 
دولت است

حسینعلی حاجی دلیگانی در گفتگو 
با »نقش اقتصاد« مطرح کرد

 الزامات ارز تک نرخی

چندی پیش رئیس کل بانک مرکزی گفته بود »ما 
می خواهیم سیاست ارزی را اجرا کنیم اما کارشکنی ها 
و شــایعات به ما اجازه کار نمی دهد« باید گفت که 
شما اول راه حل جلوگیری از آن اتفاقات را بیندیشید 
و مقابله با کارشکنی هایی که پیش بینی می کنید را 
انجام دهید بعد به سمت تک نرخی کردن ارز بروید.

بنابراین سیاست گذار وقتی که اثرات اقدامات خود 
را می داند باید درست تصمیم بگیرد. این را بارها ما 
تجربه کردیم که سیاست گذار دوراندیشی ندارد و 
تنها به مسیری که خودش اتخاذ می کند باور دارد 
درحالیکه او باید بداند که تنها یکی از بازیگران این 
عرصه است و باید ببیند بقیه بازیگران عکس العملشان 
چیست تا این اتفاقات نیفتدتحلیل برخی این بوده 
که ما تا قبل از اســتقرار ترامپ اقدام به تک نرخی 
کردن ارز کنیم اما به نظرم این اســتدلال مثل این 
می ماند که ما از ترس مرگ خودکشی کنیم، وقتی 
که ما هنوز الزامات سیاست گذاری را رعایت نکردیم 
چرا باید به ســمت تک نرخی کردن ارز برویم. زیرا 
این سیاست ها دو اثر بد دارد. اثر کوتاه مدت آن این 

گرانی هاســت و اثر بلند مدتش تشــدید انتظارات 
تورمی مردم است. اما رئیس کل بانک مرکزی ما به 
طور رسمی اعلام می کند که می خواستیم این کارها 
را انجام بدهیم اما عده ای نگذاشتند. این حرف مثل 
حرف هــای ســال های پیش یک عده اســت که 
می گفتند ما می خواهیم نرخ ارز را کنترل کنیم اما 
سلطان سکه و دلار و جمشید بسم الله نمی گذارند. 
حــالا هم آقای فرزین اصطلاحش عوض شــده و 
می گوید که کارشکنی می کنند! ما این را بارها تجربه 

کردیم.
تک نرخی کردن ارز حتماً باید چند مرحله ای باشد. 
همانطور که موقعی که می خواهیم ارز را کنترل کنیم 
چنــد مرحله دارد و مثلًا می گوییم ۳۰ گروه کالایی 
مشــمول ارز نیمایی و ۵ گروه کالایی مشــمول ارز 
دســتوری، موقــع آزاد کردنــش هم حتمــاً باید 
همینطوری پیش برویم. یعنی بگوییم صادرکنندگان 
محصولات گروه اول با ارز توافقی و محصولات گروه 
دوم بــا ارز نیمایــی. پیشــنهاد مــا این اســت که 
صادرکنندگان خــرد و صادرکنندگان محصولاتی 
مثل فرش دستباف یا زعفران که بازارهای مشخصی 
دارد، ارز توافقــی بدهند، اما صادرکننده های عمده 
همچنان در بازار نیمایی بمانند تا زمانی که این ارز 
توافقی شکل بگیرد. پس اول مرحله به مرحله بودن 
طرح انجام شود. دوم حتماً باید فکری به حال افزایش 
نــرخ ارز کننــد. اینکه آقای فرزین می گوید ما بعد از 
تعطیلات می خواهیم کاری انجام بدهیم که نرخ ارز 
را کنترل کنیم درست نیست و باید زودتر این کارها 
را انجام می دادند. سوم، حتماً باید مشخص شود وقتی 

می گوییــم همه صادرکننده ها و وارد کننده ها باید 
بیایند در بازار ارز توافقی، حتماً ارز توافقی مثل خود 
بورس دامنه نوسان و بالا پایین دارد. اینطور نیست 
که من امروز با شما روی ۷۵ هزار تومان توافق کنم 
و فردا بخواهم روی ۸۵ هزار تومان با شــما معامله 
کنم. چون این بازار هم مثل بورس دامنه نوسان دارد، 
لنگر و ســقف مقاومت دارد. این رفتار بانک مرکزی 
کــه کاملًا منفعلانه اعلام کند که بازار را بر اســاس 
توافق گذاشته است، خلاصه الان این روش که آقای 
فرزیــن در پیش گرفته حتماً شکســت می خورد و 
آسیبش این می شود که ما یک بار دیگر برای اصلاح 
نظام ارزی دچار شوک می شویم که تا سال ها جبران 

این شوک خطرناک است.
به شخصه سامانه ارز توافقی را قبول دارم اما مشکل 
این اســت که ما از ابزارهای آن اســتفاده نمی کنیم. 
مثل این اســت که ما یک عدد ماشــین بنز تحویل 
سیاست گذار داده باشیم که فقط با آن بوق می زند، 
ما می گوییم این ماشین کلی آپشن دیگر هم دارد و 
از آن استفاده کن. اما آقای فرزین می گوید من از کل 
این ماشــینی که در اختیارم اســت فقط توافقش را 
می دانم، اما الزامات دیگر مثل شفافیت یا کنترل بازار 
را نمی دانــم. ببینیــد بانک مرکزی کنترل قیمت را 

نمی تواند داشته باشد اما کنترل بازار را که دارد.
اما این کنترل نه به معنای اینکه بیایم به بازار دستور 
بدهیم اما می توانیم با ابزارهای خودش آن را کنترل 

کنیم که این بخش متاسفانه انجام نمی شود.
با توجه به روند افزایش نرخ ارز که از اکنون شــروع 
شده، احتمالاً چند ماه دیگر شاید تا شب عید ما نرخ 

بســیار بالاتــری از نــرخ ارز را تجربه کنیم و مثلًا به 
نرخ های حدود ۹۵ تا ۱۰۰ هزار تومان می رسیم. بعد 
آن موقــع چه اتفاقی می افتد؟ آن موقع آقای فرزین 
یــا یک عزیز دیگری در تلویزیون ظاهر می شــود و 
می گوید نرخی که ما قبول داریم مثلًا نرخ ارز ۷۵ یا 
۸۵ هزار تومن اســت و این نرخ به وفور وجود دارد و 
دوباره دولت مجبور می شود نرخی ترجیحی را آنجا 
اعلام کند. این مسیر را ما بارها تجربه کردیم که شما 
نــرخ ارز را آزاد می کنیــد بعد که خیلی بالا می رود، 
خــود دولت بابت هزینه هایی که متحمل می شــود 
مجبور اســت بیاید یک قیمت را اعلام کند و دوباره 
ارز چند نرخی می شــود. پس از الان باید فکر این را 
کنند که بازار را درست تنظیم کنند که خود به خود 
به سمت نرخ تعادلی برود. ما الان به سمت نرخ تعادلی 
نمی رویم ما الان داریم از نرخ تعادلی دور می شویم. 
متاسفانه آقای فرزین فعلًا در این بازار منفعل است. 
الان چند روز است که همه جا تعطیل است اما حتماً 
از روزی که بازارها جدی باز بشود شاهد افزایش نرخ 
ارز هستیم. بنابراین همین الان باید برای این موضوع 
فکر کند و دامنه نوســانش مشــخص شــود و برای 
معاملات بالاتر از نرخ مجاز مالیات تعریف شود. یعنی 
اگر امروز نرخ ارز توافقی بازار ۷۵ تومان است اما اگر 
کسی بخواهد بر روی ۸۵ تومان توافق کند باید بابت 
این ۱۰ هزار تومانی که دارد بالاتر از ســقف توافق 
معامله انجام می دهد جریمه شود تا بازار خود به خود 
روی نرخ توافقی به یک تعادل برسد. وقتی در اقتصاد 
از شرایط تعادل خارج می شوید یا این برون زا می شود 

یا سمت تعادل برمی گردد.

علی مروی
 اقتصاددان

ت
ش
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 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای
 فاقد سند رسمی

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی آگهی  نظریه هیات حل اختلاف قانون تعیین تکلیف مستقر در 

حوزه ثبتی آرادان
1 - برابر برای شــماره 140360329126003725  مورخه 1403/09/28 صادره از هیئت قانون 
تعیین تکلیف تصرفات مالکانه و بلامعارض خانم مهرنوش صادقی فرزند علی در ســه دانگ 
مشاع از ششدانگ یک قطعه باغ با حق آبه عبور نهر از این قطعه مورد گواهی است به مساحت 
830 متــر مربــع تحت پلاک 76 فرعی از 75 اصلی واقع در هشــت آباد ارادان بیع نامه عادی 
تقسیم نامه موروثی بصورت مع الواسطه از محمد علی و محمد اسماعیل هر دو صادقی موضوع 

پرونده کلاسه 1403126000229محرز گردیده است .
2 - برابر رای شــماره 140360329126003723 مورخه 1403/09/28 صادره از هیئت قانون 

تعیین تکلیف تصرفات مالکانه و بلامعارض خانم مریم صادقی فرزند علی در سه دانگ مشاع 
از ششدانگ یک قطعه باغ با حق آبه عبور نهر از این قطعه مورد گواهی است به مساحت 830 
متر مربع تحت پلاک 76 فرعی از 75 اصلی واقع در هشــت آباد ارادان بیع نامه عادی تقســیم 
نامه موروثی بصورت مع الواسطه از محمد علی و محمد اسماعیل هر دو صادقی  موضوع پرونده 

کلاسه 1403126000231 محرز گردیده است .
3- برابر رای شماره 140360329126003721مورخه 1403/09/28 صادره از هیئت قانون تعیین 
تکلیف تصرفات مالکانه و بلامعارض آقای مهدی صادقی فرزند علی در ششــدانگ یک قطعه 
باغ با حق آبه عبور نهر  از این قطعه مورد گواهی اســت به مســاحت 830 متر مربع تحت پلاک 
76  فرعی از 75 اصلی واقع در هشت آباد آرادان بیع نامه عادی تقسیم نامه موروثی مع الواسطه 
از محمد علی و محمد اسماعیل هر دو صادقی موضوع پرونده کلاسه 1403126000232 محرز 

گردیده است.
4- برابر رای شماره 140360329126003719 مورخه 1403/09/28 صادره از هیئت قانون تعیین 
تکلیف تصرفات مالکانه و بلا معارض اقای محمد اسماعیل صادقی فرزند علی اکبر در ششدانگ 

یک قطعه باغ با حق آبه عبور نهر از این قطعه مورد گواهی است به مساحت 830 متر مربع تحت 
پلاک 76 فرعی از 75 اصلی واقع در هشــت آباد آرادان بیع نامه عادی تقســیم نامه موروثی 
بصورت مع الواســطه از محمد علی و محمد اســماعیل هر دو صادقی موضوع پرونده کلاسه 
1503126000230 محرز گردیده است . لذا در اجرای مقررات ماده 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی فاقد سند مراتب به منظور اطلاع عموم در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی میشود 
در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند 
از تاریخ انتشــار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ 
رســید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض مبادرت به تقدیم داد خواست به مراجع 
قضایی نموده و گواهی مربوطه را به اداره تســلیم نمایند بدیهی است در صورت انقضای مدت 

مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
شناسه آگهی: 1849147

تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/10/02- تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/10/17
محمد جواد قنبری نیکدل - رئیس ثبت اسناد و املاک آرادان  

)مفقودی مدارک خودرو( 
 ســند کمپانی و برگ ســبز خودروی سواری سیستم سمند تیپ  ایکس 7 مدل 1381  به رنگ 
نقره ای  به شــماره موتور 32908105758به شــماره شاسی 81205454 به شماره پلاک 64 د 
871 ایران 49 به نام آنیتا  بهروزی زاده به شــماره ملی 2286510131 مفقود و از درجه اعتبار 

ساقط می باشد.  
یاسوج  

)مفقودی کارت خودرو(
 کارت خودروی سواری سیستم سمند  تیپ LX,XU7  مدل 1394  به رنگ سفید روغنی به 
شماره موتور 124K0597338به شماره شاسی NAAC91CW6FF017309به شماره 
پلاک 26 ق 755 ایران 49 به نام فاطمه یادگار پور به شماره ملی 4220601090 مفقود و از درجه 

اعتبار ساقط می باشد.  
یاسوج  
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است



شرایط مطلوب سوخت رسانی در منطقه خراسان 
رضوی با توجه به بارش برف و شدت برودت هوا

نقــش اقتصاد- مشــهد 
مقدس- حســین ابراهیم 
بــای: در پی برودت هوا و 
پیش بینی کاهش شدید 
دمــای هــوا و با توجه به 
بارش برف، خوشبختانه 
شرایط سوخت رسانی در 
منطقه خراسان رضوی 
روال عــادی دارد و بــا 

تمهیدات پیش بینی شده علیرغم کاهش دمای هوا و یخبندان سطح 
جاده ها و خیابان ها هیچ مشکلی در زمینه توزیع سوخت در نیروگاه های 
اســتان وجایگاه ها ی عرضه فــرآورده و همچنین مصرف کنندگان 
بخش های صنعت که از ســوخت جایگزین استفاده می کنند بوجود 

نیامده است.
علی اصغر اصغری مدیر شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه 
خراسان رضوی، ضمن حضور در انبار نفت شهید بیخوش مشهد و 
بررسی اوضاع و روند عملیات تخلیه و بارگیری نفتکش ها از شرایط 
مناسب سوخت رسانی سخن گفت و در راستای پایداری خدمات از 
همشــهریان عزیز درخواســت نمود عطف به تاکید ریاست محترم 
جمهور و همراهی با ســایر هموطنان جهت مشــارکت در پویش ۲ 
درجه کمتر و یک لامپ خاموش شــرکت نمایند و تاکید نمود این 

پویش جهت کاهش مصرف و تأمین رفاه مردم است.
اصغری خاطرنشان کرد: سوخترسانی مطلوب و بموقع به مردم عزیز 
و مصــرف کنندگان وظیفهٔ ماســت کــه با تلاش بی وقفه همکاران 
پخش منطقه خراسان رضوی تا این لحظه این مهم انجام شده است 
دراین شرایط آب و هوایی با وجود سختی های موجود، نیاز مصرف 

کنندگان و مردم عزیز را تأمین کرده ایم.

ارتقاء تکنولوژی ۸ سایت همراه اول به تکنولوژی 
TD-LTE در مخابرات منطقه مرکزی

اراک-  اقتصــاد-  نقش 
عبدی: به گزارش روابط 
عمومی مخابرات منطقه 
مهنــدس  مرکــزی، 
شکیبیان مدیر ارتباطات 
ســیار اعلام کرد: نصب 
تجهیزات فــوق بالغ بر 
۱۶۰ میلیارد ریال هزینه 
در شهرهای اراک و ساوه 

راه اندازی شــد. و تصریح نمود: این تکنولوژی علاوه بر پهنای باند 
بالا، امکان خرید بسته های متنوع و مقرون به صرفه را برای مشترکین 

همراه اول فراهم می کند.
شکیبیان گفت: این سرویس یکی از بهترین انتخاب برای مشتریان 

خانگی و سازمانی است که به هر دلیل فاقد تلفن ثابت می باشند.
ایشــان در ادامه اظهار کردند: انشــالله این امکانات به زودی در چند 
سایت دیگر در نقاط مختلف استان مرکزی نصب و به بهره برداری 

خواهد رسید.

درخشش حوزه تربیت بدنی و سلامت آموزش و 
پرورش کهگیلویه و بویراحمد درکشور

نقش اقتصاد- یاســوج- 
لطیفی: فرشــید کرمی 
معاونــت تربیت بدنی و 
سلامت اداره کل آموزش 
اســتان  پــرورش  و 
کهگیلویه و بویراحمد با 
اعلام این خبرگفت: در 
کشــوری  اجلاســیه 
معاونین و روسای ادارات 

تربیت بدنی و ســلامت سراسرکشــورکه به میزبانی مشهد مقدس 
برگزار شــد در بررســی و ارزیابی عملکرد استانهای مختلف کشور، 
آموزش وپرورش اســتان در زمینه ایجاد زیرســاخت ها و فضاهای 

ورزشی، عنوان برتر کشور را کسب کرد.
معاونت تربیت بدنی و ســلامت اداره کل آموزش و پرورش اســتان 
کهگیلویه و بویراحمد ضمن تبریک این موفقیت ارزشمند به جامعه 
فرهنگی و دانش آموزی استان گفت: ۳۳ هزار ۴۰۰ مترمربع فضاهای 
موجود ورزشــی در مدارس اســتان بوده که در طول سه سال اخیر 

قریب به ۲۰۰ هزار مترمربع افزایش یافته است.
کرمی با بیان اینکه ۲۲۳ فضای ورزشــی درون مدرســه ای در 
مدارس استان کهگیلویه وبویراحمد وجود دارد گفت: تعداد ۱۶۰ 
فضای ورزشــی درمدارس استان در قالب طرح شهید سلیمانی 
اجرا شد و مابقی ازمسئولیت های اجتماعی شرکت نفت و یک 
درصد سهم ورزش ادارات بلاخص شرکت آب منطقه ای استان 

بوده است.
معاونت تربیت بدنی و ســلامت اداره کل آموزش و پرورش اســتان، 
ایجاد زیرســاخت ها و فضاهای ورزشــی را در توسعه ورزش و تربیت 
بدنی در مدارس استان را از اقدامات بسیار مهم عنوان کرد وگفت: 
کســب این موفقیت ارزشــمند برای اولین بار در استان کهگیلویه و 
بویراحمد نوید بخش فرداهایی زیباتر برای توسعه ورزش در مدارس 

خواهد بود.
 کرمــی در پایــان ازحمایت ها و همراهی های اســتاندار کهگیلویه 
وبویراحمد و مدیرکل آموزش وپرورش استان و تلاشهای مجاهدانه 
همکاران حوزه تربیت بدنی و ســلامت در اداره کل، شهرســتان ها 
ومناطق که منجر به کسب این رتبه کم نظیر و پرافتخار در شکور 

شد تقدیر وتشکر کرد.
در پایان این اجلاســیه در پی کســب رتبه برترکشــوری آموزش و 
پرورش کهگیلویه و بویراحمد، از ایوب رضایی مدیرکل و فرشــید 
کرمی معاونت تربیت و سلامت با اهداء لوح سپاس تجلیل به عمل 

آمد.

برگزاری دومین جشنواره برداشت گل کلم درکهریزک
شهردار کهریزک خبرداد:

معرفی برترین ها در نخستین دوره مسابقات ملی دانشجویی ایده آرا انرژی

نقش اقتصاد- کهریزک- علی کیوانی: علی کلهر شهردار کهریزک در مراسم 
افتتاحیه این جشنواره گفت: با توجه به اینکه میزان کشت محصول گل کلم 
در کهریزک قابل توجه اســت؛ دومین جشنواره گل کلم بخش کهریزک با 
حضور پرشور کشاورزان و بهره برداران این حوزه با اهتمان شهرداری بر پا 

گردید.
وی با تاکید بر اینکه سطح کشت کلم در شهرستان ری ۷۰۰ هکتار است 
گفت: سطح کشت کلم در شهرستان ری، حدود ۷۰۰ هکتار است که در 
هر هکتار حدود ۴۸ تن برداشــت می شــود، در بخش کهریزک نیز حدود 
۵۸۰ هکتار زمین کشت کلم وجود دارد که بخش عمده ای از آن در کهریزک 
بوده و چیزی حدود ۲۸ هزار تن محصول از این ســطح کشــت برداشــت 

می شود.
 علی کلهر هدف از برگزاری این جشنواره، را معرفی محصولات کشاورزان 
و شناســاندن محصولات کهریزک به ویژه محصولات اســتراتژیک آن به 
کشــور و حمایت از بانوان بی سرپرســت یا بدسرپرست و کسب و کارهای 
خانگی عنوان نمود و افزود: این جشنواره در سه روز ۲۸، ۲۹ و ۳۰ آذر که 
روز پایانی آن با شــب یلدا مصادف خواهد شــد، برگزار شــده و برای ایجاد 

شــور و نشــاط در سطح جامعه جشن یلدا در روز جمعه در محل برگزاری 
این جشنواره برپا می شود.

 شــهردار کهریزک بیاداور شــد: در این جشــنواره غرفه داران برای عرضه 
محصولات و تولیدات حاصل از گل کلم مانند شــور و ترشــی حضور پیدا 

کردند و استقبال خوبی نیز از سوی مردم صورت گرفت.

علــی کلهــر همچنین در خصوص همکاری با بنیــاد برکت گفت: یکی از 
کارهایی که کهریزک و شهرداری آن انجام داد همکاری با بنیاد برکت در 
جهت حمایت از تولید و مشــاغل خانگی بود که حدود ۳۰ میلیارد تومان 
تسهیلات برای این عزیزان از سوی بنیاد اختصاص داده شده تا از آن برای 
حمایت و ســرمایه در گردش تولیدکنندگان و مشــاغلی که در سطح این 

شهرستان هستند، استفاده کنیم.
وی در ادامه با اشاره به تعداد غرفه ها و حمایت های انجام شده افزود: تعداد 
۳۰ غرفه بین روســتاها، کشــاورزان و کســانی که در سطح شهر کهریزک 
تولیدکننده هســتند، اختصاص دادیم تا با برگزاری این جشــنواره افراد 
توانمند در موضوعات مختلفِ تولید را شناسایی کرده و در فرصت مناسب 

حمایت های لازم را از آنان انجام دهیم.
بخشدار کهریزک با اشاره به قدمت تاریخی این شهر یادآور شد: کهریزک 
یکی از شهرهایی است که قدمت تاریخی زیادی دارد و روزگاری به عنوان 
یکی از کانون های کشاورزی شناخته می شد. این جشنواره فرصت بسیار 
مناســبی است برای اینکه کشــاورزان عزیز بتوانند محصولات و تولیدات 

محلی خودشان را عرضه کنند.

نقش اقتصاد- چهارمحال و بختیاری- زهرا مصطفوی: نخستین دوره مسابقات 
ملی دانشــجویی ایده آرا انرژی در ســاختمان و محیط زیست با معرفی 

برترین ها در دانشگاه آزاد اسلامی واحد شهرکرد به کار خود پایان داد.
 به گزارش روابط عمومی دانشگاه: دکتر اعظم بیگی خردمند دبیر علمی 
نخســتین دوره مســابقات ملی دانشجویی ایده آرا انرژی در ساختمان و 
محیط زیست با اعلام این خبر گفت: دانشکده صنعت ساختمان و محیط 
زیســت و با همکاری و مشــارکت باشــگاه پژوهشگران و نخبگان جوان 
دانشــگاه آزاد اسلامی شــهرکرد در راستای مأموریت در زمینه انرژی و 
محیط زیست نخستین ایده آرای ملی انرژی در ساختمان و محیط زیست 
را برگــزار کــرد. وی انرژی هــای نوین و شــیوه های بهره گیری از آن ها، 
سیستم های خورشیدی یکپارچه در ساختمان ها، سیستم های تهویه و 
گرمایش /ســرمایش پایدار، ســاختمان های مقاوم به تغییرات اقلیمی، 
شــیوه های نوین، مدیریت پســماند، بهینه ســازی مصرف انرژی، نقش 
فناوری نانو در بهینه سازی انرژی، معماری و انرژی و طراحی پنجره ها، 

پروژه های انرژی بادی شــهری، مواد نوین و بهینه ســازی، مواد ساخت و 
ساز پایدار و مدیریت پسماند را از جمله محورهای نخستین دوره مسابقات 
ملی دانشجویی ایده آرا انرژی در ساختمان و محیط زیست عنوان کرد. 
دکتر فرناز فرزانه دهکردی رئیس باشــگاه پژوهشــگران جوان و نخبگان 

دانشگاه آزاد اسلامی شهرکرد و دبیر اجرایی ایده آرای انرژی در ساختمان 
و محیط زیســت هم گفت: ۲۰ ایده به دبیرخانه این ایده آرا ارســال شد 
که پس از داوری اولیه ۸ ایده به مرحله ارائه راه یافت. وی اظهارکرد: ایده 
فاطمه رفیعی با عنوان پلتفرم تبادل پسماند با محوریت مدیریت پسماند 

توانست مقام نخست ایده آرای انرژی را به خود اختصاص دهد.
دکتر فرزانه دهکردی افزود: همچنین ایده محمد امیدی با عنوان بازیافت 
نخاله های ساختمانی با محوریت مواد ساخت و ساز پایدار و ایده محمد 
مرادی با عنوان آب شیرین کن خورشیدی با محوریت ساخت آب شیرین 
کن برای استان هایی که با خشکسالی مواجه هستند، به ترتیب عناوین 
دوم و سوم را کسب کردند. دبیر اجرایی این ایده آرا یادآورشد: پارک علم 
و فناوری استان چهارمحال و بختیاری، بنیاد ملی نخبگان، سازمان نظام 
مهندسی استان و شرکت توزیع برق استان حامیان مالی نخستین دوره 
مســابقات ملی دانشــجویی ایده آرا انرژی در ساختمان و محیط زیست 

بودند.

مدیر عامل شرکت گاز استان خوزستان مطرح کرد:
مصرف بیش از ۶4۰ میلیون متر مکعب گاز در بخش خانگی

نقش اقتصاد- خوزستان- حسین عسکری گراوند: مدیر عامل شرکت گاز 
اســتان خوزســتان گفت: از مجموع ۸۶۰ میلیون مترمکعب گاز تولید 

شده ۶۴۰ میلیون متر مکعب در بخش خانگی مصرف می شود.
نادرقلــی زری میدانــی با بیان اینکه از مجموع ۸۶۰ میلیون مترمکعب 
گاز تولید شده ۶۴۰ میلیون متر مکعب در بخش خانگی مصرف می شود، 
گفت: با توجه به اینکه بیش از ۷۰ درصد ســبد انرژی کشــور را گاز به 
خود اختصاص داده است، انتظار داریم مدیریت مصرف انرژی به خصوص 
گاز در اولویت شــهروندان قرار بگیرد و با پیوســتن به پویش کاهش ۲ 
درجه ای دمای محیط ما یاری گر ما باشــند. وی با اشــاره به اینکه در 
استان خوزستان ۹۵ درصد مصرف گاز در بخش صنعتی و ۵ درصد در 
بخش خانگی مورد اســتفاده قرار می گیرد، افزود: با کاهش ۲ درجه ای 

دمای محیط حدود ۵۰ میلیون مترمکعب، معادل ۲ فاز مجتمع پارس 
جنوبی گاز صرفه جویی خواهد شد. زری میدانی در تشریح راهکارهای 
کاهــش مصرف انرژی، گفت: اســتفاده از لباس های گرم، پنجره های 
دوجداره، پرده های ضخیم، استفاده از وسایل گرمایشی و برقی دارای 
برچسب انرژی، تنظیم دمای آبگرمکن بین ۴۰ تا ۵۰ درجه سانتی گراد 
و خاموش کردن وســایل برقی و گازی اضافه می تواند؛ به کاهش قابل 
توجه انرژی کمک کند. مدیر عامل شــرکت گاز خوزســتان می گوید: از 
ادارات و نهادهای دولتی نیز انتظار داریم در روزهای تعطیل وســایل 
گرمایشــی و گازســوز را خاموش کنند و در مواقع فعالیت ادارات یک 
ساعت زودتر از پایان وقت اداری نسبت به خاموش کردن وسایل برقی 

و گرمایشی اقدام کنند.

رویداد
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با توجه به 
اینکه هر هکتار 
جنگل اکسیژن 
ده نفر را تولید 
می کند و 
درخت 23 کیلو 
گرم دی اکسید 
کربن را جذب 
می کند، با 
افزایش فضای 
سبز اکسیژن 
بیشتری تولید 
و دی اکسید 
کربن را کاهش 
می دهیم
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نقش اقتصاد- بوشهر- احمدی: به گزارش اداره ارتباطات و 
اطلاع رسانی راه و شهرسازی استان بوشهر  ، سید محمود 
دستغیبی در بازدید از عملیات اجرایی احداث بیمارستان 
۱۸۰ تختخوابــی جایگزین بیمارســتان قدیم حضرت 
فاطمــه زهرا )س( اظهار کــرد: عملیات اجرایی احداث 
بیمارســتان ۱۸۰ تختخوابی که جایگزین بیمارســتان 
حضرت فاطمه زهرا )س( از سال ۱۳۹۵ آغاز شد و دارای 
۲ پیمانکار برای اجرای زیرســازی و بخشــی از اســکلت 
ساختمان است.مدیر کل راه و شهرسازی استان بوشهر، 
با بیان اینکه روند احداث بیمارستان از سال ۱۴۰۰ شتاب 

قابل ملاحظه ای یافته است، افزود: از ابتدای سال جاری 
با عقد قرارداد جدیدی به مبلغ اولیه ۳۹۰ میلیارد تومان 
که تا مرحله تکمیل ساختمان است، مجدداً سرعت تکمیل 
ساختمان بیمارستان افزایش یافته، به گونه ای که تاکنون 
کل ساختمان دارای پیشرفت ۵۷ درصدی است.وی بیان 
کرد: این بیمارســتان در پنج طبقه به مســاحت ۱۷ هزار 
مترمربع است که طی بازه زمانی ۲۴ ماهه عملیات اجرایی 
ساختمان پایان خواهد پذیرفت و برای استقرار تجهیزات 
و بهره برداری تحویل دانشگاه علوم پزشکی استان خواهد 
شد.دکتر محمدی زاده ضمن بازدید از این پروژه واهمیت 

ایــن مرکز درمانی در بوشــهر، در جریان انجام عملیات 
اجرایی قرار گرفت.وی اظهار داشــت: پروژه بیمارستان 
جایگزین حضرت فاطمه الزهرا )س( با توجه به هم جواری 
با بیمارستان های شهدای خلیج فارس و شهدای هسته ای، 
با تمرکز بر تخصص مادر و کودک ساخته می شود و دارای 
۱۸۰ تخــت، ۱۲ اتــاق زایمــان، ۶ اتاق عمل و ۱۴ تخت 
اقامتی مادران است. این پروژه در ۵ طبقه در زیربنای ۱۷ 
هزار و ۲۵۰ مترمربع و بخش های درمانگاه، آزمایشــگاه، 
بســتری و مراقبت های ویژه، زایمان و اعمال جراحی در 

حال ساخت است.

مدیر کل راه و شهرسازی استان بوشهر خبر داد:

پیشرفت ۵7 درصدی ساختمان جایگزین بیمارستان فاطمه زهرا )س(

آغاز پویش درخت کاری در سایه مادر همزمان با سراسر کشور در استان مرکزی
مدیر کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان مرکزی خبرداد:

نقش اقتصاد- اراک- عبدی: مدیر کل منابع طبیعی 
و آبخیزداری اســتان مرکزی گفت: این پویش به 
مناســبت ولادت حضــرت فاطمه زهــرا )س( و 
گرامیداشت روز مادر و روز زن به صورت همزمان 

در سراسر کشور برگزار شده است.
عبدالحســین محمدی اظهار کرد: هدف از اجرای 
این پویش اجرای طرح مردمی کاشت یک میلیارد 
درخت، افزایش فضای سبزو فرهنگ سازی درخت 
کاری و درختیــاری در بیــن آحــاد مردم جامعه 
می باشــد که هم اکنون در سراســر کشور ودر ۱۲ 

شهرستان استان در حال برگزاری است.
محمدی تصریح کرد: درختکاری قبلًا در اسفند ماه 
برگزار می شد اما با توجه به اینکه درخت در فصل 
پاییز به خواب می رود و امکان انتقال و کاشت وجود 
دارد با تصمیم مســئولین واینکه درخت کاری با 
دقت و زمان بیشتری صورت پذیرد، درخت کاری 
از آذرماه تا اواســط فروردین بســته به شرایط آب و 

هوایی صورت می گیرد.
مدیر کل منابع طبیعی و آبخیز داری استان با اعلام 
اینکه گونه های، زبان گنجشــک، سرو، داغداغان، 
بادام کوهی و سنجد در پویش امروز کاشته می شود، 
افزود: ۳ هزار اصله نهال در اســتان کاشته می شود 
و با توجه به شرایط استان گونه هایی انتخاب شده اند 

که نیاز آبی کمی دارند.
وی بــا بیان اینکه این درختان از گونه های ایرانی، 
تورانی است، بیان داشت: با توجه به اینکه هر هکتار 
جنگل اکســیژن ده نفر را تولید می کند و درخت 
۲۳ کیلو گرم دی اکسید کربن را جذب می کند، با 

افزایش فضای ســبز اکسیژن بیشتری تولید و دی 
اکسید کربن را کاهش می دهیم.

علیرضا محمودی شــهردار اراک در حاشــیه این 
مراسم ضمن گرامیداشت ایام ولادت حضرت زهرا 
)س( و روز مادر گفت: درختکاری از دیرباز اقدامی 

پسندیده در بین مردم بوده است.
محمــودی افزود: درختکاری باعث افزایش فضای 
سبز، تنفس و زندگی بهتر می شود و اقدامی است 
که فراموش نمی شود و هم افزایی و همراهی مردم 

را به دنبال دارد.
شهردار اراک اظهار کرد: در استان با مدیریت بومی 
همکاری و همراهی بین ادارات استان زیاد است و 

ثمره آن را در بین اقشار مختلف می بینیم.
وی تصریح کرد: شهرداری این افتخار را دارد که با 
اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری که در راستای 
ایجاد هوای پاک تلاش می کند و همکاران سبز ما 

هستند، همکاری می کند.
در این مراسم مادران شهدا خانم شاهوار مادر شهید 
آتش نشــان رضا نظری، خانم رحمتی مادر شهید 
وحید فریدی و خانم آهنگرانی همسر شهید حمید 
آســنجرانی تعدادی نهال به یاد فرزندان و همســر 
خود کاشــتند و توسط مســئولین با اهدای لوح و 
هدایا از خانواده این شــهیدان تقدیر بعمل آورده 

شد.
هیئت مدیره کادر فنی و بازکنان تیم های فوتبال 
اســتقلال تهران و آلومینیــوم اراک نیز به همراه 
مسئولین استانی، شهرستانی و مردم کلانشهر اراک 

تعدادی نهال غرس کردند.

در همین رابطه مســئول روابط عمومی اداره کل 
منابع طبیعی و آبخیزداری اســتان مرکزی گفت: 
پویش نهالکاری »در سایه مادر« در ۱۲ شهرستان 

استان مرکزی برگزار می شود.
به گزارش روابط عمومی اداره کل منابع طبیعی و 
آبخیزداری اســتان مرکزی، اکبر کاشــانی افزود: 
پویش نهال کاری به مناسبت ولادت حضرت فاطمه 
زهرا )س( و روز مادر و زن همزمان با سراسر کشور 
از روز جمعــه ۳۰ آذرماه ســاعت ۱۰ صبح در ۱۲ 

شهرستان استان بر گزار می شود.
کاشــانی بیان داشــت: این مراســم که با حضور 
مســئولین استانی و شهرستانی برگزار خواهد شد 

به صورت زنده از طریق صدا و سیما پوشش خبری 
داده می شود.

وی گفــت: نقــاط برگزاری این مراســم در اراک؛ 
مجتمع سیاحتی تفریحی امیرکبیر، در شازند؛ شهر 
مهاجران پارک آبشــار، در خمین؛ پارک بانوان، در 
محلات؛ روستای جمال آباد، در دلیجان؛ غار چال 
نخجیر، در ســاوه؛ روســتای سقانلیق، در زرندیه؛ 
اتوبان ســاوه روبروی شــهر صنعتی، در آشتیان؛ 
درمانگاه روســتای کردیجان، در تفرش؛ روستای 
دلارام، در فراهان؛ بیمارســتان فرهنگ خسروانی، 
در کمیجان؛ شــهر کمیجان و در خنداب روستای 

گوشه علیا پیش بینی شده است.
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 آگهی 1۰ میلیونی برای فروش کارت سوخت!
روزگار خودرو: اگر ســری به تبلیغات فضای مجازی بزنید با آگهی های فروش 
کارت سوخت مواجه می شوید.به عنوان مثال فردی کارت سوخت کامیونت را 
به قیمت ۷ میلیون تومان برای فروش گذاشــته اســت.فرد دیگری دو کارت 
سوخت هر کدام با ۲۵۰ لیتر بنزین سهمیه را به قیمت ۱۰ میلیون تومان آگهی 
کرده اســت.آنطور که به نظر می رســد شاهد ایجاد یک بازار سیاه عجیب برای 

فروش کارت سوخت هستیم.

 عربستان در تأمین نفت پالایشگاه سوری جای ایران را گرفت
ایلنا: همزمان با توقف فعالیت بزرگترین پالایشــگاه نفت ســوریه به سبب توقف 
ارســال نفت خام از ایران به این کشــور، عربســتان سعودی متعهد شد نفت مورد 
نیاز این پالایشگاه را تأمین کند.به گزارش النصر الاخباری، در میانه این بحران 
و در حالی که منطقه خاورمیانه با تغییرات عمده ای در سیاست ها و ائتلاف های 
ژئوپلیتیک انرژی مواجه شده است، عربستان سعودی به عنوان یک بازیگر کلیدی 
اعلام کرد قصد دارد نفت مورد نیاز سوریه را تأمین کند.این منبع افزود: این بحران 
هم زمان با تحولات گســترده در خاورمیانه، به ویژه پس از ســقوط حکومت بشار 
اسد و ورود سوریه به مرحله انتقالی به وجود آمده است و فرصتی را برای قدرت های 
منطقه ای مانند عربستان سعودی و ترکیه فراهم کرده است تا سیاست های خود 
در حوزه امنیت انرژی مورد بازنگری قرار دهند.این در حالی بود که ایران ظرف 
سال های اخیر حدود ۸۰ هزار بشکه نفت در روز به سوریه صادر می کرد و منبع 
اصلی واردات نفت این کشور بوده و دمشق با توجه به تحریم های غربی وابستگی 
زیادی به این واردات داشته است.درهمین رابطه، ابراهیم مسلم مدیر پالایشگاه 
بانیاس سوریه اعلام کرد آخرین تولیدات این پالایشگاه روز جمعه گذشته انجام 
شــده اســت و این پالایشــگاه که روزانه بین ۹۰ تا ۱۰۰ هزار بشکه نفت را تصفیه 
می کرد، به دلیل کمبود منابع قادر به ادامه فعالیت نیست.مســلم افزود: اوضاع 
فعلًا به دلیل وجود ذخایر سوخت باثبات است اما تأمین نفت خام در آینده نزدیک 
برای تداوم فعالیت ها ضروری است.عربســتان ســعودی در واکنش به این بحران 
اعلام کرد: آماده است نفت مورد نیاز سوریه را با هدف کاهش فشارهای اقتصادی 

و تضمین ثبات انرژی در این کشور تأمین کند.

تحویل روزانه ۵ میلیون لیتر نفت جت از انبار نفت ری
رییس انبار نفت ری گفت: میانگین تأمین سوخت جت پنج میلیون لیتر در روز 
است که زمان ایام حج و تعطیلات میزان تحویل سوخت جت بیشتر می شود. به 
گزارش ایسنا، محمدرضا نورزی در حاشیه بازدید خبرنگاران از انبار نفت با بیان 
اینکه بالغ بر ۶۰ درصد ســوخت هوایی کشــور از این انبار تأمین می شــود، اظهار 
کرد: ســوخت مهمترین فرودگاه های کشــور از شمال غرب تا شمال شرق کشور 
مثل امام خمینی و مهرآباد از انبار نفت ری تأمین می شود. به گفته وی، ۴۰۰ نفر 
نیروی انسانی و ۲۷۰ دستگاه نفتکش به صورت شبانه روزی در این انبار فعالیت 
می کنند. وی با بیان اینکه توقف پروازهای اروپایی تاثیری در تحویل ســوخت 
نداشته است، اظهار کرد: ما سوخت را به فرودگاه تحویل می دهیم و این موضوع 

روی ذخیره سازی آن ها تأثیر می گذارد؛ ما سهمیه فرودگاه را تحویل می دهیم.

تهدید ترامپ برای خرید بیشتر نفت و گاز آمریکا
دونالد ترامپ، کشورهای اتحادیه اروپا را تهدید کرد اگر نفت و گاز بیشتری از 
آمریکا نخرند، صادرات آنها به مانع خواهد خورد. به گزارش ایسنا، رئیس جمهور 
منتخب آمریکا در شبکه اجتماعی »تروث سوشال« نوشت: من به اتحادیه اروپا 
گفتم که آنها باید کسری عظیم خود با آمریکا را با خرید نفت و گاز ما در مقیاس 
بزرگ جبران کنند. در غیر این صورت، از اول تا آخر، تعرفه خواهد بود. آمریکا، 
بزرگ تریــن تولید کننده نفــت خام و بزرگترین صادرکننده گاز طبیعی مایع 
)ال ان جی( در جهان است. خریداران ال ان جی از جمله اتحادیه اروپا و ویتنام، 
برای جلوگیری از تهدید تعرفه های وارداتی، پیش از این، درباره خرید سوخت 
بیشتر از آمریکا صحبت کرده بودند.یورو، روز جمعه، با ۰.۳ درصد رشد، ۱.۰۳۹۸ 
دلار معامله شد که نشان می دهد سرمایه گذاران بر این باورند این بلوک می تواند 
خواســته های ترامپ را برآورده کرده و از اقدامات تنبیهی اجتناب کند. طبق 
گزارش دفتر نماینده تجاری آمریکا، کســری تجاری کالا و خدمات آمریکا با 
اتحادیه اروپا، در ســال ۲۰۲۲، به ۱۳۱.۳ میلیارد دلار رســید و اتحادیه اروپا از 
زمان پیروزی ترامپ در انتخابات نوامبر، خود را برای سیاست تجاری خصمانه 
او آماده کرده اســت.این بلوک در ســال ۲۰۱۷ که ترامپ در دوره اول ریاســت 
جمهوری خود، با استناد به نگرانی های امنیت ملی، تعرفه های گمرکی بر واردات 
فــولاد و آلومینیــوم اروپا وضع کرد، تا حد زیادی غافلگیر شــد. اما از آن زمان، 
اتحادیه اروپا، دکترین تجاری خود را بازتعریف کرد و ابزارهای سیاســتی خود 
را گســترش داد و طیف وســیعی از گزینه ها را برای مقابله با اقدامات اجباری، 
طراحی کرد. آنالنا بائربوک، وزیر خارجه آلمان، پس از نشســت گروه هفت در 
ایتالیا در اواخر نوامبر، گفت: ما به خوبی برای احتمال متفاوت شــدن اوضاع با 
دولت جدید آمریکا، آماده شــده ایم. اگر دولت جدید آمریکا سیاســت »نخست 
آمریکا« را در بخش های اقلیمی یا تجاری دنبال کند، پاســخ ما »اروپا متحد« 
خواهد بود. آمریکا، هم اکنون، دومین تأمین کننده ال ان جی برای اروپا اســت 

اما واردات این منطقه از روسیه، همچنان بالا مانده و در رتبه دوم قرار دارد.

 ایده حفر چاه 
در عمق زمین 

به منظور 
استخراج انرژی 

گرمایی از 
لایه های زیرین 

بیش از یک 
سده عمر دارد 

اما عملاً در 
تعداد محدودی 
از کشورها مورد 

استفاده قرار 
گرفته است. 

این کشورها از 
جمله ایالات 

متحده، 
اندونزی، ترکیه، 
فیلیپین، کنیا، 

ایسلند و 
زلاندنو، ذخایر 

مناسبی نزدیک 
به سطح زمین 

دارند

 آیا استفاده از پنل خورشیدی 
در تهران الزامی می شود؟

با توجه به بحران های زیست محیطی و افزایش تقاضا 
برای انرژی در ســطح جهانی، استفاده از منابع انرژی 
تجدید پذیر به یکی از اولویت های اساسی تبدیل شده 
اســت و اکنون پنل های خورشــیدی به عنوان یکی از 
مؤثرتریــن راهکارها برای تولیــد انرژی پاک و پایدار 
شناخته می شوند. یکی از دلایل اصلی اهمیت استفاده 
از پنل هــای خورشــیدی، کاهــش وابســتگی بــه 

سوخت های فسیلی است.
آمارها نشان می دهند که در سال ۲۰۲۲، بیش از ۱۰۰ 
گیگاوات ظرفیت نصب شده پنل های خورشیدی در 
ایــالات متحده، ۵۰ گیگاوات در چین و ۲۰ گیگاوات 
در آلمان ثبت شده است. این ارقام نشان دهنده رشد 
سریع و رو به افزایش استفاده از انرژی خورشیدی در 
کلانشهرهای جهان است. همچنین، طبق گزارش ها، 
در برخی از شــهرهای بزرگ مانند سانفرانسیســکو و 
نیویورک، بیش از ۳۰ درصد ســاختمان ها مجهز به 

سیستم های خورشیدی هستند.
این در حالی است که استفاده از پنل های خورشیدی 
در ســاختمان های شــهری مانند تهــران، به عنوان 
پایتخت ایران و یکی از کلانشهرهای بزرگ جهان که 
امــروز با چالش های متعــددی از جمله آلودگی هوا، 
کمبود منابع انرژی و افزایش جمعیت مواجه است، به 
کاهش بار مصرف انرژی، کاهش آلودگی هوا، کاهش 
هزینــه انــرژی خانوارهــا و بهبود کیفیــت زندگی 
شــهروندان و ایجاد یک آینده پایدارتر برای نسل های 

آینده کمک شایانی خواهد کرد.
البته استفاده از پنل های خورشیدی در ساختمان ها، 
اما و اگرهایی نیز دارد و تجربه جهانی نشــان می دهد 
با وجود اهمیت استفاده و کاربرد پنل های خورشیدی 
در تأمین انرژی در ســاختمان ها، گاهاً شــاهد عدم 
اســتفاده بهینه از این فناوری هستیم که این موضوع 

به چندین عامل بستگی دارد:
۱. هزینه های اولیه بالا: نصب سیستم های خورشیدی 
نیاز به سرمایه گذاری اولیه قابل توجهی دارد. هرچند 
هزینه های تولید پنل های خورشــیدی در سال های 
اخیر کاهش یافته، اما هنوز هم برای بسیاری از افراد 

و شرکت ها ممکن است هزینه بر باشد.
۲. عــدم آگاهــی و اطلاعات ناکافــی: برخی از افراد و 
کسب وکارها از مزایا و کارایی پنل های خورشیدی آگاه 
نیستند. این عدم آگاهی می تواند مانع از پذیرش این 

فناوری شود.
۳. مشــکلات فنی و نیاز به نگهداری: سیســتم های 
خورشــیدی نیاز به نصــب صحیح و نگهداری منظم 

دارند. در برخی مناطق، عدم وجود تکنسین های ماهر 
و خدمات پس از فروش می تواند یک مانع باشد.

۴. محدودیت هــای جغرافیایــی و اقلیمی: در برخی 
مناطق، شرایط جغرافیایی و اقلیمی )مانند بارش زیاد 
یــا آلودگی هوا( ممکن اســت تأثیــر منفی بر کارایی 

پنل های خورشیدی داشته باشد.
۵. رقابت با منابع انرژی سنتی: در بسیاری از کشورها، 
منابع انرژی سنتی مانند نفت، گاز و زغال سنگ هنوز 
هم به عنوان گزینه های اصلی تأمین انرژی محسوب 
می شــوند. این منابع معمولاً به دلیل زیرساخت های 
موجــود و هزینه های پایین تر در حال حاضر جذاب تر 

هستند.
۶. عدم حمایت دولتی: در برخی کشورها، سیاست های 
حمایتــی برای ترویــج انرژی های تجدید پذیر وجود 
ندارد یا ناکافی اســت. این می تواند شــامل عدم ارائه 
یارانه ها، معافیت های مالیاتی یا قوانین تشویقی باشد.

۷. نگرانی هــای مربــوط به فضای مــورد نیاز: نصب 
پنل های خورشیدی نیاز به فضای کافی دارد که ممکن 

است در برخی مناطق شهری محدود باشد.
۸. مســائل مربوط به ذخیره ســازی انــرژی: یکی از 
چالش هــای بزرگ اســتفاده از انرژی خورشــیدی، 
ذخیره ســازی انرژی تولید شــده برای اســتفاده در 
زمان هایی اســت که خورشــید نمی تابد. هزینه های 
بالای باتری ها و فناوری های ذخیره سازی نیز می تواند 

مانع از توسعه این فناوری شود.
۹. نبود مقررات مشــخص در شــهرهای ایران: یکی از 
چالش های دیگر، نبود دستورالعمل لازم در به کاربردن 

پنل هــای خورشــیدی در مبحــث ۱۹ مقررات ملی 
ساختمان است که می تواند مانع از ترویج این فناوری 

در ساخت وسازهای جدید شود.
با توجه به مزایای بهره گیری از این تکنولوژی، می توان 
راهکارهایی برای ترویج استفاده از پنل های خورشیدی 

در شهرهای ایران به قرار ذیل ذکر کرد:
۱. حمایــت مالــی و یارانــه ای: لازم اســت تا دولت و 
شهرداری ها با ارائه یارانه ها و تسهیلات مالی برای نصب 
پنل های خورشیدی، هزینه های اولیه را کاهش دهند.

۲. آمــوزش و آگاهی رســانی: برگــزاری کارگاه ها و 
سمینارهای آموزشی برای عموم مردم و کسب وکارها 
دربــاره مزایا و کارایی پنل های خورشــیدی می تواند 

آگاهی را افزایش دهد.
۳. تدوین مقررات حمایتی: ایجاد مقررات مشــخص 
برای تشویق استفاده از انرژی های تجدید پذیر، به ویژه 
گنجاندن پنل های خورشیدی در مبحث ۱۹ مقررات 

ملی ساختمان.
۴. توســعه زیرساخت ها: فراهم کردن زیرساخت های 
لازم برای نصب و نگهداری سیستم های خورشیدی، 

مانند ایجاد شبکه های توزیع برق مناسب.
۵. تشویق به تحقیقات و نوآوری: حمایت از تحقیقات 
علمــی و فنــاوری در زمینه بهبــود کارایی پنل های 

خورشیدی و ذخیره سازی انرژی.
با اجرای این راهکارها، می توان به ترویج اســتفاده از 
پنل های خورشیدی در ساختمان های کلانشهرهای 
ایران کمک کرده و به سمت یک آینده پایدارتر رهسپار 

شد.

حمیدرضا صارمی
معاون شهرسازی و 

معماری شهرداری تهران

ت
ش

ددا
یا

بازتاب

رمضانعلی سنگدوینی، نایب رئیس کمیسیون انرژی مجلس:
دولت توان و منابع برای ترمیم زیرساخت های گاز و 

برق را ندارد
عضــو کمیســیون انرژی مجلس بــا بیان اینکه دولت تــوان لازم برای ترمیم 
زیرســاخت های گاز و برق را که نیازمند ســرمایه گذاری های کلان است ندارد 
گفت: اصلًا دولت منابع ندارد، شــما به بودجه هم که دقت کرده باشــید متوجه 
شــده اید که دولت منابع ندارد. ما در بودجه بخش قابل توجهی اوراق تصویب 
کردیم.رمضانعلی ســنگدوینی، نایب رئیس کمیســیون انرژی مجلس، درباره 
دلایل ناترازی انرژی هایی مانند گاز و برق در کشور به تجارت نیوز گفت: علت 
این ناترازی ها این است که دولت ها درآمدها را در زیرساخت ها هزینه نکرده اند. 
در بحث گاز ما میدان مشــترک گازی داریم باید مراقب باشــیم. همســایه ما در 
حال برداشت است و تجهیزات فشارافزایی خود را سفارش داده است. فشارافزایی 
در حوزه نفت و گاز مانند ناموس ماست.عضو کمیسیون انرژی مجلس با اشاره 
به اهمیت اســتفاده از ظرفیت چاه های مشــترک گازی توضیح داد: در چاه های 
گازی عســلویه در بحث فشــارافزایی عقب هستیم، با توجه به اینکه ۷۰ درصد 
گاز کشور یعنی چیزی حدود ۹۰۰ میلیون متر مکعب از عسلویه تأمین می شود.

سنگدوینی با تاکید بر اینکه باید به سمت ترمیم زیرساخت ها و تأمین دستگاه های 
فشارافزایی برویم گفت: چه کسانی می توانند در شرایط فعلی کشور این کارها 

را انجام دهند؟ بخش خصوصی و صنایع بزرگ و غول پیکری در کشــور وجود 
دارند که هم نیاز داخل را تأمین می کنند هم تولیدات خود را صادر می کنند و 

از عهده این نوع سرمایه گذاری ها هم برمی آیند.
او ادامه داد: باید با ارائه تضمین به این صنایع از آنها بخواهیم که برای افزایش 
گاز، برق و نوســازی زیرســاخت های این دو صنعت اقدام کنند. از طرف دیگر 
دولت به آنها تضمین دهد که هم تولیدات را از آنها بخرد و هم برق و گاز زمستان 
و تابستان شان را تأمین کند.این نماینده مجلس با اشاره به تاکیدات متعدد در 
خصوص واگذاری کارهای به بخش خصوصی گفت: ۱۵ ســال اســت که مقام 
معظم رهبری می گویند بخش خصوصی وارد کار شود. شما ببینید چقدر بخش 

خصوصی وارد مدار تولید ما شده است؟! نشده اند.
وزارت نیرو 3 همت به بخش انرژی های تجدیدپذیر بدهی دارد ��

نایب رئیس کمیسیون انرژی درباره استفاده از انرژی های تجدیدپذیر در کشور 
عنــوان کــرد: همیــن بحث انرژی های تجدیدپذیر که مطرح اســت. برای این 
انرژی های تجدیدپذیر چه کاری انجام داده ایم؟ وزارت نیرو ســه همت به این 
بخش بدهی دارد و با وجود اینکه مصوبه مجلس بوده هنوز نتوانسته است مشکل 
آنها را حل کند.راه نجات کشور ورود بخش خصوصی و خروج بانک ها از بنگاه داری 
است.او با تاکید بر اینکه راه نجات کشور ورود بخش خصوصی و خروج بانک ها 
از بنگاه داری است افزود: بانک ها باید بنگاه سازی کنند نه بنگاه داری. در برنامه 

هفتم توســعه یکی از احکام این اســت که یکی از بانک ها فقط توســعه ای باشد 
یعنی صرفاً در راستای توسعه و زیرساخت کشور عمل کنند. الان سرمایه گذار 
وارد عمل می شود و می گوید بانک هم من را حمایت کند، کدام بانک؟ بانک ها 
داخل خودشان بنگاه داری می کنند.سنگدوینی در پاسخ به این سؤال که دولت ها 
چقدر برای جذب سرمایه گذاری تلاش می کنند و اینکه به نظر می آید شرایط 
لازم بــرای حضــور ســرمایه گذاران فراهم نمی شــود گفت: حتــی در بحث 
سرمایه گذاری ما سرمایه گذاران را به جای اینکه جذب کنیم فراری می دهیم. 
یکی از مشکلاتی که ما در کشور داریم این است که در سطح مدیریتی خودمان، 
خودمان را تحریم می کنیم. سرمایه گذار را باید جذب کنیم، به او اطمینان دهیم 
و شرایطی فراهم کنیم که به میدان بیاید.این نماینده مجلس با بیان اینکه دولت 
توان لازم را برای ترمیم زیرساخت های گاز و برق که نیازمند سرمایه گذاری های 
کلان است ندارد ادامه داد: اصلًا دولت منابع ندارد، شما به بودجه هم که دقت 
کرده باشــید متوجه شــده اید که دولت منابع ندارد. ما در بودجه بخش قابل 

توجهی اوراق تصویب کردیم.
او در پایان با تشریح فراهم کردن شرایط لازم برای جذب سرمایه گذاران تاکید 
کرد: اگر اعتماد بدهیم، شــرایط را فراهم کنیم، چوب لای چرخ شــان نگذاریم، 
این دســتگاه نمی شــود و آن ســازمان نمی شــود نکنیم، این شرایط از طریق 

سرمایه گذاری بخش خصوصی قابل احیاست.
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فناوری فراکینگ )ترکیبی از حفاری افقی و شکست 
هیدرولیک لایه های سطحی زمین( که ابتدا به منظور 
اســتخراج منابع نفتی و گازی توســعه پیدا کرده بود، 
اکنون توانسته مسیر جدیدی برای بهره برداری از نوعی 
تازه از منابع تجدیدپذیر انرژی در پوسته زمین بگشاید. 
طبــق ادعــای آژانس بین المللی انرژی این منبع تازه 
می تواند طی دهه آینده رقیبی بالقوه برای انرژی های 

بادی و خورشیدی قلمداد شود.
آژانــس بین المللی انرژی در گزارشــی که به تازگی 
منتشر کرده است مدعی شده این فناوری جدید قادر 
است بیش از ۳ کیلومتر به صورت افقی در عمق پوسته 
زمین حفاری کند و انرژی زمین گرمایی را که اکنون 

تنها در برخی مناطق جهان قابل بهره برداری تجاری 
است در تمام کشورهای جهان قابل دسترس کند. در 
حال حاضر انرژی زمین گرمایی کمتر از یک درصد از 
انــرژی جهان را تأمین می کند. اما آژانس بین المللی 
انرژی یعنی یکی از معتبرترین منابع در ارائه اطلاعات 
و تحلیل های مرتبط با بازار انرژی بر این باور است که 
اگر بخش دولتی و خصوصی بتواند مبلغ ۲.۸ تریلیون 
دلار لازم بــرای بهره بــرداری کامــل از منابع انرژی 
زمین گرمایی را فراهم کند، بشــر قادر خواهد بود تا 
سال ۲۰۵۰ هشت درصد از برق مورد نیاز جهان را از 

این محل تأمین کند.
به گزارش فایننشال تایمز به نقل از »فاتح برول« رئیس 
آژانس بین المللی انرژی »فنون تازه توسعه یافته این 
امکان را پدید آورده است که بتوانیم بخش قابل توجهی 
از تقاضای رو به رشد برای انرژی در جهان را به طریقی 
ایمــن و پاک تهیه کنیم«. وی می افزاید »این فرصت 
بی نظیر براســاس تجربیات پیشین در صنعت نفت و 
گاز فراهم شــده اســت«. ایده حفر چاه در عمق زمین 
به منظور اســتخراج انرژی گرمایی از لایه های زیرین 
بیش از یک سده عمر دارد اما عملًا در تعداد محدودی 
از کشورها مورد استفاده قرار گرفته است. این کشورها 
از جمله ایالات متحده، اندونزی، ترکیه، فیلیپین، کنیا، 
ایسلند و زلاندنو، ذخایر مناسبی نزدیک به سطح زمین 

دارند.
طبق گزارش آژانس دو فناوری جدید برای تحول این 
بخش پیشــنهاد شده اســت. یکی مستلزم شکافت 
مصنوعی صخره ها برای ایجاد شــرایط لازم به منظور 
تزریق و گرم کردن آب است. فناوری دیگر سامانه ای 
از یک حلقه بسته است که آب درون لوله هایی که در 
عمق زمین فرو رفته اند باقی می ماند. به گزارش آژانس 
»در صورت کسب حمایت های لازم، هزینه استخراج 
با فناوری نســل پیشرفته انرژی زمین گرمایی تا سال 

۲۰۳۵ به میزان ۸۰ درصد کمتر از نسل پیشین این 
فناوری خواهد رسید«. برای نیل به این مقصود ضرورت 
دارد موانعی پشت سر گذاشته شود. به طور مثال روند 
تصویــب پروژه های نو باید شــتاب بگیــرد و میزان 
سرمایه گذاری در این فناوری باید افزایش پیدا کند.

در ایــن صورت طبــق پیش بینی آژانس نیروگاه های 
زمین گرمایی می توانند هر مگاوات-ســاعت برق را با 
هزینــه ۵۰ دلار تولیــد کنند. به ایــن ترتیب انرژی 
زمین گرمایی در مقایســه با سایر منابع تجدیدپذیر و 
کمتر آلاینده انرژی مانند انرژی برق آبی، هسته ای و 
زیستی، یکی از ارزان ترین منابع به حساب خواهد آمد. 
آژانــس بین المللــی انــرژی می افزاید کــه انرژی 
زمین گرمایــی می توانــد از قابلیت بالایی در رقابت با 

انرژی های بادی و خورشیدی نیز برخوردار شود.
طــی ســال گذشــته شــرکت های بزرگــی که در 
جست وجوی منابع پاک انرژی برای تأمین برق مراکز 
داده خود بودند به سرمایه گذاری در انرژی زمین گرمایی 

رو آوردند. از ســوی دیگر شرکت مایکروسافت در ماه 
می اعلام کرد که قصد دارد با همکاری یک شــرکت 
هوش مصنوعی مستقر در امارات متحده عربی به نام 
G۴۲ در کنیا مرکز داده ای بسازد که انرژی آن تماماً 
از منابع زمین گرمایی تأمین می شود. پس از آن گوگل 
نیز اعلام کرد قراردادی به منظور خرید ۱۱۵ مگاوات 
 Fervo Energy برق از نیروگاهی تحت مدیریت
در ایالــت نوادا امضا کرده اســت. Fervo که تحت 
پشــتیبانی سه شــرکت Macquarie، BHP و 
صنایع ســنگین میتسوبیشی می باشد اعلام کرده با 
اســتفاده از تجاربی که در صنعت حفاری نفت و گاز 
دارد قصد دارد تونل های افقی در ذخایر زمین گرمایی 
حفر کند. در ماه اوت شــرکت متا مالک فیســبوک و 
بــا خــود  شــراکت  خبــر  نیــز   اینســتاگرام 
 Sage Geosystems برای بررسی استفاده از 
انرژی زمین گرمایی در مراکز داده خود را اعلام کرده 

بود.

نعیم نوربخش
روزنامه نگار

یک فناوری 
ارزان جایگزین 
انرژی خورشیدی

»نقش اقتصاد« گزارش جدید 
 آژانس بین المللی انرژی
 را بررسی می کند

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند برابر رای 
شماره 140360318017007873 مورخ 1403/08/16 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد ســند رســمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک رضوانشهر تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی آقای خانم علی النقی 
عسگری فرزند اژدر بشماره شناسنامه 6 صادره از خلخال در شش دانگ یک قطعه زمین به مساحت 27 /330 متر مربع مشتمل 
بر بنای احداثی و محوطه پلاک 2925 فرعی از 26 اصلی مفروز و مجزی شده از پلاک 1 فرعی از 26 اصلی واقع در قریه سیامکان 
بخش 27 گیلان خریداری از مالک رسمی آقای خانم تقی برخورداری محرز گردیده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو 
نوبت به فاصله 15 روز آگهی میشــود در صورتی که اشــخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می 
توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ ،رسید ظرف مدت یک ماه از 
تاریخ تســلیم اعتراض دادخواســت خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم 

وصول اعتراض طبق مقررات سندمالکیت صادر خواهد شد.
913/973 رم الف -  شناسه آگهی: 1838811

تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/9/17- تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/10/02
رییس ثبت اسناد و املاک رضوانشهر-کیانوش کیانی نژاد  

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند برابر رای 
شماره 140360318017004663 مورخ 1403/05/30هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد ســند رســمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک رضوانشهر تصرفات مالکانه بلا معارض متقاضی آقای خانم محمدرضا 
هوشمند ملال فرزند رحیم بشماره شناسنامه 63 صادره از صومعه سرا در شش دانگ یک قطعه زمین مشجر به مساحت 333/08 
متر مربع مشتمل بر بنای احداثی و محوطه پلاک 1391 فرعی از 10 اصلی مفروز و مجزی شده از پلاک 14 فرعی از 10 اصلی واقع 
در قریه سیدسرا بخش 27 گیلان خریداری از مالک رسمی آقای خانم عبدالعزیز امیری تالش محرز گردیده است.لذا به منظور 
اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی میشــود در صورتی که اشــخاص نســبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشــته باشــند می توانند از تاریخ انتشــار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ 

،رســید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت 
انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سندمالکیت صادر خواهد شد.

913/1032 رم الف -  شناسه آگهی: 1839719
تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/9/17- تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/10/02

رییس ثبت اسناد و املاک رضوانشهر- کیانوش کیانی نژاد  

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند

برابر رای شــماره 140360318017005270 مورخ 1403/06/17 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک رضوانشهر تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای خانم 
محمدرضا هوشمند ملال فرزند رحیم بشماره شناسنامه 63 صادره از صومعه سرا در شش دانگ یک قطعه زمین مشجر به مساحت 
229/03 متر مربع مشــتمل بر بنای احداثی و محوطه پلاک 1392 فرعی از 10 اصلی مفروز و مجزی شــده از پلاک 14 فرعی از 10 
اصلی واقع در قریه سیدسرا بخش 27 گیلان خریداری از مالک رسمی آقای خانم عبدالعزیز امیری تالش محرز گردیده است.لذا 
به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی میشــود در صورتی که اشــخاص نســبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس 
از اخذ ،رســید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در 

صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سندمالکیت صادر خواهد شد.
913/1036 رم الف -  شناسه آگهی: 1839695

تاریخ انتشار نوبت اول : 1403/9/17- تاریخ انتشار نوبت دوم : 1403/10/02
رییس ثبت اسناد و املاک رضوانشهر- کیانوش کیانی نژاد  

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سند رسمی برابر 
رای شــماره 140360318004010079 مورخه 1403/08/30 موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی ساختمانهای فاقد 

سند رسمی مستقر در واحد ثبتی رودبار تصرفات علی شهنازی فرزند محمد مورد تایید قرار گرفت.
1-ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت 400 متر مربع به شماره پلاک فرعی 455 مجزی از پلاک 58 فرعی 
از اصلی 58 واقع در طالکوه بخش 17 گیلان از مالکیت فتحعلی نوعی و غیره به آدرس شهرستان رودبار - طالکوه - محرز 
گردیده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند 
مالکیت متقاضی اعتراضی داشــته باشــند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این 
اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم ،اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم 
نمایند. بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات ســند مالکیت صادر خواهد 

شد. 2297رم الف
تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/10/02 - تاریخ انتشارنوبت دوم: 1403/10/16

رئیس ثبت اسناد و املاک رودبار - انوش اکبری    

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی برابر 
رای شماره 140360318004010058 مورخه 1403/08/29 موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی ساختمانهای فاقد 

سند رسمی مستقر در واحد ثبتی رودبار تصرفات کیوان کیان ارثی فرزند منوچهر مورد تایید قرار گرفت.
1- ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت 512 متر مربع به شماره پلاک فرعی 454 مجزی از پلاک 3 فرعی از اصلی 58 
واقع در طالکوه بخش 17 گیلان از مالکیت علیجان لوائی طالکوهی و غیره به آدرس شهرستان رودبار - طالکوه - محرز گردیده 

است.
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی 
داشــته باشــند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف 
مدت یکماه از تاریخ تســلیم ،اعتراض دادخواســت خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت 

مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. 2301رم الف
تاریخ انتشار نوبت اول: 1403/10/02 - تاریخ انتشارنوبت دوم: 1403/10/16

رئیس ثبت اسناد و املاک رودبار - انوش اکبری  
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عمق فاجعه غارت ملی

بســیار بزرگواران ملل بودن که برای جلوگیری از غارت ملت های 
خود از جان مایه گذاشتند و جاودانه شدند. انتظار داریم در این راه 
بی امان بکوشــید؛ چه زیباســت بگویید اللهم اجعلنا من العلماء و 

الشهداء و الصدیقین.
 ۱-از آقای پزشکیان باید تشکر کرد که بی پرهیز و پروا اعلان کرد 
که هر روز ۲۰ میلیون لیتر بنزین بین پالایشــگاه ها و مراکز توزیع 
بنزین گم می شود. معاون اجرایی شان نیز گفتند که برای هر لیتر 
۴۰ هزارتومان یارانه می دهند، یعنی در ایران بنزین لیتری ۴۳ هزار 

تومان تمام می شود.
۲- با حســاب سرانگشــتی ارزش بنزین گم شــده به قیمت ریالی 
اعلان شده، )با توجه به نوسان قیمت دلار( حدود ۵ تا ۵/۵ میلیارد 

دلار است.
بر حســب گزارش »مرکز پژوهش های مجلس« ناترازی بنزین در 
ســال ۱۴۰۲ به ۱۰ میلیون لیتر در روز رســید و ایران برای تأمین 
این مقدار از بنزین متحمل خســارت ۳ میلیارد دلاری شــده است، 
یعنی مجبور شــد که برای واردات بنزین از بودجه کشــور پرداخت 
کند. یعنی قیمت جهانی ۲۰ میلیون لیتر گم شده حدود ۶ میلیارد 
دلار اســت. اگر بنزین گم نشــود، کشور نه فقط ناترازی ندارد بلکه 

حدود ۱۰ میلیون لیتر در روز اضافی دارد.
۳- قیمت سالانه همین مقدار بنزین در پاکستان ۶.۵ میلیارد دلار، 
در ترکیه ۹ میلیارد دلار است )سود و مالیات دولت موجب افزایش 

نسبی قیمت در ترکیه است(.
۴- عمق فاجعه را می توان با دو رقم زیر دریافت:

- گم شدن ۲۰ میلیون لیتر در روز، یعنی سالانه ۴.۶ میلیون تومان 
از جیب هر ایرانی و افزون بر ۱۵ میلیون تومان از جیب هر خانوار 

ایرانی برداشته می شود )خانوار ۳.۳ نفر(.
- در ۲۰۲۳ تولید ناخالص تاجیکستان ۱۲ میلیارد دلار بود. یعنی 

ارزش ۲۰ میلیون لیتر معادل نصف GDP تاجیکستان است.
- گفته بودند که در ماجرای چای دبش حدود ۳ میلیارد دلار از ارز 
کشور را برداشتند. ماجرای بنزین گم شده دو برابر آن در هر سال 
اســت، یعنی دقیقه ای ۸ دلار، به قیمت روز ۶۰۰.۰۰۰ تومان. قبلًا 
نوشــتم که با پول چای دبش می توان حدود ۱۵۰ هزار خانه ۱۰۰ 
مترمربعی در کشــور ســاخت، یعنی ۴۰۰ هزار نفر را از در به دری 
مســکن نجات داد. با پول بنزین گم شــده، می توان هر سال مسکن 
۸۰۰ هزار نفر را ســامان داد. پول چای دبش برای یکبار بود و پول 

بنزین گم شده برای هر سال. کشور ۸ میلیون مسکن کم دارد.
- توجه مهم: نویســنده این متن اصلًا بر این باور نیســت که بدون 
برنامه ریزی و تعیین الویت ها چنین مبالغ برای مسکن هزینه شود. 
این ارقام آورده شــده اســت که عمق فاجعه گم شدن بنزین نشان 

داده شود.
منبع: کانال نویسنده ��

رضا رمضانی خورشید دوست
استاد دانشگاه

آقای آقازاده! آب به آسیاب دشمن نریز!

 آقازاده ای که در تیم مذاکره کنندگان هسته ای ایران در دولت قبل به نظریه پرداز 
»زمستان سخت اروپا« مشهور شد، گفته است که اگر به تاسیسات هسته ای ایران 

حمله شود، قطر را با خاک یکسان می کنیم.
آقا زاده! این جا مصداق ضرب المثلی عمل کرد که محترمانه اش کنیم می شود: 
یکی سنگی به چاه انداخت که صد عاقل نمی توانند در بیاورند. آقا زاده در جایگاهی 
نیست که این چنین سخن بگوید و نظرش رسمی و قابل اعتنا باشد. او و کسانی 
که مثل او فکر می کنند و کم هم متاسفانه نیستند، باید درک کنند اول این که؛ 
در حالیکه رهبری و دولت پیوسته روی ضرورت رابطه حسنه ایران با کشورهای 
منطقه تاکید دارند، چنین سخن گفتن یک اشتباه فاحش است و دوم، آقا زاده! 
بابا بهت نگفته که آن طرف هم موشک و بمب دارد! دلم می خواهد یکی یک پشُت 
دســتی محکم به دهان این آقا زده بزند تا دگر بار چنین نگوید و دشــمن تراشــی 
نکند و بهانه به دست دشمنان ندهد و فکر نکند که چون پدرش کاره ای است! و 
او هم دوره ای یک کاره بوده، پس هر چه خواست می تواند بگوید و بکند.آقا زاده! 
ماننــد خیلــی از مدعیانــی می ماند که نفهمیده اگر قرار بر حمله به قطر آن هم با 
قصد نابود کردن تاسیســات گازی آن باشــد، یک مشکل جزئی! وجود دارد و آن 
پایــگاه هوایــی العدیــد آمریکا در قطر کوچک و رابطه بســیار گرم دوحه با تمام 
کشورهای عربی و غیر عربی جهان و به علاوه اسرائیل است. سن و سال آقازاده 
به این نمی خورد که جنگ دیده باشد، ما هشت سال جنگ گرم دیدیم، بمب و 
موشک بر سرمان فرود آمد و سال هاست با فکر جنگ می خوابیم، خواب جنگ 
می بینیم و با فکر خدا نکند جنگ شود، بیدار می شویم و برای یک زندگی خیلی 
خیلی ساده شب تا صبح سگ دو می زنیم و دست آخر هم هیچ! و وعده می دهند 
که فردا درست می شود.آقا زاده مورد اشاره کسی است! که چشم به دنیا باز کرد، 
همهٔ نعمات برایش فراهم بود، پشــت در دانشــگاه در انقلاب فرهنگی آرزوهایش 
لگد مال نشــد، توانســت در سرزمین شیطان ادامه تحصیل بدهد، برای خودش 
خانه و خانواده داشته باشد، آرزویش این نبود پرایدی داشته باشد، راننده اسنپ 
شــود و به وصال عشــقش برســد. او هیچ وقت کله سحر نه خودش و نه پدرش در 
صف گوشــت یخی نایســتاد، زندگی کوپنی را ندید، شــانس و بخت اقبال جبهه 
رفتن و شهید و جانباز شدن هم که نداشت، ولی من در چهار جنگ در داخل و 
خارج ایران خبرنگاری کردم، هشت سال دفاع مقدس، افغانستان، عراق و لبنان، 
و دیدم که چطور هزاران هزار! آرزوها پودر شــد.آقا زاده! دشــمنان ایران به حد 
کافی در دنیا ایران هراسی کرده و می کنند، شما دیگر آب به آسیاب دشمن نریز! 
دوســتان! به جنگ هرگز فکر نکنید. جنگ همه اش مرگ اســت و ویرانی! و تنها 
عطش قدرت طلبان را فرو می کشد تا جنگی دیگر که گفته اند: صلح، زنگ تفریح 
بین دو جنگ اســت.و باز گفته اند، بی راه هم نگفته اند که: سیاســت مداران جنگ 
را آغاز می کنند. کارتل های اسلحه سازی، فشنگ و مهمات می فروشند. تجار و 
ثروتمندان، کالاهای رزمندگان را تأمین می کنند. فقرا هم فرزندانشــان را روانه 
جنگ می کنند. بعد از جنگ سیاست مداران دست همدیگر را می فشارند و صلح 
می کنند. تجار و ثروتمندان با فروش سلاح و کالا جیب هایشان را پرُ کرده اند. و 
فقرا هم دنبال مزار فرزندان خود می گردند.امیدوارم آقا زاده مورد اشاره سخنانش 
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بزرگ ترین گنج طلای جهان پیدا شد بهترین خودروی سال 2۰24
معدن بزرگی که به تازگی کشف شده است، با ۱۱۰۰ 
تن سنگ معدن طلا باکیفیت، می تواند بر بازارهای 
جهانی، اقتصادهای محلی و اســتراتژی های صنعت 
معدن در درازمدت تأثیر بگذارد، به همین دلیل است 
که اخبار آن در سراســر جهان موردتوجه قرارگرفته 

است.
این گنجینه در منطقه ای قرار دارد که به ثروت معدنی 

غنی خود شناخته شــده اســت، اما اکنون ثابت شده است که این منطقه بسیار 
غنی تر از آن چیزی است که قبلًا پیش بینی می شد. گویا دانشمندان این معدن 
را »ابر غول« نامیده اند؛ این اصطلاح زمانی استفاده می شود که معدنی نه تنها 
میلیون ها، بلکه میلیاردها اونس طلا را در خود جای داده و از ذخایر شناخته شده 

در سراسر جهان پیشی بگیرد.

در دنیایی که خودروها گران تر و پیچیده تر می شوند، 
هوندا سیویک هیبرید به ریشه های خود وفادار مانده 

و بهترین خودروی سال ۲۰۲۴ لقب گرفته است.
 وب ســایت Motor۱ هوندا ســیویک هیبرید را 
بهتریــن خــودروی ۲۰۲۴ می داند. در عصر مدرن و 
دیجیتال، متمایز ظاهر شــدن بســیار دشوار است. 
تقریبــاً تمام خودروهای کوچک دارای پیشــرانه ۴ 

سیلندر هستند و مصرف سوخت پایین با سواری راحتی و ایمن همراه سواری 
لذت بخشــی فراهم می کنند؛ اما غالب این خودروها جذابیت هوندا ســیویک 
هیبرید ۲۰۲۵ را ندارند، محصولی که به عنوان بهترین خودروی سال ۲۰۲۴ 

موتور وان انتخاب شده است.
این سدان ژاپنی به زودی در بازار ایران حضور پیدا خواهد کرد.

یادداشت

اینفوگرافیک

سرمقاله

دکتر رئوف پیشدار
استاد دانشگاه

 شهردار فردوسیه: خدمات رسانی در شهر فردوسیه پویاتر
 از همیشه در تعطیلات انجام می گیرد

عملیات هرس و فرم دهی درختان و فضای سبز سطح شهر 
آغاز گردید

تجهیز ناوگان خدمات شهری شهرداری فردوسیه به یک 
دستگاه جرثقیل چند منظوره

 شهردار فردوسیه با اشاره به 
تعطیلات ناگهانی این روزها 
به دلیل کاهش شــدید دما و 
آلودگی هــا و انجام خدمات 
پویاتر از همیشــه توســط 
مدیریــت شــهری گفــت: 
علیرغم تعطیل شدن ادارات 
و دســتگاه ها بــه هیچ وجه 
خدمات رسانی در فردوسیه 

متوقف نشده است و همکاران ارزشمند و زحمت کش شهرداری پویاتر و بهتر در 
راستای اجرای وظایف خود با جدیت در حال کوشش هستند.

وی در ادامه یادآور شــد: امروز به واســطه نیروی انســانی وظیفه شناس و کاردان 
بسیاری از اقدامات بهتر از گذشته در حال انجام است و ان شاالله تلاش داریم در 

راستای بهبود آن نیز تمام همت خود را به کار گیریم..
عموزاده با اشــاره به طرح محله محور شــهرداری خاطرنشان ساخت: این طرح از 
جمله اقداماتی می باشد که مدتی است در دستور کار ما قرار گرفته و خوشبختانه 
همانطور که انتظار می رفت باعث بهبود خدمات رسانی و رفع چالش های محله ای 

شده است.
شــهردار فردوســیه بیان نمود: این طرح حتی در تعطیلات چند روز جاری نیز در 
دستور کار قرار داشت و خوشبختانه توانستیم در این راستا نیز طبق برنامه اقدام 

نماییم.
وی تصریــح کــرد: از جملــه اقداماتی که در این روزهای تعطیل با جدیت در حال 
انجام است می توان به اقدامات اجرایی در راستای تحقق برنامه زمانبندی شده و 
همچنین طرح های خدماتی، فرهنگی و غیره اشاره کرد که زمینه آن نیز رفت و 
روب ســطح شــهر، خدمات سامانه ۱۳۷ می باشد که در تمامی حوزه های شهری 

پراکندگی دارد.
شهردار فردوسیه در پایان اظهار داشت: از مردم شریف و صبور شهر انتظار داریم 
به محض مواجه شدن با مشکلات شهری در این ایام ضمن تماس با خدمتگزاران 
خود آنها را در خدمت رسانی بهتر و سریعتر یاری رساند و همچنین با رعایت موارد 
ایمنی و بازرسی لوازم گرمایشی منازل خود در این روزهای سرد از وقوع حوادث 
بد از قبیل گاز گرفتگی و غیره ممانعت به عمل آورند که در این راستا نیز همکاران 
ایثارگر ما در سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی گوش به زنگ و آماده خدمات 

رسانی و بازدید منازل شهروندان هستند.

ســیامنظروفضای  مســول  میرزایــی 
سبزشــهرداری فردوسیه از آغاز عملیات 
هرس و فرم دهی درختان و فضای ســبز 
شهر فردوسیه خبر داد و گفت: از آنجا که 
هــرس درختان جزو لاینفک شــادابی و 
صحت گیاهان و درختان محسوب می شود 
لذا برای حفظ سلامتی و طراوت درختچه ها 

و حذف شاخه های شکسته و بدمنظر در راستای رشد بهتر و پر تراکم تر شدن فضای 
ســبز شــهر واحد فضای ســبز شهرداری اقدام به اجرای این عملیات در بلوارهای شهر 
نموده است.وی افزود: علاوه بر فرم دهی درختان بوستان ها، عملیات هرس درختان 
معابر و میادین شهر نیز در دستور کار قرار گرفته است تا با انجام این اقدام به صورت 
گسترده و مداوم برای تمامی درختان سطح شهر شاهد ایجاد چهره جدیدی در شهرمان 
با ورود به سومین ماه از فصل سال باشیم.وی در پایان افزود؛ با توجه به تعریف وشناسایی 
همه نقاط سطح شهر عملیات اجرایی این طرح تا پایان فصل سرما ادامه خواهد داشت.

معــاون خدمات شــهری شــهرداری 
فردوســیه از خریــداری و تجهیــز این 
شهرداری به یک دستگاه جرثقیل چند 
منظوره در راستای انجام وظایف محوله 
و بهبود خدمت رسانی در سطح این شهر 
خبــر داد.زارعی در این خصوص گفت: 
حسب دستور شهردار محترم، طبق نیاز 

ســنجی به عمل آمده و با نگرش به برنامه ریزی جامع راهبردی توســط مدیریت 
شــهری با اعتبار ۵/۴ میلیارد تومان یک دســتگاه جرثقیل چند منظوره برای 
مأموریت های این معاونت خریداری و به ناوگان خودرویی شهرداری افزوده شد.وی 
در ادامه افزود: با توجه به مستهلک بودن بخش عمده ای از ماشین آلات خدماتی 
شــهرداری، از زمان حضور عموزاده شــهردار محترم فردوســیه و با تعامل اعضای 
شورای اسلامی، بعد از دو دهه شاهد انقلابی در خرید تجهیز ماشین آلات خدماتی 
این شهرداری هستیم تا برای ارائه خدمات بهتر بتوانیم به شهروندان شریف شهر 

انجام وظیفه کنیم.

 برگزاری مراسم تقدیر از فرماندهان و بسیجیان حوزه های 
۶ حربن ریاحی و ۵ حضرت مریم )س( در شهر فردوسیه

به مناسبت گرامیداشت 
هفته بسیج طی مراسمی 
با حضور حجت الاســلام 
والمســلمین حــاج آقا 
شائق امام جمعه و قربانی 
بخش جوقین،  بخشدار 
جــانشین  حــــیدری 
فرمانــده ســپاه ناحیه 
بسیــــج  مقــــاومت 

امیرالمؤمنین علیه الســلام، قوچی فرمانده بســیج ادارات شهرستان 
شهریار، مصطفی عموزاده شهردار و عاطفه رسولی رئیس و میثم نفریه 
عضو شــورای اســلامی و بسیجیان شهر فردوسیه، از فرماندهان بسیج 
 حوزه هــای ۶ حربــن ریاحــی و ۵ حضرت مریم )س( این شــهر تقدیر

 شد.
شــهردار فردوســیه در ابتدای این جلسه گفت: تفکر و اندیشه بسیجی 
بایــد همــواره در اولویت اقدامــات همه ما قرار گیرد چراکه این تفکر و 
فرهنگ باعث شــده تا امروز شــاهد اقتدار و افتخار نظام و انقلاب در 

جهان باشیم.
حجت الاسلام والمسلمین شائق امام جمعه بخش جوقین در این مراسم 
گفــت: امــام خمینی )ره( می فرمایند. که من می خواهم با بســیجیان 

محشور گردم، که نشان از عظمت بسیج و بسیجیان دارد
وی با طرح سؤال )آیا لباس بسیجیان این عظمت را ایجاد نموده است؟( 
گفت: بدون تردید روحیه بسیجی، از خود گذشتگی ها و مجاهدت های 
بسیجیان این عظمت را ایجاد کرده که علما و بزرگان با لباس بسیجی 
به جبهه ها می روند لذا باید این روحیه را برای پاســداری از اســلام و 

انقلاب همیشه حفظ نمود.
فرمانده حوزه ۶ حربن ریاحی نیز در ادامه با ارائه عملکردی از اقدامات 
انجام شــده توســط این حوزه گفت: لازم می دانم از حمایت های بی 
شائبه و بسیجی وار مدیریت شهری در ارتقا اهداف بسیج و حرکت های 
فرهنگی قدردانی نمایم و امید اســت این تعامل و همدلی همواره در 

راستای سربلندی نظام و انقلاب ادامه داشته باشد.
گفتنی اســت در پایان این مراســم با اهدا لوح و تندیس از فرماندهان 

حوزه های خواهران و برادران شهر فردوسیه تقدیر و تجلیل شد.

آغاز عملیات اجرایی آسفالت کمربندی امام حسین )ع( 
شهر فردوسیه

 آغاز طرح نصب علائم و تجهیزات ایمنی و تابلوها
 در فردوسیه

مصطفی عموزاده شــهردار فردوســیه از 
اجرای عملیات آســفالت بلوار امام حسین 
علیه الســلام این شهر خبر داد.وی در این 
خصوص گفت: پروژه کمربندی امام حسین 
علیه الســلام یکی از مهمترین طرح های 
عمرانی در راســتای رینگ شــدن شهر و 
کاهش ترافیک شهری است که با توکل به 

خدا و با تعامل سازنده اعضای شورای اسلامی پیش از این عملیات تسطیح آن از سمت 
جاده یوسف آباد اجرایی شد.شهردار فردوسیه تصریح کرد: با توجه به آغاز قسمتی از 
این پروژه به دلیل همجواری آن با تعدادی از ساکنان این منطقه و رفع مشکلات عبور 
و مرور توافقات قسمتی از آن انجام و با تلاش همکارانم در معاونت عمرانی پس از طی 
مراحل قانونی عملیات آسفالت آن به اجرا درآمد.وی خاطرنشان کرد: این پروژه اهمیت 
بالایی برای آینده این شــهر دارد لذا از شــهروندان عزیز و بزرگوار شــهر بویژه مالکان 
درخواست می کنیم در اجرای این پروژه مارا یاری نمایند تا چهره شهر با انجام سریع 

آن تغییر محسوسی پیدا کند و ترافیک های درون شهر نیز به این بلوار انتقال یابد.

رئیــس ســازمان حمل و نقــل و ترافیک 
شــهرداری فردوسیه از اجرای طرح نصب 
علائــم تابلوها و تجهیزات ایمنی در معابر 
این شهر خبر داد.وی با اعلام این خبر گفت: 
یکــی از تمهیــدات ویژه ای که امســال با 
تاکیدات شهردار محترم در اولویت اقدامات 
ما قرار گرفته است تمرکز در راستای ایمن 

ســازی معابر افزایش و تقویت اقدامات در این راســتا بوده که خوشــبختانه با همیاری 
همکارانم شــاهد اجرای مناســب بشــکه های ایمنی، تابلوهای هشدار دهنده و آگاهی 
دهنده در سطح بلوارهای شهر بودیم که عزم جدی مدیریت شهری را بر پایه استانداردهای 
ایمنی شهر می رساند. وی در ادامه خاطرنشان ساخت: در این راستا تابلوهای ایستگاه 
تاکسی و جهت نما در نقاط پیش بینی شده بویژه بر روی تیرهای برق مزاحم و نصب 
بشــکه های ایمنی در تقاطع ها و معابر خطرســاز انجام گرفت که قطعاً باعث کاهش 

تصادفات و افزایش سطح آگاهی رانندگان در زمان تردد بویژه شب ها خواهد شد.

 بررسی و مشکلات شهر فردوسیه  با حضور نماینده مردم در مجلس شورای اسلامی
طی نشســتی با حضور دکتر حسین حق وردی نماینده مردم 
شهرستانهای شــهریار، قدس وملارد، قربانی بخشدار بخش 
جوقین، مصطفی عمو زاده شهردار و اعضای شورای اسلامی، 
رئیس ادارات حراست مشکلات شهر فردوسیه احصاء، بررسی 

و چاره جویی شد.
شهردار فردوسیه در این جلسه ضمن قدردانی از حسن توجه 
دکتر حق وردی به شهر فردوسیه و پیگیری های مجدانه ایشان 
در راستای انتقال آب از طریق خط لوله الغدیر که سال گذشته 
محقق شد، گفت: شهر فردوسیه موضوعات وموارد مهمی دارد 
که به نوعی نیازمند پیگیری بیشــتر در ســطح شهرستانی و 
استانی است تا بتوانیم برای مردم در خصوص آنها راهگشایی 
نماییم وی در ادامه افزود: این مشکلات در حوزه های حرایم، 

آب آشــامیدنی، فاضلاب شهری بویژه معضلات مهم شهرک 
ثامن الائمه در این حوزه، زمین های اوقافی، رودخانه درچای 
اعتبارات و زیرساخت ها پراکنده شده و مردم انتظار دارند که 
با اولویت آنها مرتفع گردد.  بخشدار جوقین نیز در ادامه ضمن 
قدردانی از تلاشهای مدیریت شهری در یکسال اخیر و با تاکید 
بر مشــکلاتی از قبیل مخزن آب شــرب و فاضلاب شهری رفع 
آنها را در گرو همیاری بین دستگاهی با مدیریت شهری دانست. 
دکتر حســین حقوردی نماینده مردم شهرستانهای شهریار، 
قدس و ملارددر مجلس شورای اسلامی با اشاره بر نقش اثرگذار 
اقدامات و عملکرد مثبت مســئولین در امید آفرینی و نشــاط 
اجتماعی گفت: امروز تعامل وهمکاری مسئولین باعث شده 
تا بســیاری از کارها با مشــارکت جمعی و بین دســتگاهی و 

همراهی مردم مرتفع گردد. وی با برشمردن برخی از مشکلات 
شــهر فردوســیه یادآور شد؛ بسیاری از این مشکلات احصاء و 
مورد پایش قرار گرفته که راهکارهای پیشنهادی در این نشست 
نیــز مــورد ارزیابی قرار می گیرد تا بتوانیم در کوتاه ترین زمان 
ممکن نســبت به حل آنها اقدام نماییم. وی در ادامه عملکرد 
شــهرداری و شــورای اسلامی شهر فردوسیه را مثبت ارزیابی 
نمود و از پیگیری های انجام گرفته در راستای تحقق و پیشرفت 
پروژه های عمرانی وخدمات رســانی به مردم قدردانی نمود و 
بر افزایش این روحیه خدمت تاکید نمود گفتنی است در پایان 
این جلسه مصوبات و وظایف دستگاه مربوطه مشخص و مقرر 
شــد تا مجموعه شــهرداری نیز نســبت به اجرای مصوبات با 

پیگیری ها و حمایت نماینده مجلس اقدام نماید.


